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I, the above-named applicant, hereby apply for leave 
to appeal to the Supreme Court from the conviction and/or 
sentence of the Special Court of Nicosia aforesaid on the 
grounds hereinbefore set out.

Dated the 8th day of March, 1956.

(Sgd) St. Pavlides
" G. Clerides 

Signature of his advocates,

Criminal Application No. 36/56,

Date received in Supreme Court: 8.3«56.

(Sgd) Chr. Fissentzides 
for Chief Registrar.

Order of Supreme Court:

Leave to appeal against conviction and sentence on the 
grounds stated in the application granted.

(Sgd) M.. ZEKIA 
Puisne Judge.

Date: 23.3.1956.

NOTE: Andreas Charilaou Zalios.v, Q.

Neither copy of the notes of trial nor of the judgment 
are as yet available to the appellant or his counsel and the 
Honourable Court is prayed not to deal with the application 
until the lapse of not less than five days after copies of 
the notes and judgment as above are so made available, in 
order to afford to counsel the opportunity of supplementing 
the grounds of appeal, if

8.3.1956.
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APPLICATIOI'T i:'pa IjB/..y4 TJ3 Aff^AL.

Ill GASS:

Ii. v. Andreas Charilaou Zakos,

To the Chief Registrar of the Supreme Court.

The follov.rin:^ are further grounds on which the above 
named ..pplicant Ancireas Gharilaou Zakos applies for leave to 
appeal against his conviction on the 28th February last by the 
Special Court of Nicosia, sitting as Assize Court in Criminal 
Case No, 51/55 and ti:.e said grounds should be deemed to form 
part of his Application for leave to .appeal to the Supreme 
Court dated the 8th Larch, 1956, ana as continuation of 
paragraph 1 of the Schedule attau.'.u-d thereto. They are 
numbered accordingly:-

FURTHER GROUPS.

(f) The Trial Court Mas wronc; in holding as a circumstance 
against the applicant tlvit it did not see any reason 
why the armed men engaged with their confederates in a 
sabotage operation at or near the bridge 38/7 should 
have taken him near the place where they were conducting 
such operations. It is not for the Appellant to fathom 
the line of thought of the armed men but it would appear- 
that as a matter of elementary caution they thov^ht that 
they should keep the Appellant under observation until 
their operation was over and they had escaped.

(g) The Court was wrong in holding that the Applicant had not 
attempted to rur; away from the scene of the operations. 
It is always difficult to assess individual reactions in 
such cases but in fact the Applicant finding himself 
under cross-firing he started to go away through the gully 
as the safest means of escape, when he again found 
himself confronted with more firing after the second 
ascend by Major Coombe,
To have got up and ru:.. away in the open, would obviously 
expose him to the risk of being fired t-.t, by both sides,

(h) The Court erred i;.i acting and/or relying on, and/or has 
given undue weight to, the impression of luajor Coombe 
to the effect that he di1 not see anything to suggest 
that any of the men who:u he saw mi^ht be an innocent 
man who had got mixed up with his assailants. The 
impression of Major Coombe is not t.^nissible evidence 
and in any case there is nothing ir. the story of the 
Applicant which is inconsistent v.-it.i the evidence of 
Major Coombe as to what he saw happening or going on 
at all material times.

(Sgil) St. 1'avlides.
:: G. Clerides 

Advocates for .Appellant,

Dated the 2?th of Maren, 1956.
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FORM OP APPLICATION POP. LE/:VE TO APPEAL PROM ASSIZE 

COURT OR DISTRICT COURT.

(CAP. 14, Section 135)*

To the Chiaf Registrar of the Supreme Court.

Criminal Case No, 51/55 R v, Andreas Cliarilaou Zakkos,
Charilaos Michael.

Name of Applicant: Charilaos Michael, of Galini.

Convicted "by the Special Court of Nicosia, sitting as Assize
Court.

Offence: (1) Discharging firearms contrary to Regulation 52(a) 
of the Emergency Powers (Public Safety and Order) 
Regulations 1955 and the C.G.Code, Cap. 13, Sec.20 and 21. 
(2) Carrying firearms contrary to Regulation 52(c) of the 
aforesaid Regulations and C.C.Code, Sec. 20 and 21,

Sentence and when commencing'. Death. 

Date of conviction: 28th February, 1956. 

Date of sentence: 28th February, 1956.

Grounds in full on which the application is founded:^

A, The conviction is, hav*ing regard to the evidence as a 
whole, unreasonable and/or against the weight of evidence 
and in particular:
(a) The evidence does not establish beyond reasonable doubt 

the participation of the Applicant in the offences for 
which he was convicted.

(b) The Trial Court drew erroneous inferences and conclu­ 
sions from and regarding the presence of the Applicant 
at the scene of the crime on the 15.12.55 finding him 
guilty on that account.

(c) In any event, the evidence and particularly that of 
Major Coombe, the only eye witness of the occurrences, 
is consistent with the innocence of the Applicant.

(d) The Trial Court wrongly rejected and/or failed to give 
 due weight to- the explanations given by the Applicant 
in his statements to the Police and from the dock,

(e) Although there was no sufficient evidence proving
beyond reasonable doubt the guilt of the Applicant the 
trial Court wrongly sought to make good the deficiency 
by the mere fact that it did not accept the said 
explanations of the Applicant.

B» In any event, the sentence of death passed on the Applicant 
is unreasonably excessive having regard, inter alia, to the 
finding of the Trial Court that the Applicant took only a 
minor part in the commission of the offences for which 
he was convicted and sentenced.



Address for service: The Law office of Mr. Prixos Marie ides, 
Advocate, ITicosia.

State whether applicant vlsh.es to be present at the hearing 
of the appeal, if leave to appeal is granted; Yes.

v

It the above-named applicant, hereby apply for leave to 
appeal to the Supreme Court frora the conviction and/or 
sentence of the Special Court of Nicosia, Sittin; as Assize 
Court aforesaid on the grounds hereinbefore set out.

Dated the 6th clay of J.-8.rch, 1956.

(Cgd) 37. Mi-.rkicies
'•'• G. Myrianthis

Signature of the advocates,

Date received in Special O'ourt, JTicosia: 8th March, 1956.

(Sgd) p. Ivlichaelides 
Registrar.

Criminal .Application Ho. 3o/56.

Date received in Supreme Court: 8.3.56,

(Sgd) Chr. Fizzentzides 
for Chief Registrar.

Order of Supreme Court:

Leave to appeal against conviction and sentence on the 
grounds .inserted ir. the application granted.

(Ssd) M. Z2&IA
Puisne Judge, 

Date: 23.3.56,

NOTBi The notes of the trial t:.nd the judgment of the Court 
Have not yet "been made available to tho applicant or his 
advocates, and the Honourable Court is Hereby Prayed not to 
proceed with the matter until the lapse of at least seven 
days after the notes aul judgment as above are made ..vailable 
to the Applicant or his advocates, to enable them to supplement 
if necessary the grounds now given.

For Applicar.it
(Sgd) P. Kaz-kides 

" C. Syrian this
Advocates. 

Nicosia the 8th March, 1956.



II" CASE:

Ri v» (l) Andreas Zalcos and 
(2) 31ifc.ri.laos Michael.

TO the Chief Registrar of the Supreme Court.

The following are further grounds on which the above 
named Applicant Ciiarilaos Michael applies for leave to appeal 
against his conviction 011 the 28th February last by the 
Special Court of Nicosia, sitting as Assize Court in Criminal 
Case No. 51/55 and the said grounds should be deemed as 
forming part of his Application xor le^ve to Appeal to the 
Supreme Court dated the 8th March, 195'"? and as continuation 
of the Schedule "A:i attached thereto namely of Part A thereof, 
They are numbered accordingly.

(f ) The Trial Court was wrong in holding that it did not 
see any reason why the arraed men engaged with their 
confederates in a sabotage operation at or near the 
bridge 38/7 should have brought the Applicant,- from 
the his mother's olive tree standing on Plot 331? near 
the place where they were conducting such operations, 
inter alia, for the follo-ving reasons.
(1) The distance from the place where the Applicant

alleged he met the two armed men i.e. from the said 
olive tree to the aforementioned bridge being 
approximately 700 yards or something less, the 
Court should not have considered it as being a 
considerable one.

(2) It was a matter of elementary precaution for the 
persons then engaged in sabotage operations, two of 
whom, being arraed, saw, and were seen by, the 
Applicant round the aforesaid olive tree, that the 
latter, a person unl::iown to them, should be liept 
under strict observation and denied the opportunity 
of alertin^, the police till after they would succeed 
to male good their escape from the scene of the 
occurrences.

(g) The Court was wrong in holding thr.t at any material time 
the Applicant had the opportunity of running away from 
the scene of the crime. If the Applicant's story is 
true, he had never had any such opportunity or at least 
it was not unreasonable for him to have believed that 
no such opportunity ever existed.

(h) The Jourt was wrori& in holding that it was strange that 
the Applicant should have come across the empty container 
Exhibit !-v'o«3^-!-. In fact, on the evidence the persons 
engaged in the sabotage operations and the- shooting used 
hand grenades, and tro live ones and containers were 
found in the gulley. Therefore it is not so strange as 
it would otherwise seen-' that an empty container was 
found by the Applicant on his way to the place where 
he was eventually brought by the armed man.
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(i) The Court erred, in relying on and/or has ,'jiven undue 
weight to the impression of Major Ooombe to the effect 
that he did not see anything to suggest that any of the 
men -whom he saw might be an innocent man who had got 
mixed tip with his assailants. In fact, there is nothing 
in the story of tho Applicant which is inconsistent with 
the evidence of Major Coorribe as to what he saw happening 
or going on at all material times,

(j) The Court failed to give due weight to the story of the 
Applicant that on the morning of the o.ay the offences 
were committed he was digging round his mother's said 
olive tree. The Applicant mentioned to the Police 
Constable 5W Michael Antonioxi (?. ..".IiTo,ll|.) in the 
afternoon of the 15 th December last that he was digging 
his olive trees in the area. Yet, the Po?.ice die. not 
inspect the said olive trcse, till the 22r.l Deceiver, 
3-933 f when it was not possible owinf to the rainy 
weather, to trace any signs of such di3ging ,or to find 
the spade which the Applicant alleged to have used, 
liad the police proceeded to the said olive tree soon 
after the statement of the Applicant to P.C.5UO and 
found it had been cultivated and had they found then 
the said spade, this would undoubtedly have afforded a 
very strong corroboration of the Applicant's story. 
Therefore, because of the f ailur  ; of the Police to 
inspect the place as aforesaid, as the;r ought to, 
the Applicant was deprived, through no fault of his, 
of an important piece of evidence going a long way in 
establishing his innocence. The Trial Court in weighing 
the explanation of the Applicant failed to consider 
this point or to give the weight it deserved,

Dated the 27th :.Tarch, 1956.

P, Marlcides 
C, Myrianthis

Advocates for Applicant.



INFORMATION
Case No.51/55.

An information filed by the Attorney-General. 

In the Special Court.

The Queen 
v.

1. Andreas Charilaou Zakos
2. Charilaos Michael.

Accused.

Committed for trial on the 22,.th day of January, 1956,
by Mr. S.S. John, Special Justice.
Depositions taken at ilicosia on the 23 and 2^.. 1.1956.

The accused are charged with the following offences:-

STATEMENT OF OFFENCE 
First Count

Discharging firearms, contrary to Regulation 52(a) of 
the Emergency Powers (Public Safety A Order) Regulations 
1955 and the Criminal Code, Cap.13, sections 20 and 21.

PARTICULARS OF OFFENCE
The accused on the 15th day of December, 1955, at 

Galini, in the District of Nicosia, did discharge firearms 
at Major Brian Jackson Coombe of the 37 Field Squadron 
Royal Engineers.

STATEMENT OF OFFENCE 
Second Count.

Carrying firearms, contrary to Regulation 52(c) of the 
Emergency Powers (Public Safety and Order) Regulations, 
1955 and the Criminal Code, Cap. 13, Sections 20 and 21.

PARTICULARS OF OFFENCE
The accused at the time and place in count 1 hereof 

mentioned, did carry firearms.

(Sd) M. Griffith-Jones
Crown Counsel, 

for Acting Attorney-Gemral,



In the Special Court of Nicosia.
Case No. 51/55. 

Before: Shaw, J.

QUEEN 
v»

1. Andreas Charilaou Zakkos of tinou now Lefka, aged 25.
2. Charilaos Michael of Galini, aged 20.

OFFENCE

1. Discharging firearms
2. Carrying firearms.

23.2.1956.

For the Crown: D. Griffith-Jones, C.C. & R. Grey, C.C.
For the Defence: St. Pavlides, Q.C. with Gl.Clerides

for accused No.l.
F. Markides with C. Myrianthis for 

accused No.2.
Accused charged: Plea: Both accused not guilty on count 1.

Both accused not guilty on count 2.

GRIFFITH-JONES: In agreement with my learned friends and 
subject to Your Lordship's approval it would be convenient 
before opening this case to produce first a series of 
photographs.
COURT: Yes.

P.W.I. ANDREAS ECONOMOU. Sworn On the Bible, states in English.

XN. BY GRIFFITH JONES: Q. Is your full name Andreas 
Economou? A. Yes. Q. And are you a police officer 
attached to the photographic and finger print section of 
the C.I.7). Nicosia? A. Yes. Q. What is your number? 
A. P.C. UO. Q. On the 13th January, 1956, did you with 
other officers visit the neighbourhood of the 38/39 
milestone of the Njcosia-Pyrgos road? A. Yes. Q. And 
did you there take a series of photographs of positions 
which were pointed out to you by the officer in charge 
of the investigation in this case? A. Yes. Q. What was 
the name of the officer? A. Inspector Neofytos. Q. He 
was in charge of the investigation was he? A. Yes. 
Q. On the 22nd January did you again visit the same 
locality with the Inspector and with Major Coombe? A. Yes. 
Q. And did you check with Mj. Coombe the points which had 
been pointed out to you on the previous occasion? A. Yes. 
Q. Did you take and do you produce in all a series of 11* 
photographs? A. Yes.
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TJI , Q. Is the first photograph (exhibit 1) a panoramic view 
' * of the bridge from the top of the hill showing the road 

which leads over the bridge? A, Yes. This is looking 
towards Nicosia.
Q. Is the second photograph (exhibit 2) a panoramic view 

Ex.2 of the same bridge taken from a slightly different angle? 
A. Yes. This one also is looking towards Nicosia.

Ex.3 Q. Is the third photograph (exhibit 3) a closer range view 
of the same bridge? A. Yes. Q. Looking towards Nicosia 
again? A. Yes.

Ex.1,.. Q. Is the Uh photo (exhibit 4.) again,of the bridge but 
taken from the opposite direction, that is to say down 
the Pyrgos road? A. Yes.

- K Q. Is this (exhibit 5) a place pointed out to you by Mj. 
Coombe and marked with a cross at which his vehicle came 
to a rest? A. Yes. Looking towards Pyrgos.

Ex r Q. Is this (exhibit 6) a photograph of a vehicle placed
in that position marked X on the previous exhibit? A. Yes. 
This is also facing towards Pyrgos.

Ex.7. Q. Is No.7 a view from the hill top side as being the
route of his first ascent? A.Yes. Pyrgos is to the right.

Ex.8. Q. Is that view taken from a point on the hill side pointed 
out to you by Mj. Coombe and showing an olive tree as 
being the position fr>m which he was first fired upon 
after getting out of the vehicle? A. Yes.

E o Q. Is the X on exhibit 9 the place which was pointed out 
to you by Mj. Coombe as the position in which he hid his 
stengun after he exhausted his ammunition? A. Yes.

Ex.10. Q. Does exhibit 10 portray the route which was indicated 
to you by Fj. Coombe as that of his second ascent? A. Yes.

Ex.11. Q. Does exh.ll portray the view taken from slightly below 
and to the right of Mj. Coombe's second firing position 
as pointed out to you by him? A. Yes.

Ex.12. Q. Does No. 12 portray Mj. Coombe's second ascent route 
taken from the road? A. Yes.

Ex.13. Q. And does exh.13 portray an excavation under the span 
of the bridge which appears in exhibits 1,2,3 and 4.? 
A. Yes.

Ex.H. Q. And is exh.U. the view taken from Mj. Coombe's final 
firing position as pointed out to you by him? A. Yes. 
Q. And do the positions of the three police constables 
who appear on that picture indicateethe position which 
Major Coombe indicated as the final position of a man 
named Mouskos and the two accused? A.Yes.

XXn. by Pavlides: Nil. 
XXn. by Markides: Nil.

Crown Counsel opens the case and calls:-
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P.W. 2. KYRIACOS PAPADOPOULOS. Sworn on the Bible, states in
English.  *. -

XN. by C.C. : Q. What are you?
A. I am an L.R.O. Clerk in the Land Begistry Nicosia. 
Q. On the 28th December last did you proceed to a position 
on 37/38 milestone on the Nicos ia-Pyrgos road? A.Yes. 
Q. And did you there see certain - positions pointed 
out by an officer whom you now know to be Major CoorobQ? 
A. Yes. Q. And there were also pointed out to you a number 
of other positions by various police officers? A.Yes. 
Q. And a Cpl. Buchan? A. Yes. Q. And a Major Neish? A.Yes. 
Q. Did you subsequently prepare a plan of that site? 
A. Yes. Q. And do you now produce it? A.Yes.

Ex.15. Put in marked exhibit 15.
Q. Is that on the scale 1/500? A. Yes. Q. And did you in 
all indicate some 35 positions? A. Yes. Q. And did you 
also prepare a key representing the distances between 
various points? A. Yes,

Ex.16 Key to plan marked exhibit 16.
Ex.17. Key of distances marked exhibit 17.

TO COURT: Exhibit 16 correctly shows the various points 
pointed out to me by the various witnesses.
Point 17 is/the position of the hole under the bridge. 
Q. The hole which is shown in exhibit 13? A. Yes.

XXn. by PAVLIDES: Q. Point 1 you say in the key to the plan was 
pointed out to you by Major Coombe as being what? 
A. Point 1 is the right edge of the road next to the 
bridge marked 38/7 in the direction of Pyrgos. 
Q. Pointed out to you as being what? A. He said to me 
that was the position of his jeep when the first burst 
came upon him and his colleague.
Q. Point 2 as being what? A. It was at the place where 
the jeep stopped after it was fired at. Q. Point 3? 
A. Point 3 is the edge of the top of the hill where Fj* 
Coombe came first, climbing up the hill from the road. 
Q. Point i.^ A. Point 4. was pointed out by Major Coombe, 
it is the first place from which he exchanged fire with 
various persons. The distance from points 2 - 3 is 
100 ft.; point 3 to 4. is 56 ft.
Q. Now point 5? A. It is the olive tree in the gully 
pointed out to me by P.C,54.0 Michael Antoniou and Major 
Coombe, on the 28.12.55
Q. Point 6? A. Point 6 was the place where he met a 
timber lorry.
Point 7 is a small b'-UwSah next to olive tree, pointe.d 
out by Major Coombe as being the place where he hid the 
empty stengun. From point 7 he climbed up the hill to 
point 8. Point 19 was the position to which he moved 
from point 8.
Point 10 was pointed out by Major Coombe as being where 
accused 2 was.
Point 11 is the position where Andreas Zakkos (accd.l) 
was, as pointed out by Major Coombe. 
Point 12 is the position where Charalambos Mouskos was - 
as pointed out by Major Coombe.



Point 13 is the position where an unknown person managed 
to escape*- as pointed out by Major Coombe. 
Point li is the position where the unknown person 
disappeared and was no longer seen.
Point 15 pointed out to me by Michael Antoniou, Michael 
Savvides (police constables) and Cpl. Buchan as being the 
place where Fouskos v/as picked up when he tumbled down 
from point 12.
Point 16 was pointed out by T 'j. Coombe as being the posi­ 
tion where he thinks v/as the first position from which the 
first shots were fired at him.
Point 17 is the middle of the bridge -as pointed out by 
Fj. Neish.
Point 18 was pointed out by Major Neish as being the 
end of a wire which led from point 17. 
Point 19 was pointed out by P.O. 540 & P.C.313 and at 
that point I saw a pile of stones.
Point 20 is also a pile of stones - pointed out by the 
same two P. C. s.
Point 21 is again a pile of stones pointed out by the 
same two P.O.s.
Point 22 was pointed out by P.O. 54.0 and there I saw a 
pile of stones.
Point 23 was pointed out by P.O. 54.0 - just a spot on the 
ground. 4 
Point 24 is again a spot on the ground, pointed out by
r.c. 51,0.
Points 25 and 26 were spots on the ground pointed out 
by P.O. 540.
Points 27 to 35 are all points on the ground pointed out 
by the persons stated on exhibit 16.

Q. The line joining point 13 to point 5 what is it?
A. That is a small gully.
Q. And you can see that gully in photograph exh.ll? A.Yes,
Q.That is where the bushes are, they form sort of gully
there? A. ves<
Point 5 is to the near end of the gully in exh.ll;
and point 13 is where the single Fan is standing.

XXN. BY FARKiDES; Q. This exhibit A is the plan of the area?
A. Yes. *Q. It is the survey plan issued by the Government
Land Registry Office, Cyprus? A. Yes. Scale 1/5000.
Q. It is sheet/plan 18/56? A. Yes. Q. It is of Galini
and Loutros villages? A. Yes.
COURT: Q. Could you show where the bridge is?
A. The bridge is here. (Marked "Bridge".

Q. Would you show on exhibit A plot 229? A. Here
(Marked with a circle). Q. Plot 229 in relation to the
bridge is towards Pyrgos? A. Yes. Q. So this plot is
to the west of the bridge? A. Yes.
Q. Would you show to His Lordship plot No. 125?
A. Yes. (Marked with a ring).
Q. Plot 229 is very near the asphalt road Nicosia-Pyrgos?
A. Yes, it is abutting on the asphalt road.
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Q. Mil you please show on this same plan exh.A plot 331? 
A. To the right of the bridge as you look at the plan. 
<4. In relation to the bridge it is eastwards? A. Yes, 
north-east, q. The distance from the bridge to plot 229 

is 1050 ' ft » ? A. Yes, i.e. to the nearest point.
^. From the bridge to plot 331? \. 650 ft. in a straight 
line again to the nearest point.
Q. Will you look at this title deed. A. Yes, it is a title 
deed of ownership issued by the Land Registry in respect 
of plot 3^1. Q. Will you produce it? A. Yes. (Marked 

Bx.B. Exhibit B).
On plot 331 there is one olive tree owned by -"-froditi 
Elia Haral ambous.
Q. And this is another title deed issued by the L.R.O. 

Ex.C. with regard to plot 229? A. Yes. (Marked exh.C)
Q. And it shows that on that plot 229 a certain Michael 
'^'heochari Poubashis is the owner of an olive tree? A. Yes. 
Q. Do you know this man to be the father of accused 2? 
A. I don't know that man personally*
Q. \nd this is a title deed (now marked Ex.D) in relation 

Ex.D. to plot 125? A. Yes, showing that there is one olive 
tree in the name of Michael Th. Poubashis. 
4. tfhat would be the distance between plot 125 and the 
bridge? A. It would be U£)0 ft. in straight line to the 
nearest point of the plot.

RXn. NIL.

Court adjourns for a short break. 
Resumed 11:15 a.m.

P.W. 3. Major BRIAN JACKSON COOMBE. Sworn on the Bible, states
in English.

Xn, by C. C.: Q. Your full name is Fajor Brian Jackson Coombe 
and you are a Major of the 37 Field Sq. Royal Engineers? 
A. ves. Q. \ regular soldier9 -\. Yes. Q. \nd the holder 
of the George ^edal9 A.Yes. Q. And in December last were 
you stationed in Nicosia? A", Yes. Q. Do you remember 
the 15th December? A.Yes, I do. Q. At approximately 
10:30 on the morning of that day did you leave Troodos 
4.5 Commando Camp? A. I did. Q. At that time were you 
in a military vehicle known as a champ, driven by I/Cpl. 
Morun? A. Yes. Q. At that stage were you accompanied 
by two other vehicles? A. In the first stage, yes. 
Q. But later on did you send those vehicles onto Nicosia 
by another route? A. I did. Q. ^nd. did you make your 
way towards Pomos? A. Yes. Q. And at approximately 12:15 
p.m. on that day did you arrive at a position which is 
indicated in exhibits 1, 2, 3 and V? A. That is correct. 
Q. Is that on the rJicosia-Pyrgos road? A. Yes 
COURT: Q. And you were going in the direction of Nicosia? 
A. Away from Nicosia.
Q. At that stage were you driving the champ with Cpl.Morun 
sitting oil your left hand side? A. That is correct.



- 6 -

Q. As you passed over that bridge which is shown in exhibits 
which I have just handed over, did something occur? 
A. As I passed over the bridge there was a burst of machine- 
gun fire and Cpl. Forun's body slumped across me.
TO COURT: I was doming towards the camera as one looks 
at exhibit 1.
Q. Can you give an estimate of the rounds fired in that 
first burst? A. There was a short burst, of possibly half 
a dozen or so rounds. Q. Could you say that it came from 
one weapon or more than one? A. The impression at the 
time was that it was one weapon, but it might be from two 
weapons fired simultaneously. Q. Can you give His 
lordship any indication as to the direction from which it 
came? A. I knew it had come from front, but I couldn't 
be anything more precise at the time. Q. Prom your front? 
\. From my front. Q. So as you crossed over that bridge 
your front would be more or less in the position occupied 
by the people here (on exh.i.)? A. Yes. 
Q. Did you steer the champ into the right hand ditch of 
the road under the cover of the bank on the right hand 
side? A. I did. Q. Is that the bank which is shown on 
exhibit 5? A. Yes. Q. And does the; cross on that exhibit 
indicate the position at which the Vehicle came to a rest? 
A. Yes. Q« So that it was in much the same position as 
the vehicle shown in exhibit 6? A; Yes. Q. What did 
you do after the vehicle had come to rest? A. After the 
vehicle came to rest I saw that the Corporal had a wound 
in the head and I thought he was dead. I took my sten-gun 
and got out of the champ and started to walk behind the 
hill. I went further round the corner to the top of the 
ridge. Q. And you wsnt round the top of the ridge which 
is shown in exhibit 7? A. I clinbed to the top of the 
ridge shown in exh.7. Q. At that time did you hear anything? 
/. As I started to climb two grenades exploded in the area. 
Q. I think it would be right to say that you really have 
no idea from which direction they came? a. I don't know 
exactly where they went off. Q. What happened when you 
reached the top of the hill? A. I started to look round 
to try and find the murderers. Q. The course which you took 
was it calculated to bring you somewhere behind where they 
were? A. I was trying to get somewhere behind them and 
to the nearest high ground. Q. Did you expose yourself 
over the top of the ridge? A. I did. Q. Did anything 
happen when you did that? A. Almost immediately I was 
greeted by another burst of machine-gun fire. Q. Were 
you able to see the direction from which the fire was 
coming? A. Except that it was coming from somewhere 
below me, I couldn't at this stage see any more. 
Q. So up to that point you hadn't seen anybody at all? 
A. Not till so far. Q. Did you then retire below the ridge 
of the hill in order to change your position? A. I did. 
Q. When that first burst of fire was aimed at you when 
you were at the top of the ridge did the bullet pass close 
to you? A. It seemed to. Q. Uould you hear whistling 
of the bullet? A. I cannot really remember exactly which 
bullets in the course of this encounter struck stones 
around me.
Q. Having changed your position did you then app.roach the 
position somewhat more cautiously? \. I moved along the 
slope a short distance and then climbed the top -again more cautiously.
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Q. When you were in a position again to see over the top of the ridge did you see any men? A. I then saw some men below me. 0. Could you tell His Lordship how many you saw? A. I saw three. Q. And were they in a position by the olive tree which is shown in exhibit 8? \. That is correct; two were behind the olive tree shown in exh.8, standing below the terrace which is just visible at the olive tree, and the third close also, crouching down below the terrace wall a little bit further back about 2-3 yards away, (witness marks three crosses on exh.8 as the position of 
the three men) rH cliche Q. Could you give the Court the/'"u of the position which you had taken up from that olive tree? A. About ?0 - 4.0 yards. Q. And you opened fire? A. I then opened fire. Q. On those three men? A. Of what I could see. Q. Now of these three men that you saw there can you say whether they were all armed or some of them armed? A. I saw a gun of some description with each one. ^. Did you fire bursts on every occasion when it was practicable to do so? I. There was an interchange of fire and I fired when they showed themselves sufficiently. I changed my position from time to time. Q. Did that interchange of fire continue from time to time until such time that you had used up all the ammunition in your magazines? *. I had used up all the ammunition in my two magazines and about 2 or 3 rounds of my revolver. Q. "During that part of the engagement can you tell His lordship approximately how many rounds you fired, either sten gun or pistol? A. Approximately 4.0 rounds of sten-gun and two or three rounds of revolver.
Q. Can you give His Lordship an estimate of the number of rounds that were fired at you at that stage? A. No. "5. Could you say more than a certain number, say 5-6, 10 - 12? A. I find it very difficult to account for all the shots.
COURT: Q. But in any case it was considerable number of shots? A. Oh yes.
Q. At that stage did it appear that you hit anybody? A. It didn't appear that I hit anybody. Q. Well, having exhausted all your sten-gun ammunition what did you then do'- A. I then went backwards the slope again down to the champ. I found my driver still breathing, lying in the same position. Q. ttas he conscious? A. He was not. I thought I could do nothing so I left him, I took his sten-gun and his two sten-gun magazines. Q. Were those magazines loaded? A. Yes. Q. Can you tell His Lordship the number of rounds in each magazine? A. 20 rounds. Q. So that you were then armed to the extent of 4.0 rounds of sten-gun ammunition and some rounds of revolver ammu­ nition? A. Yes. Q. What calibre is your revolver, .38? A. Yes. Q. Now as you were going away from the champ for a certain time did you see a vehicle? A. I did. Q. Coming along the road? \ Coming down, the hill going towards Nicosia, f]. Anri airl you stop it9 ^ j stopped him. Q. And you spoke to the driver'' A. I did. Q.^hat nationality was the driver? A. T assumed he was a Cypriot. Q. Do you speak either Turkish or Greek? 4.No. Q. So that you spoke to the driver in English? '.. I spoke more in gesture than language.
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Q. Bid he then drive on? i. He drove on. Q. In the direc­ 
tion of Nicosia?A. Yes. J. So that stage you had in your possession your own sten-gun and also that of Cpl. Horun? 
A. That is true. I was holding both. Q. What did you do with your sten-gun and the empty magazines? A. The sten- 
gun I hid in a bush close to the roadi Q. Did you hide it in the bush marked with a cross on exhibit 9? A* Yes, close to the cross on exh.9. }. Why did you do that? A. In case the murderers got back to the champ and searched for 
weapons. Q. What about the empty magazines did you take them with you? A. I think they were left in the champ. 
I could not say whether they were still in my pocket. 
Q. How far away from the champ you hid the sten-gun? A. About 60 yards. Q* Did you then climb up the hill which is shown oh exh.12? A. I did. Q. That is in fact the same hill as you were before? A. It is the same ridge but it is about 30 - ^.0 yards further away from the road. 
Q. And did you arrive at the position indicated by the figure on the horizon (on exh.12)? A. That is approxi­ 
mately correct. Q. Where would the road be? -\. x he road 
would be to the right and below the photographer on 
ex.12. 0. Will you look at exh.10, is that another view of the same hill which you climbed? A. That is correct; 
looking down from the position I reached. Looking down from approximately where the figure appears in ex.12. Q. Is that area very steep? \. Very steep. 
Q. Half way up did you pause? \ I paused to get may 
breath back. 1. Y/hilst you were getting your breath back did you hear any voices? .A. I heard the sound of subdued voices from the other side of the ridge. 
<il. In exh.12 you would be over the ridge over the other side? '.. Yes. ,}. Did you hear the sound of people walking? 
A. I also heard the sound of movement - moving from my right to my left. Q. So that on exh.ll they would be going away from the camera? A. Yes.
Q. When you reached the summit of that ridge were you able to see anything? A. Yes. -7. And were you able to see any­ 
one? '. I saw a group of men walking in single file up the bottom of the gully which was to my left front, 
(witness marks four crosses on exh.ll to show the position of those men).
There is no significance in the number 4. at this stage, 
(witness shown exh.12) I was looking at the top of the 
ridge and he was approximately in the position of the figure. 3. How many men did you see? A. At this parti­ cular stage I hesitate to say how many men I saw. As I saw them one of them turned round and saw me and they 
all ducked down immediately. Q. Did you open fire? 
A. I then got into a firing position and opened fire at what I could see. They actually opened fire before I 
was ready to do so. Q. When you say they, do you mean each and every one? A. It came from the group. 
Q. »»as that fire again from automatic weapon? A. Yes it was.
COTOT: Q. But again you could not see them, could you? A. Only once again a little bit of them above the shoulder occasionally the top of a head.
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C.C.: Q. The shots were directed at you; did they appear 
to come close to you? A. Yes, they did. 
Q. And did three men eventually put up their hands? 
A. After interchange of fire; and they climbed up and 
out of the gully and I stopped firing. Q. When did 
they climb up? \. I shouted to them to climb up on to 
the position of the three men who appear on exhibit 11. 
Q. *ou were speaking of course in English? A. Already 
one of them had been shouting in English telling me to 
"Stop firing". Q. Can you say which of them was who was 
speaking to you in English? A. It was the one I now know 
as Zakkos (accused 1). Q. Did you then move your position 
further forward in order to cover them? A. I did. 
Q. And in order to do so did you expose yourself consi­ 
derably more than you had been on the previous occasion? 
A. I exposed myself fully to the position which the three 
men had come. Q. And were you again fired on? 
A. As I did so there was then a long burst from a man in 
the gully from which they had just come. Q. Did you see 
that man? A* I did when he opened fire. Q. I think it 
was right that you reopened fire on all four? A. I did. 
Q. At what stage or for what reason did you then cease 
fire? A. I went on firing mainly at the fourth man in 
the gully until I thought I had no ammunition left in 
my two magazines. Q. Did that man to whom you had 
referred as the fourth man then put up his hand? A. He did. 
^. And did he shout to you not to shoot? A. He started 
shouting out "Wait, don't shoot'' inEnglish. Q. Did he 
appear to have a weapon in his possession? A. He got up 
so that I could see his head and shoulder and put his 
hand up holding a sten-gun in one hand. Q. Did he appear 
to be injured? A. 1Je had blood on his face and on his 
empty hand. Q. How far away from you was he then? 
A. I think ht was about 4T - 50 yards. Q. The other three? 
A. They were a bit nearer, probably 30 - U) yards. 
Q. And did you tell him to try and throw his gun away 
and go and join the others on the slope? A. I did. 
Q. Did he do so? '.. No.

Time: 12:4-5 p.m. Court adjourned to 2:15 p.m.

Resumed at 2:15 p.m. 
Appearances as before.
X-tion-in-chigf by C.C. continued:
^Did you then shout to the first accused to tell him to 
tell the fourth man to throw his weapon away? A. I did. 
I told him (accused 1) to tell the fourth man to throw 
his weapon away and come out and join them. 
Q. Did the first accused then appear to pass that message 
on? A. He appeared. Q. And what did the fourth man do? 
A. The fourth man appeared to be struggling up from his 
position at the same time shouting "Wait, wait", but he 
still did not get out of the gully. Q. *nd did you then 
say that you would count 10 and if he flras not out by the 
end of that time, you would shoot again? A. That is 
correct.
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Q. Did you then start counting loudly and slowly? A. Yes. 
1. On that occasion you were talking to the fourth man 
were you? A. Yes, who seemed to understand English. 
L Did you complete the count of 10 slowly and aloud? 
A. Yes, and as I was counting he was saying "Wait, I am 
getting out" or words to that effect. Q. And did he 
eventually struggle out of the gully? ^. I counted 10 
and at the end I still didn't shoot because I did not 
have much ammunition left and I gave him a few more 
minutes, during which time he was still moving about 
but he didn't actually get out of his position.
COURT: Could you see him all that time? A. I could see 
him about waist high. He could have been an easy target.
C.C. : Q. And then? A. Eventually he struggled up, lie 
got out of the gully, but instead of making towards the 
other three he started scrambling up the top of the 
ridge immediately behind him towards the top of the 
ridge. Q. When you say immediately behind him you 
mean immediately to the back? A» Yes. Q. That was from 
your right to your left? A. It was more or less directly 
away from me, but to the top of the ridge immediately 
above the man on the left on exhibit 11. 
Q. Did you fire at him? \. I fired three shots of my re­ 
volver at him. Q» Did it appear to hit him? A. All 
I could say is that he stumbled and fell but picked 
himself up and stumbled over the top of the ridge and 
disappeared from my view. Q. You I think if I might 
use the expression, stayed put. A. I did. 
Q. What would be the approximate time then? A. I looked 
at my watch and it was 12:W p.p.
Q. Now after this man had disappeared over the top of the 
ridge did you again re-direct your attention to the 
three men opposite? \. I did. Q. I would like to take 
them from left to right, the one on the extreme left what 
was his position? A. The one on the left after I had 
shot him he had fallen down and rolled over on his face 
and lay still. That is the left hand one as we see it 
on the photograph exhibit 11.
Q. At what point was that? A. That is when I shot at the 
fourth, thej, were standing at that point and after I 
shot the fourth all of them fell down. Q. When you 
shot at them they ducked down you mean? A. Well I thought 
they had been shot. I sow understand that that left 
man who fell on the ground and rolled over to his face 
was accused 2.
Q. The one in the centre? A. The one in the centre 
lay on his back and appeared slightly wounded. 
Q. And is that the one which you now understand to be 
accused 1 Zakkos?A. Yes. 1 recognize' him to be first 
accused. Q. And now as to the one on the right who 
has been referred to in this case as one Mouskos, what 
was he doing? A. He was lying on his back twisting from 
side to side and groaning. As he twisted from side to 
side he gradually slipped down the slope. Q. Would that 
be away from you or towards you? A. Towards me. 
Q. in fact on exhibit 11 he slipped down the slope 
towards the gully? A. Yes. Q. Now did the first accused 
make any complaint? A. Hie first accused then complained 
that I had shot them.
COURT: He was speaking English was he? A. Yes.
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Q. Do you remember exactly what he said? A. To the best 
of my memory he said: "Why did you shot" or "Why did you 
shoot us, we had surrendered", or words to that effect. 
Q. What was your answer? A. I just pointed out who had 
shot first. Q. Did he reply to that? A. rfell his next 
complaint was that he and his friend were wounded and 
another friend dead and that I must get help for them 
quickly. Q. When you pointed out that they had shot first 
to what particular burst of fire were you referring? 
A. I was referring to the burst of machine-gun fire direc­ 
ted at me after they appeared to have surrendered. 
Q* What else did you say to them? A. I pointed out 
that my driver had been killed and that help would depend 
on his compatriots. I was referring then to the timber 
lorry. I then congratulated on his -"nglish and asked 
him where he had come from. He told me thnt he had wo'rk&d 
in the drawing office of the Cyprus Mines Corporation, 
but that he had run away because the police had wanted 
him. I asked him his name, he said his name was Zakko-s. 
I asked him why he was fighting us, he said he was 
fighting for his freedom. I told him freedom was never 
won by murder and that the British army was fighting to 
preserve freedom. I pointed out that in 194.1 and again 
in 19^.5 British soldiers had fought and died in Greece 
in order to help preserve the freedom of Greece. 
I said that in 192.5 we helped to fight E.L.A.S. in the 
same way as we were fighting E.O.JC.A. to-day. I told 
him that if it hadn't been for British arms and help 
Greece to-day would be a communist satellite ctuntry. 
He made n« particular answer to these remarks. 
Q. Now Major ^oombe, I believe that during the course 
of this conversation several vehicles went past on 
the road but you were unable to stop them. A. Correct. 
Civilian vehicles. Q. At approximately 1:10 p m. did you 
hear a land rover? A. I did. Q. And did you observe it 
approaching you from the direction of Nicosia? A. I did. 
Q. And did you eventually succeed in stopping that vehicle? 
A. I did. <4. I think you stayed up on the ridge. 
A. I ran along the ridge and was on top of the hill until 
I could see the road clearly. This is when I heard the 
land rover approaching, trying to attract attention. 
m. And after you had a conversation with the driver did 
he turn back in the direction where he had come? A. lie 
did. 4. He turned back in the direction of Nicosia? A.Yes. 
I tried to indicate to go to Xeros and he appeared to have 
understood and turned back in the direction of Xeros- 
Q. When you returned to your original covering position 
where did you find the third man Mouskos? \. The third 
man whom I now know to be Mouskos, by this time had just 
about slipped down into the gully. Q. I believe that 
at that time you were under the impression that you had 
no ammunition left aft all. A. rj-'hat is true. 
Q. But T think you found subsequently that you had in fact 
a few rounds left in your sten magazine. A. That is so. 
TO COURT: In one of the sten magazines.
Q. I think then you were in a position and. you could keep 
all three in view. A. The first one was dead as far as 
I could judge. Q. You stayed looking at one another 
and waiting? A. I was looking for something to turn up.
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Q. At 1:30 did a party of the First Gordon Highlander^ 
patrol arrive? A.Yes, from the direction of Nicosia. 
Q. Was that party accompanied by police officers? A. It 
was. Q. And it was under the command of Lieut. Simpson 
whom you now see in Court? A. It was. 
Q. Did you give him orders to place sentry for the three 
men? A. Yes; I pointed out the three men to Lieut. Simpson 
and in fact he placed a guard on them.  }. l>id you take 
any action with regard to the fourth man who disappeared? 
A. I told Simpson to bring a party immediately and I went 
with them where I had last seen the fourth man and I went 
with them in search for him but we didn't find him. 
Q. As a matter of interest, did you find any blood trail? 
A. I thought I was on a blood trail at one time but it 
turned out to be red soil on some stone and I don't think 
that I can say that I found any signs of the trail. 
Q. Did you then return to the position in which this 
engagement took place? A. I did» I returned to the area 
where the three men were. Q.And did you then point out 
to the police the various positions in which you had seen 
the accused and their companions? A. Yes. I pointed 
out to the police the positions where I had seen the gang. 
Q. Some little time later did a larger party of military 
and police arrive? A.They did. 1. And. did you explain 
to them what had happened? A. I did. Q. And did you 
join in an intensive search for the fourth man? A. I did. 
Q. But without result? A. Without result. Q. Did you 
then return once more to the scene of this engagement? 
A. Yes. Q. And did you pick up some empty cartridge-, cases? 
A. I did yes.
COURT: Q. At the place where you had been firing or 
where they had been firing? A. \t the olive tree from 
the vicinity of which they had been firing. 
Q.And did you hand them to a police officer whom you 
now know to be Sgt. Savvides? A. I did, yes. 
Q. And that is the police officer? A. Yes. (P.S.313 
Michael Savvides identified)
Q. What can you tell His Lordship with regard to the 
weapons with which you were fired on? A. I had no time 
on the site to handle or pick up any weapons which the 
men had been handling.
^. Are you able to associate either of these accused 
with any particular weapon? A. No. Q. Did you subsequetly 
examine the vehicle in which you had been driving - the 
champ? A. I did. Q. Would you tell His Lordship what you 
found? A. I found three bullet holes, one in the centre 
of the windscreen on the passenger side, one just below 
the windscreen on the passenger side and one through the 
top of the body. Q. With regard to the one in the wind­ 
screen would that have been approximately opposite the 
position in which your Corporal's head would have been? 
^. Yes. Q. On the 28th December last did you go to 
the vicinity of this engagement and indicate to surveyor 
who was there various positions on the ground? A. I did. 
Q. Is that the surveyor P^yriacos Papadopoulos? A. I believe 
so. Q. Later on the same day did you go to Jferos Police 
station? A. I did. Q. nnd were you there shown a number 
of photographs of men wanted by the police with prices 
on their head. A. A poster of a number of pictures of 
wanted men. $
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Q. Will youhave a look at this poster. A. This is similar 
EXH.18. to the poster I saw. (Put in marked exhibit 18)

Q. Was there any man among that lot whom you think you 
could identify? A. There is one man who got a resemblance 
to the fourth man who got away. Q. Is that photograph 
named "Dracos"? A. The photograph is named Dracos. 
Q. Perhaps you would be good enough to indicate to His 
Lordship. A. (Witness indicates).
Q. You said that you saw a man lying on the ground with 
his face down. Would you say whether you could identify 
that person to be accused 3? A. He was lying with face 
on the ground. Q. But when the troops had arrived 
were you with them? A. Afte* the troops arrived I didn't 
bother to go near them. Q. And so do you say that you 
could not identify accused 2 as one of the three men 
y t had been talking about*? A. I cound not identify.

Q. When the troops arrived you did not go near them? 
A. No.

XXN. BY PAVLIDES:

Q. In answer to a question of my learned friend you said 
that you would not in fact associate either of the accused 
with any particular weapon from the weapons which were 
fired at you on that day. A.  ' hat is so. Q. Would I be 
right to suggest that you cannot identify either of them 
with any weapon at all? A. Beyond the fact that at one 
stage I saw three men each with a weapon, I cannot 
associate accused 1 or two with any particular weapons. 
Q. Or with any weapon at all. A. Or with any weapon at 
all. Q. And when you speak of a stage at which you saw 
three men with weapons you refer to the time when you 
saw three men near the olive tree. A. Yes - that is to 
say the first assault.  }. And were the weapons which you 
say that you saw in the hands of these three persons 
near the olive tree sten guns or similar guns? 
A. All I saw was the barrels of the weapons sticking 
out and I could not say whether they were automatic 
weapons or sten-guns. Q. Long barrels? A. Not neces­ 
sarily long barrels but at least two of them were barrels 
sticking out. Q. Of rifles? A. I would like to explain 
that these men were behind cover; I could see a shoulder 
or a head for a time .. Q. Could it possibly have been 
a rifle? A . It could possibly have been a rifle.
COURT: It could all be rifles'? A. A revolver could be 
one of the weapons.
PAVLIDES: Q. You said that at 1:30 a party of the 1st 
Battalion Gordon Highlanders and police arrived; could 
you give approximately how many policemen and military 
there were? A. Approximately 10 men or so. Q. Including 
policemen? A. Two policemen and military party of some 
8 - 10, but I did not see them all at once. 
Q. And soon after another party arrived of how many? 
A. Again I cannot give figures; I would say probably 
about 30 men. Q. And they all started searching about? 
\. That is so.



Q. With the object of discovering guns about or ammunition 
connected with the skirmish? A. Anymore evidence: guns, 
ammunition and the fourth escaped member. The main effort 
was in looking for the fourth man.
Q. About this conversation which you had with accused 1 
do you remember that when you told him that your driver 
was dea& he said "I am sorry"? A. I don't remember him 
saying. Q. Would you exclude it or you just don't 
remember? A. I just don't remember. Q. And do you remem­ 
ber when you congratulated him on his English that he 
told you "Sir, I admire your bravery - I congratulate you 
on your bravery"? \. Accused 1 did not congratulate me 
on my bravery. Q. But I think that the last point of 
conversation which you have related in this Court was 
that had it not been for the British help Greece would 
have been another communist satellite country. But I 
think the conversation still went on and it was sort of 
desultory sort of conversation just to pass the time 
waiting for what you thought coming help. A. J-'hat is so. 
Q. The three men,I am referring to your second ascent now, 
when these three men among whom you think second accused 
is believed to be one, and accused 1 and Mouskos came 
out of the gully holding nothing in their hands? 
A. Yes, holding nothing in their hands. Q.^nd they had 
proceededfer away up the slope before a burst of fire 
came from another person inside the gully? A. 'i'hat is 
so. Q. Would it be correct to say that until that time 
you were not aware of the presence of the fourth man? 
A. That is so. Q. At one time this fourth man , part 
of his body appeared with his hand up and was he .holding 
a sten-gun with his hand up? A. Yes. It looked to me 
to be a sten-gun with a magazine. Q. And whilst parleying 
with the fourth man you have described, these three men 
who had come out of the gully stood there where they 
went after you asked them to go up the gully. A. By the 
time I was parleying with the fourth man these three men 
were down on the ground, I had shot them. Just to get 
the sequence right: Three men came out, I moved forward 
to cover them, the fourth man then shot at me, I then 
shot at all four and put, what I thought the rest of 
my ammunition, at the fourth. The three men were on 
the ground at the time I had the parley with the fourth 
man.
Q. But at the time you received the shot from the fourth 
man in the gully and you answered the shot by firing 
at all the people in front of you, the fourth man was in 
the gully and the three men stood right away in the open 
position in which they went with their hands raised up, 
A. Yes. Q. k"hat distance from the man in the gully? 
A. 1C - 15 yards, q. But before you fired those shots 
the three men were standing up in the open. A. When they 
were trying to surrender they were standing in the open. 
Q. But before you had actually fired at than,fourth man 
was in the gull^ and the three men were in the open where 
they were. A. i'hat is correct - purported to have 
surrendered. Q. 'i'he three men had moved out of the gully 
onto the ridge as depicted in photographs 11 and U. 
A. That is so.
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MARKIDES; I adopt the cross-examination of my learned 
friend"Mr. Pavlides and I have no further questions to 
ask.
COURT: Mr. Markides, am I to understand that you do not 
"tlspute that your client was one of the three men?
MARKIDES: That is so.
COURT (To witness) Q. You said that you saw when they 
were at the oYive tree 30 - iO yards away, a gun of some 
description with each one of the three men. A. Yes. 
Q. You are not in a position to say that the fourth man 
who got away was one of the three men yo* had seen? 
A. I could not identify individually at the olive tree - 
I could not say. Q. Bid you see anything that could 
indicate that one of the three of four men you saw was 
there accidentally and not one of the party? A. I would 
say that everything pointed to the opposite fact; because 
at every instance they were in close communion with each 
other and at the time of my first ascent which was/about 
20 minutes past 12 and my second ascent which wag about 
10 or so minutes later, they were still in close commu­ 
nion with each other, the three or four men, and as I 
heard conversations in the interim period, my firm 
impression was that this gang was working closely together 
from start to the finish.

CROV/N COUNSEL: The next witness is Dr. Comerford 
and notice has been given.

a MICHAEL BRIAN GOMERFORD. Sworn on the Bible, states in                 English.

Xn. by C.C.: Q. Your full name is Michael Brian Comerford? 
A. Yes. Q. -^nd are you a Bachelor of Medicine? A. Yes. 
Q. And a bachelor of surgery? A. Yes. Q. And a doctor 
of obstetrics? A. I hold a diploma of the Royal College 
of Obstetricians and Gynaecology. Q. Holding an appoint­ 
ment as Assistant Medical Officer at the Cyprus Mines 
Corporation's hospital at Pendayia? A. Yes. 
Q. On the 15th December last was a British soldier 
admitted to your hospital at approximately 2 p.m.? 
A. Yes he was. Q. From information you received and 
from documents recovered, on the body of the soldier are 
you now aware of his identity as that of L/Cpl. J.B. 
Morun? />. Yes, I am. Q. What was his condition when 
he was admitted? A. He was unconscious and seriously 
ill. Q. From what cause? A. He was suffering from a 
through and through wound of the skull with extravisation 
of brain from both wounds. Q.Would you indicate to 
His Lordship on this police officer the entrance wound? 
A. Both the entry and exit wounds were close together 
and they were approximately in this position (shows on 
top of head). Q. And did the patient recover or not? 
A. The patient died two hours after he was admitted to 
hospital. Q. In your presence? A. In my presence.
Q. On that same day at approximately 3 p.m. did you in 
the same hospital receive the corpse of a man who had been 
killed by a wound on the left part of the chest? A. Yes.
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Q. And was that a roan who was identified to you by the 
police as one Haralambos Mouskos? A. Yes, he was. 
Q. On the same day did you also take in another patient 
at approximately 3 p.m.? A. Yes. Q. V/as he a man who was 
identified to you as one Andreas Zakkos? A. Yes, he was. 
Q. And do you see him here to-day? A. Yes, he is. Accused 
No.l is the man. Q.Did you examine him? A. I did. 
Q. Did you find he was wounded? A. He1 was wounded in 
the chest and in the scalp. Q. I think I am right in 
saying that there was in fact no fracture of the skull. 
/. No fracture. Q. What did you see? A. There were two 
wounds in the chest, one wound was in the left axilla 
exactly five inches below the armpit, and the second 
wound was H inches on the medial side (towards the centre) 
of the left nipple. Q. Was there any injury to the lung? 
A. There appeared no injury to the lung at that time. 
The patient was subsequently transferred on the following 
day to the Nicosia General Hospital and as to his 
subsequent convalescence I have no knowledge. ^hile 
under my care the chest was X-rayed and no damage to 
the lung was seen and no metallic foreign body, for 
example a bullet, was seen. There was however a very 
small collection of fluid at the left pleuro-coastal 
angle. Q. Is that above the lung? A. It is the lining 
of the chest inside the ribs. It would appear that 
this was blood from the pleural lining of the chest 
wall due to the injuries sustained. There was also 
a fracture of the left 7th rib. From these clinical 
details it appeared that the bullet had entered the 
left axilla, hit the 7th rib and the bullet diverted 
to emerge from the front of the chest. 
Q. V/ould you describe either or both of these wounds 
as superficial, serious or dangerous? A. I would say 
that they would come in the serious category, in so far 
as the chest was concerned; and superficial in so far 
as the scalp.
Q. Were the injuries to all three of these men consistent 
with having been caused by a .9 m.m. bullet? 
A. I would say they were compatible with having been 
caused by bullets, but T could not say the size of the 
bullet.

XXn. by PTOIPESt Q . T^e medical report Dr. Comerford, 
gave me an indication that there v/as only one wound, 
on the left chest; through and through must be two 
wounds. Do you mean one entry and one exit? A. Yes. 
Q. But it could be caused by just one bullet, one entry 
and one exit hole on the body. A. Ahat is correct. 
When I speak of a through and through wound I mean a 
wound of entry and a wound of exit. Q. But then together 
taken amounts to two wounds. A. Yes.

XXn. by MARKIDES: Nil. 
RXN. By G.C.: Nil.
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P.W. M)IL SULEVFAN. Sworn on the Koran, states in Turkish.
Xn. by C.C. i Q. Your name is Mil Suleyman and you live at 

Vriishia. A. ves. Q. Am* are you a lorry driver by profes­ 
sion? A. Yes. o. You remember the 15th December last year? 
A. Yes. 1. On the morning of that day were you driving your 
lorry from Vroishia to Xeros? A, Yes. Q. You renember arri­ 
ving at the locality of Fersinadja .»f G-alini? A. Yes. 
Q. When you were on the 37/38th milestone did you see an 
English soldier running down a hill? A. Yes. Q. Is that 
the road which goes from Nicosia to Pyrgos? A. Yes. 
Q. Now is that the person you saw running down the hill? 
A. I cannot identify him; on that day he was in battle-dress. 
Q. What language did he speak to you? A. English. Q. About 
what time could it be? A. About 12:30. Q. Did you understand 
what was said to you? A. I did not kno^ English and I did 
not understand what he said, but as I saw hirr coming down 
the hill hurriedly I understood something must have happened 
and I stopped. Q. Did you see an army vehicle by the side 
tf the road? A. I saw a jeep in the ditch. Q. Did you look 
inside the jeep? A. Yes. Q. Did you see anything in that? 
*. A soldier. Q. What was the soldier doing so far as you 
could tell? A. He was lying in the jeep. Q. In the front 
seat or back seat? A. Front seat. Q. Driver'sseat or the 
other one? A. The other seat, next to driver's. 
Q. Did you notice anything strange about this man? 
A. He was lying on his face in the jeep motionless. 
Q. When you left the scene where did you go to? A. to Xeros. 
Q. Whereabouts in Jferos? A. To the police station. Q.Did 
you make a report to a police officer? A. Yes. Q. Is this 
the officer you made a report to? A.Yes. (Sgt. M.Savvides).

XXn. by Pavlides: Nil. 
XXn. by Markides; Nil.

COURT: Q. Which way were you going at the time, towards Pyrgos 
or towards Nicosia? A. I was on my way to Xeros from Vroishia. 
Q. Is that in the direction of Nicosia? A. Yes. Q. This jeep 
was rear a bridge was it not? A. Yes.

C.C.: My Lord, I shall now call Lieut. Simpson. he is a 
new witness and notice has been served on the defence.

P.W. 6. J3RIAEJ MILES HACRAg^SIMPSON. Sworn on the Bible, states in. .__ ..... . English.

Xn. by C.C.: Q. Your full name is Brian Files Facrae Simpson 
and your number is U-3562? A. Yes. Q. What is your rank? 
A. 2nd Lieutenant. Q. Which regiment? A. Gordon Highlanders. 
Q. Are you a regular soldier? A. Yes. Q. And are you stationed 
at Aberdeen Camp at .Xeros? A. Yes.
Q. At approximately 1 o'clock on the afternoon of the 15th 
December last did you receive certain instructions from the 
Adjutant of the unit*? A. Yes. 3. AS a result did you proceed 
along the main road. fromXeros in the direction of Pomos? 
A. Yes. Q. And did you come to a small bridge between the 
37/38th milestone 4? A. ves.
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Q. Is that the txri<Jge which is portrayed in exhibits 1, 2, 
3 and ^? A. Yes. Q. Now what transport did you take with 
you? A. I took with me two- champs and an ambulance. 
Q. What personnel did you have with you? A. I had a driver 
in each champ, I think it was two escorts in each champ and 
the driver of the ambulance, and a corporal (a medical orderly) 
as escort in the ambulance. Q. That adds up to nine military 
personnel including yourself? A. That is correct. In addition 
there were two police officers. Q. Would you recognize the 
police officers if you saw them again? A. I think so yes. 
(witness identifies P.O. 540 M. Antoniou and P.S. Sawides.) 
Q. Did you arrive at that bridge at approximately 1:15 p.m.? 
A. Yes. Q. When you got there 'did you find a military vehicle 
parked in the ditch by the side of the road just beyond the 
bridge? A. Yes. }. In the same position as the vehicle 
in exhibit 6 is parked? A. Yes. Q. That was facing towards 
Pyrgos? A. Yes. Q. '^hat is away from Nicosia? A. Yes. 
Q. Did you see a I/Cpl. in the vehicle? A. I didn't know 
at the time it was a I/Cpl. Well I saw a soldier. 
Q. Was he lying across the front seat in a prone position 
with his head towards the steering wheel? A. Yes. 
Q. Was he conscious or unconscious? A. He v/as unconscious. 
Q. Did you notice any injury? A. Ho, I did not stop to see 
his injuries. Q. Did you have other personnel who acted as 
escort to go up the hill on the right hand side of the hill? 
A. Yes. Q. That is the same side as the vehicle was? A.Yes. 
Q. In the direction portrayed in exhibit 7? A. Yes, we came 
up this way (shows on exhibit) in the direction shown by 
the dotted line on exh.7. Q. When you reached the top of 
that ridge did you then meet the officer now known to you 
as Major Coombe? A. Yes. (witness identifies Mj.Coombe). 
Q. As a result of something which he told you did you go 
to a place where three men were lying? A. Yes. Q. ^ere 
they lying approximately in the position shown by the three 
police officers on the right hand side of exhibit 11? 
A. TWO were approximately in the position where those 3 
men are now and one was down in the gully. Q. Was a man 
who was down in the gaily moaning? A. Yes he was. 
Q. And was that a man whose name you nov know to be Mouskos? 
A. Yes he was. Q. Did you post two soldiers to act as 
guards over these men? A. Yes I did. Q. And did you, Mj.Coombe 
and the rest of the personnel and party then proceed to 
search the area over the ridge which is shown in exh.ll - 
beyond the area where the single person appears? A. Yes. 
Q. Would it be right to say that you went to search for 
weapons? A. Yes. Q. Did you in the hearing and presence 
of accused tell the guards to keep any weapons which they 
found? A. Yes. Q. Were the two sentries which you posted 
Pte. Marr and Gray? A. Yes. Q. How far beyond the ridge 
which is shown in exhibit 11 did you and your party penetrate? 
A. Some 7 -800 yards beyond the place where that single figure 
appears. ^. Did you find anyone? A. We saw a man riding a 
donkey. Q. Did you go up to him? A. We called out to him 
to stop but he turned the donkey round and rode away. 
Q.Did you do anything about that? A. We called at him to 
stop and opened fire but he got away.
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Q. Do you now know Major Ifeish? A.Yes. Q.-^id you later see 
him? A. Yes. Q. Was he officer commanding a second and 
larger detachment which arrived there? A. Yes. Q. Did he 
also search the area with his detachment? A. Yes. 
Q. And as a matter of fact I think that throughout that day 
you were unsuccessful in tracing any other wounded man. 
A. Yes.

XXn. by Pavlides: Nil. 
XXn. by Markides: Nil.

P«W. 7. RONALD PAYIB. Sworn on the Bible, states in ^nglish.

Xn. by C,C.: Q. Your name is Ronald Payne and you are a driver
in the R.A.M.C.? A. Yes. Q. You are stationed where? A. Now
Famagusta. Q. On the 15th December last were you stationed
at Aberdeen Camp Xeros? A. Yes. '}. Were you on that day driver
of the unit ambulance? A. Yes. Q. At approximately 1:30 p.m.
did you go together with the police, Sgt. kavvides and P.O.
Michael Antoniou in the ambulance from Xeros and stop at a
point some three miles to the west of Xeros? A. Yes.
Q. On which road? A. I think the road to Pyrgos. Q. Does
this photograph show you the place where you stopped? A.
to the place shown on exhibit 1. Q. When you arrived did you
see a champ drawn up under the shelter of a hill? A. Yes.
Q. Would it be somewhere here shown on exh.6? A. Yes, exh.6
shown the position of the champ* Q. Did you see a soldier
in that champ? A. Yes. Q. Did you hand over that soldier
whom you saw in the champ to Dp. Comerford? A. I put the
soldier in the ambulance as he was wounded and took him to
the C.M.C. hospital at Pendayia to Dr. Comerford.
Q. Did you then return to the spot? A. Yes. Q. And were
you led to a place in the vicinity of where you had seen
the champ before, and did you there find another man?
A. Yes, I found two men, one of them was dead and the other
was wounded. Q. Can you identify the wounded man? A. He
is accused 1. Q. Do you now know the dead man's name? A. I
now know that the name of the dead man was Mouskos.
Q. In the afternoon of the 16th December, 1955 did you remove
Zakkos from the hospital at Xeros and hand him over to'the
British Military Hospital, Nicosia? A. Yes.

XXn. by Pavlides: Nil. 
XXn. by Markides: Nil.

Court adjourned till 2-Uh February, at 9:30 a.m.
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24th February, 1956 - 9:30 a.m. 

Court and appearances as before.

P.W. 8. HUGH WILLIAMS SEVAN MACKINTOSH. Sworn on the Bible, states ———————————.———————.—————— in English.
Xn. by C.C.: Q. Your full name is Hugh Williams BeVan Mackintosh. 

X~Yes". Q. Are you a ^aptain of the Royal Engineers? A. Yes, 
Q. On the date in question - 15th December last - was there 
a I/Cpl. James Brian Mo run serving under your command? 
A.There was. I. ««as nis regimental number 23072891? A. That 
is correct. Q. And was he a National Service soldier of 
British nationality? A. Yes he was. Q. I think that his 
date of birth was the 26th April, 1935. A. That is correct. 
^. On the 16th December last were you shown his dead body 
in the g.K.E. Nicosia? A. I was. Q. And in her presence 
did you identify that body to Major 1'ary Munro of the R.A.M.C. 
A. Yes. (witness identifies Kajor J'unro ).

XXn. by Pavlides: Nil. 
XXn. by tfarktdes: Nil.

COURT: Q. What date was it when you identified the body? 
A. 16th December.

P.W. 9. MARY yACKENZIB MUMP. Sworn on the Bible, states in English,

Xn. by C.C. ; Q. Your full name is Mary Mackenzie Munro and are 
you a Major in the R.A.M.C.? A. I am. Q. A Bachelor of 
Medicine, a Bachelor of Surgery and Senior Specialist in 
pathology? A. Yes. Q. On the 16th December last did you 
conduct an autopsy by the order of the Coroner on the body 
of a young soldier? A. I did. Q. VTas that the body which 
was identified to you by the last witness Capt. Mackenzie? 
A. It was. Q. As the body of one Cpl. James Brian Morun, 
a Lance Corporal? A. Yes. Q. Was the appearance of the.' 
body compatible with his being of about 20 years of age? 
A. It was. Q. Did you examine him and find that he had two 
wounds in the skull, entry and exit? A. I did. Q. And 
was the result of these two wounds such that it had caused 
a large fracture of the skull? A. It was. Q. A section of 
the bone from the top of the skull had to be removed? 
A. Yes. Q. Was there widespread haemorrhage inside the 
skull and smaller haemorrhages throughout the brain? A. Yes. 
Q. In the area beneath the fracture was there both damage 
to the brain itself ? A. The brain was completely lacerated 
and destroyed. Q. Were you able Major Munro to form any 
opinion as to the probable cause of that fracture? A. It was 
consistent with having been caused by a bullet . 
Q. To what do you ascribe the death of this young soldier? 
A. Cause of death in my opinion was due to a gun shot wound 
on the head causing fracture of the skull, intracranial 
haemorrhage ancl laceration of the brain. Q. Apart from 
one small abnormality would you describe the body as that 
of a normal healthy young man? A. I would.

XXn. by Pavlides: Ml. 
XXn. by Markides: Nil.
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COURT: Q. %at actually caused his death - loss of blood? 
A. In this case it was generalized damage to the brain which 
affected the vital centres. The damage to the brain in this 
case was quite marked. Q.^nd that damage to the brain 
affecting vital centres would of itself cause death? A. Yes.

Recalled - P. I. 3. BRIAN JACKSON COOMBE. Reminded of his oath.

Jfo. by C.C.; Q. On the 28th December last did you proceed to 
the locus in quo of which we were talking yesterday? A. Yes. 
Q. Together with a clerk of the Land Registry? A. Yes. 
Q. And certain, police officers, Cpl. J^uchan and Major Neish? 
A. Yes. Q. Now you have theplan before you. A. Yes. >}. And 
exhibit 17 is also before you and also exhibit 16 which 
are the key of distances and the key to the plan. Did 
you point out to the L.R.O. certain points? A. I did. 
Q. DO you see point 1, what is that? A. Point 1 is the 
position of the vehicle when we were first fired on. 
Q. To the left of that - point 2? A. It appears to be where 
the champ came to rest as far as I can tell. 
Point 17 is the bridge..
Point 3 is the position where I first went up the top of the 
ridge.
Q. Point V? A. Point i was the position where I opened fire. 
Q. You opened fire on men whom you saw in the area at point 5? 
A. Yes.
Q. Point 6? A. Point 6 is the approximate position of the 
timber lorry when I stopped it. At that time I had two 
sten guns in my hand.
Q. ^oint 7? A. Point 7 is the bush in which I hid my sten gun. 
Point 8 is my first position where I returned after hiding 
my sten gun.
Point 9 is the point to which I moved from point 8. 
It was from point 9 that I did the shooting and surrender 
order took place. I crawled forward from point 9 at a 
distance of 2 - 3 yards over the top of the slope. 
Q. That was in order to have a better view? A. In order to 
have a better view of the three men on the hill side. 

Q. Were they in the positions which are indicated by points 
10, 11 and 12? A. I think that is those positions. And 
it was then that the final burst of fire came from down 
the gully.
Q. Could you say what point 13 is? A. Point 13 is the position 
from which the fourth man fired at me. 
Point 12,. is position on top of the ridge beyond which the 
fourth man disappeared.
Points 16, 19, 20 and 32 are at about the place from which 
the fire appeared first to come. Q. Is that the position 
which is shown in exhibit ^? A. I believe so.

XXn. Nil.
COURT: Q. Could you tell me the approximate time that the 
first fire occurred to the time the first, party of police 
and troops appeared? A. It was approximately 12:15 when 
I was first fired on when I was in the vehicle, and the first 
party of troops and police appeared at 1:30 p.m.
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Q. During that time apart from the four persons about^whom 
you told us did you see any other people in the locality off 
the road? 1. I was keeping a very careful look-out to see 
if there were anybody and I changed positions to have a 
better view; at no time did I see any one in the immediate 
vicinity. Q. Did you see anybody in the far off? A. I saw 
some people at the top of the hill about a mile away. They 
were very small figures - they might have been shepherds - 
in the distance to the north of point 9. I took those figures 
to be shepherds. I cannot recall whether I saw animals. 
Q. But no people'off the road moving in this area? A. No 
people in the area of the action.
Q. After those three men came out on the hill side, you went 
off I think to the road to stop a land rover? A. I didn't 
go down to the road, I shouted to him from this point and 
gesticulated. There were two occasions when the three men 
who had come out at the ridge to surrender, were out of my 
observation. The first, was when I began to go back to the 
champ in order to see whether I could do anything for the 
driver. I went part of the way and then returned, lest those 
men might get away, so I returned to approximately the 
position point 9. They were out of my view on that occasion 
for about half a minute. 'J-'he three men were still appro­ 
ximately in the position where Ihad last seen them.

'4ie second occasion was when I went along the ridge 
in order to call out to the land rover. They were out of 
view on that occasion for at the most 2 or 3 minutes. When 
I returned they were still approximately where they were 
when I left.
Q. Would either of those occasions give time to either of those 
men to go away and another one to Jain the group without you 
knowing it? A. No.

XXn. by Pavlides: Q. On those two occasions when you lost sight 
~~> of them, on both occasions it was after they had been wounded? 

A. That is so. Q. Zakkos was actually wounded on the spot and 
Mouskos was moving slowly downwards? A. Yes. Q. When you 
said you saw some figures in the distance whom you took to 
be shepherds, did you also see some animals? A. I am not sure 
that I saw animals.
Pavlides: My learned friend will continue to put a number of
questions.
COURT! Very well.

XXn. by derides: Q. Would you be kind enough to look at the 
exhibit the plan. You climbed up the first time and that 
is point i. the ridge. A. Point 3 and then point JV. Q. "Would 
you say at the olive tree, point 5, you saw the people? A. Yes. 
Q. Behind ihat olive tree you remember there was a ridge lower 
than you were on. A. Yes. Would you give an estimation from 
the olive tree to the next ridge? A. About 40 - 50 yards. 
Q. Did you get a chance to go as far as that ridge or behind 
that ridge. A. I did not go to that ridge. 
Q. At that time you were keeping a look-out for the people 
there and the only people you perceived at the time were the 
three people under the olive tree. A. That is so. Q. Despite 
the fact that you perceived only three people could there have 
been more people under cover at that time? A. '^'here could 
well have been more people under cover at that time.
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Q. You theo moved from point i. you climbed down again to
the position where you left your champ. A.That is so.
Q. After doing certain things we know that you went to point 8
and then point 9. A. That is so. Q. Could you give us how
much time passed between your starting to climb .down from
point I and reaching again point 8? A. I should say I star-*
ted to climb down from point X at approximately 12:25 p.m.
Whilst I was down there approximately 3 - I minutes afterwards,
there was still firing from point 5 although I was not in
their view any longer. I would say that it was about 12:32p.m.
when I returned to point 8. Q. From the time you came down
from point k to your second ascent including the time
you took to hide your sten gun it was between 7 - 10 minutes?
A. Yes. It would not have been more than 10 minutes that
I was away.
witness adds: It was about two minutes before I reached
point 8 that Iheard the voices on the other side.

XXn. by Markides: Nil.

P.W, 10. &BORGE MILTON BARNETT. Sworn on the Bible, states in Engli; :.i

Xn^by C. G.: Q. Your full name is George Milton Barnett and 
are you an American citizen by birth? A. Yes. Q. Are you 
an official of the G.M.G. at j£eros? \ Yes. Q. Do you 
know as an employer a man named Charilaos Michael (accused 2)? 
A. Yes, it is accused 2. Q.According to the Corporation's 
records have you ascertained that he first entered into the 
employment of the Corporation on the l^th January, 195V? 
A. Yes. Q. And that he remained in that employment until 
the 17th November, 1955? A. I think that is the date. 
Q. On or about that date did he fail to report for work? 
A. Yes, either the 16th or the 17th he failed to report 
for work. Q.And having been absent without sick leave was 
he discharged by the Corporation from his employment? 
A. Yes. Q. And he has not returned to his work since then? 
A. He has not.

XXn. by Pavlides: Nil.

XXn. by Farkides: Q. What was the kind of work accused 2 was 
engaged on?" A. He was assistant operator in the grinding 
and flotation plant. Q. That was a manual work - it was 
not a clerical work. A. Manual work. Q. And where is this 
plant? A. At Xeros. Q. The job of accused 2 was to handle 
sand ore and to remove or join pipes? A. Among other things, 
yes.

RXn. Nil.



- 2V-

11. NOEL PHILLIPS^. Sworn on the Bible, states 'in English.

Xn. by C.C.; Q. Your name is Noel Philligs. A. Yes,
Q. Are you the Chief Draughtsman of the CMC? A. Yes. 
Q. Do you a man named AndreaS Zakkos? A. I do. Q. On the 
15th November last was he at that time in the employment of 
the Corporation? A. He was. Q. Did he on that occasion ask 
for the following day off? A. Pie did. Q. On the 17th November 
did he return to the Corporation? A. he did. Q. And did he 
inform you of his intention to leave his employment with 
the Corporation as he was going to work for the armed ser­ 
vices in Nicosia? A. Yes. Q. And then he gave as his reason 
for leaving his duties to gain experience of another type 
*f building work? A. Yes.

by Pavlides; Q. In fact you knew that the Cyprus ^istrict 
TTfitTsli Forces in Ficosia were looking out for draughtsmen? 

A. I did not know that. Q. Didn't accused point out to you 
an advertisement in the paper? A. I do not remember. 
Q.T)o you remember whether he mentioned to you or showed to 
you an advertisement? A. I don't remember. 
Q. Your company encourages sporting activities of its 
employees? A. Yes. Q. And in fact it publishes what is 
known as the C.M.C, welfare News, a newspaper. A. Yes. 
Q.And do you know ^akkos was very prominent in these acti­ 
vities - he was taking great interest? A. I don't know 
if he was; he may have been. Q. Now is this a copy of 
the C.M.C. Welfare News dated 9th Oct. 195V? A. Yes. 

Ex.E. (Put in marked "B"J
Q. Are you aware of the fact or practice that the military 
authorities are reather disinclined to accept employment 
from persons employed by your company unless you company 
does release the person? A. I don't know that fact. 
Q. Do you know one employee Oval Hussein Avni in your 
company? A. Yes. Q. Do you remember him wanting to join 
the Electricity Authority in Nicosia and that he was told 
that he was only accepted if he produced a certificate from 
the C.M.C. ? A. He left the C.M.C. some time ago but I don't 
recall the circumstances. Q. You don't know the circums­ 
tances that the Electricity Authority would not take him 
as a matter of courtesy unless your company would give him 
a certificate stating he has been discharged from your 
service? A. I don't know/that. Q V/ould you expect them 
to do that? A. I hardly think so. Q. You don't remember 
the sort of courtesy exchanged between the company and 
other authorities in Cyprus? A. No.

XXn. by Markides: Q. I understand accused 1 was a draughtsman 
in your department , that is &t Skouriotissa. A. Yes. 
Q. Would it be right to say the distance betweenSkouriotissa 
and Xeros is something like 6-8 miles? A. It would be 
yes.

RXn. N i 1.
COURT: Q. You said on the 17th he came back after taking 
one day s leave. What time did he actually leave? A. He came 
at 8 o'clock and left at about 9-10 same morning. 
Q.And didn't come back to the Corporation for work since then? 
A. He has not come back.

Court rose for short break at 11:15 a.m.
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GL. CLERIDES : We would like to recall the Land Registry 
Clerk at a later stage.
GROWN COUNSEL: No objection. 
COURT: Very well.

P^W^l^_SUB-INSPECTOR_LOUigs KYRIACOII^ Sworn on the Bible, states
in English.

JCn. by C.C,_! Q. You are kub-Insp. Ltukis Kyriacou of the
C.I.tT. Nicosia? A. Yes. Q. On the 26th July last year did 
you attend the District C»urt Nicosia and did. you have with 
you a detention order? A, Tres. 1. T/as that detention order 
made under the Detention of Persons Law, 1955? A. Yes. . 
0. And was the name on that order of one Earalambos Georghiou 
Mouskos of Panayia? A. Yes. 1. Did you see I'ouskos in 
Court on that day? A. "es. o. And did you ask him to 
accompany you outside in order that you could serve the 
order on him 9 A. Yes. Q. What happened when you asked 
him to come outside?
CLSglDESj. We object to these questions. I understand that 
what the Crown is trying to offer is for an offence which 
was committed by Mouskos long time before the present 
question arose and without the accused being present. 
That is leading evidence to show that a person who was 
found at that particular point had previously committed 
an offence.

GREY.C.C. ; It is not necessary for a person to have committed 
an "of fence for a ^etention Order to be served on him. rhe 
purpose of this evidence is to show that from that day 
onwards Mouskos was a wanted man and to show that these 
men were associating with a wanted man by the Police.

COUHTj Held: that I must have the evidence.

JCn. contd: Q. What happened when you asked Mtuskos to come 
outside? A. He turned back and ran away through the other 
door of the Court. Q. Did you see him again after that 
day? A. No, never. .]. Is it within your knowledge that 
the Police after that date was looking for Kouskos? A. Yes.

XXn. by Pavlides: Nil. 
XXn. by Markides: Nil.

P.T7. 13. CPL._ GEORGE J3KEARER BUCKAF^ Sworn on the Bible, states_____ in English.

Xn. by C. C. ; Q. Is your name George Shearer Buchan? A. Yes. 
Of.' And" your number is 2256227^., of the Gordon Highlanders, 
stationed at the Aberdeen Camp, Aeros? A. Yes. Q. Are 
you a first aider? A. I am. Q. On the 15th December last 
did you go in an army ambulance driven by driver Payne of 
the R.A.S.C. to a position indicated in exhibit i.? A. Yes 
I did. Q. ftere you accompanied by two police officers? 
A. We were. Q. Did you there find a military vehicle drawn 
up in the position shown in exhibit 6? A. In a position 
similar to that.
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Q. In that vehicle did you see a soldier now known to you
to be I/Cpl. Forun? A. I did. Q. And was he in a prone
position in the front seat of the vehicle? A.He was.
^. Did you in the company of Lieut. Simpson and others
of the Gordon Highlanders then proceed up the hill on the
right hand side of the road? A. I did. 0. As you look
towards Pyrgos away from Nicosia? A. Yes. Q. When you reached
the top of the hill did you see two men lying on the ground
in the position of the two men shown in exhibit li.? A. I did.
Q. Vias there a third man below? A. Tnere was. Q. What was
the position of the third man? A. The third man was lower
down in the gully. Q. Bid you approach the two men who
were lying on the hillside? A. I did. Q. Was one lying
face downwards? A. Yes. Q. And did you turn him over and
find that he was completely uninjured? A. I did. Q. And
do you see that man here to-day? A. I do. Q. Is that the
man (accused. 2) A. '^hat is the man. Q. Did you speak to
him and discover that he was unable to understand English?
A. I did. Q. Did you speak to a second, ran? A. I did.
Q,Did. he speak and understand English? A. He did.
Q. And do you see him here to-day? A. I do.
Q. Is it the first accused? A. ves.
Q. Did. you ask him if he was hurt? A. I did.
Q. And did he tell you that he was hit on the head and chest?
A. He did. Q. Did you examine his head? A. I did.
ilj. And to what conclusion did you come with regard to that
injury*? A. I found it was superficial. Q. Did you examine
his chest? A. I did. .3.Will you tell His Lordship what
you found in relation to the injury on his chest?
A. There were two bullet wounds on his cnest, one under the
left nipple and the other under the left armpit - rather to
the back part. 3. Did you ask the first accused what he
was doing there 9 A. I did. Q. Did you receive a reply?
A. He did not give a reply I think. He gave a non-committing
shrug of the shoulder.
Q. Did you then go to the third man? A. I did,, Q. Down
the slope? A. Yes. o. He was in fact down at the bottom
of the gully? A. Yes. .]. When you reached him was he alive?
A. He was. Q. But was it obvious to you that at that time
he was seriously injured? A. Yes of course. Q. Did he
appear to be in considerable pain? A. He did.
Q. And did he ask you for a drink of water? A. He did.
Q. And with the assistance of another soldier or another
person did you give him one? A. I did. Q. Who was the
person who assisted you? A. I don't know his name.
Q. A police officer or soldier? A. A soldier.
Q. Did. you then endeavour to get him out of the gully
in order to give him proper attention? A. I did.
Q. And did you get him out of that gully and lay him on
the side of it? A. I did. Q. And did he then in your
presence die? A. He did. 0. Did you then return to the
first accused'? A. I did. ^. You had already I think given
him one dressing for the wound, on the chest? A. I had.
I had dressed both wounds with one dressing. Q. On
your return to him did you again dress his injury? A. I did.
Q. And did he then tell you that the man who had died was
a cousin of Archbishop 1,'akarios? A. lie did. ). Did he
tell you the man's name? A. He did mention it but I did
not take note of it at the time.
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Q. Do you now know it to be Kouskes? A. Yes.
Q. Shortly afterwards was a stretcher brought to the site
and the dead man taken to hospital? A. It was. Q. Did-the
first accused then walk under guard to the same ambulance?
A. He did. Q. And did you then drive him and the deceased
man to the Aberdeen Camp? A. I did. Q. And subsequently
to the C.M.C. Hospital at Fendayia? A. Yes.
Q. ^»id you there hand the first accused over to the care
of the doctor there? A. I did, Q. Do you now knov? the name
of the first accused to be Andreas Zakkos? A. I do.
v}. And that of fctoe second accused to be Charilaos Michael?
A. I do. 1. Can you tell His Lordship how Houskos was dressed
on that occasion? A. Kouakog was wearing a battle dress
jacket, I did not notice his trousers. Q. ITas the first
accused wearing a raincoat over a sport brown jacket?
A, Yes. Q. A maroon pullover and a khaki shirt with a
white vest? A. Yes. :. I want to go back Cpl. to the time
when you first approached these two men. You went I think
first of all to the second accused. A. Yes. Q, And you
found him uninjured, A. ves, 3« Bid. you find anything
beside him? A. An automatic pistol lying at his side.
Q. How far away from him? A. Approximately a foot.
Q. Bid you picfc it up? A. I did. Q. Did you examine it at
all to see if it was loaded? A. I did not examine it at tte
moment. Q. %at did you do with that pistol? A, 1 tUrew
it oehind me oatd the ground, Q* On exhibit 11 in which
direction did you throw it, up that hill or down? A. I
threw the pistol in the direction of the four crosses.
^, Wow some further distance away from the second accused
did you find something else? A. I did. Q. Did you throw it
away on the other side of the gully? A. The gully splits
la two; it landed between the two branches of the gully.
Q» Some 15 yards to the west of the second accused did you
see something else? A. I did. 3. Would you indicate to
the Court. A. About 15 yards from accused 2 was lying
and at about the place where the single figure stands on
exhibit 11 I found a German automatic sub-machine gun
and four magazines. They looked like sten gun magazines.
Q« Did you yourself examine either the weapon or the magazine?
A, Not very thoroughly. Q. You gave it & cursory glance?
A. Yes. 3. Are you able to tell Sis I/flw&ship whether the
magazines were loaded «r whether the gun was loaded?
A, I cbn't know whether the gun was loaded, but the magazine
which I looked at was empty, Q. Bid you see a police officer
take charge of them? A. Yet both the bun and the magazine.
Q. Is that the officer? A.Yes. {P.C.540 ^ntoniou identified).
Ke took charge of the gun and four magazines.
Q. After you had given the first accused that second dressing
for his chest wounds did a T'ajor arrive? A. ye did.
Q. At that tine did you know him? A. I did not. Q. Is that
the officer who came? A. It is. Q. And do you now know his
name to be raj or Brian Coor»be? A. I do. Q. Did he in your
presence speak to the first accused Zakkos? A. He did.
Q. Did you hear what was said to him? A. I did.
3.What did Major Coombe say? A. He asked Zakkos what he
was doing.
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jPAVLIpES,: I object to the question and answer being given 
In evidence. Apart from the ground of admissibility, 1C is 
supposed to be a question put by Mj. Coombe to accused 1 
and Mj. Coombe was not asked about this question. But the 
admissibility to which I take objection is based on the 
facts that accused 1 was in custody at the time. We know 
from the evidence of Lieut. Simpson that as soon as he 
arrived he put sentries and guards on both of the accused 
and there can be no doubt that the prisoners were from 
that moment deprived of free movement and were in custody.

I do not press the question.

Xn. oontd; Q. Apart from Mouskos who was dead, the first 
accused who was wounded and the second accused who was unarmed 
and apart from the military and police personnel did you see 
anyone else in that area at all 9 A. Ho, nobody. Q. At that 
time? A. Yes. 1. On'the following day the 16th December, 
together with driver Payne did you go to the C.F.C. hospital 
at ?endayia? A. I did. Q. And did you there take charge 
of the first accused? A. I did. Q. And did. you then drive 
him to \he B.T.H. Nicosia and hand him over to the custody 
of Roya} Military Police? A. I did.
Q. Wow will you look at the plan or would you direct your 
attention to point 35, does that indicate the position which 
you pointed out to L.R.O. clerk as being the posititn where 
you found the pistol? A. It does.
Q. And do you see point 9, it is slightly below and. to the 
left of that. A.Yes, 1 do. Q. Did you point that out to 
the I..P..O. clerk. A. Yes. Q. Could you indicate the position 
to which you threw the pistol. A. I threw the pistol some­ 
where between points 30 and 25.
Q. Would you recognize that pistol if you saw again? 
A. I think I would. ••}. Was it similar to that? A. Yes it 

Ex.19, was similar to this. (Put in marked exhibit 19.)
Q. Would you recognize a weapon which you referred to as 
a German automatic sub-machine gun if you saw it? A. Yes I would, 
Q. tVas the one you found similar to that? A. It was. 

*oc,20. (Put in marked exhibit 2C)
Q. Would you recognize the magazines which you saw?
A. I would recognize the pattern of the magazines. It was
like this magazine which appears to be a sten magazine.

XXn. BY PAVIIDSSj *. You said that apart from Mouskos and the 2 
accused, you saw no other civilians in tbe vicinity. A.Yes. 
Q. Jh&t time did you actually arrive in the vicinity? 
«. Between 5.:30 and 2 p.m. I think. 1. And as a first aider 
would I be right to suggest to you that your attention was 
really turned to attending the men? A. Yes.

XXn. by rARKDES: Nil. 
RXn, by C.C.: Nil.

COURT:. Q. You say you are quite sure that that was the gun? 
17 Yes. . What happened to the pistol? A. I threw the 
pistol further down tne slope where the machine gun was 
found. I threw it towards a sentry.
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Q. Did you see anyone picking up that pistol that day?
A. I picked it up afterwards myself. }. The same day?
A. Yes. Q. About how much time after? A. Half an hour after
I had thrown it. Q. Have you any doubt that the pistol
which you picked up was the pistol which you threw?
A. I have no doubt. Q. You are quite sure that was the pistol?
A. Quite sure. Q. What did you do? A. I let it back on t he
ground again. Q. Did you actually see one of the policemen
pick it up? A. I did not see that. Q. Well what happened
with it after that, didn't you see anybody pick it up?
A. I did not see it again till the Court last month.
Q. It is rather a strange thing to do, picking up a pistol ...
A. I thought it safer for me to have it away from the accused.
Q. Is that why you threw it away? A. Yes. Q. You are quite
sure it was only a foot away from accused 2? A. Yes.
Q. Did you draw his attention to it before you threw it
away? A. No. Q. He was lying next to accused 1?
A. Accused 2 was lying down, but accused 1 was half reclining
on one elbow on the ground.
Q. %s the pistol between them or away from accused 1?
A. Away from accused 1. Q. How far wound you say accused 1
was from accused 2 when you picked up the pistol? A. 5 yards
may be.
TO MARKIDES THROUGH COURT: Accused 1 and 2 may have been 
only about 2% yards apart when I picked up the pistol. 
The distance of the pistol from accused 2 was 18 inches 
at the most.

P,W, U P.O. 5U) MICHAEL ANTOMIOU. Sworn on the dible, states in Engli

Xn. by C.C.; Q. You are P.C.5-10 Michael Antoniou and you are 
stationed at Jferos? A. Yes. "}. Do you remember the 15th 
December last? A. Yes. Q. At approximately 12:50 p.m. on 
that day did you receive certain information at the police 
at Xeros? A. Yes, from Adil Suleyman. Q. As a result of 
which did. you do anything? A. I went to the bridge shown 
in exhibit i. }. Were you accompanied by P.S. 313 M. Savvides? 
A. Yes. Q. And there was a small party of Gordon Highlanders? 
A. Yes. I was in the ambulance and there was also a small 
party of Gordon Highlanders in jeeps. I was in the ambulance 
with P.S. Savvides.
Q. Just beyond the bridge shown in the photographs in exh.-V 
did you see a military vehicle parked in the position shown 
in exh.6? A. Yes. Right in the ditch on the right side 
towards Paphos, that is in direction of Pyrgos. 
Q. "^d you look inside the vehicle? A.Yes. Q. Did you see 
a soldier lying across the front seat? A.Yes. Q. ^as his 
head towards the steering wheel? A. Yes. o. And was he 
bleeding from a wound, in the head9 A. Yes. Q.And. with 
the assistance of the ?.S. Savvides and. others did you 
remove him and. put him in the army ambulance? A. Yes. 
'I. Did you examine the wind-screen of the vehicle from 
which you had removed that soldier? A. Yes. Q. Did you 
see a hole in the windscreen? A. Yes.  ). Was that in front 
of the passenger's seat? A. Yes.
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Q. Did you then proceed to the position shown in exh.ll? 
A. Yes. Q. To the place where there were 3 men standing 
on the exhibit? A. ves . q. Did you find two men on that 
hillside 0 A. Yes. 1. And flown below in the gully did you 
see a third man whom you no?/ know to be Fouskos? A. Yes. 
Q. Do you see the other two men to-day? A. Yes, they are 
the accuse d. 0. Did Fouskos give you his name 'A. Yes. 
}. TTe could speak could he' A. yes. '-]. Did you know him 
before? 4. ?fo; only from his photographs. Q. Did Mouskos 
say anything to you' A. Yes. I asked him who he was and 
he told me he was Mouskos from Fanayia. 
Q. Of the two accused did you know them before? A. Yes, 
I knew both accused before. Q. And did you speak to the 
first accused? A. Yes. > Did you also speak to the second 
accused? A. ires. Q. What did the second accused say to you? 
A. Ee said he was there cultivating his olive trees and 
the others had met him there. Q. Now did you find some­ 
thing near the second accused? A. Yes. 'i. «hat did you 
find? A. I found one haversack containing 21 sticks of 

Ex.21, dynamite. This is the haversack. (Put in marked exh.21)
The dynamite has been destroyed later.
.In the same haversack I found one locally made bomb. 
Q. Was that bomb filled with anything when you found it? 
A. Yes. Q. And the explosive has now been extracted in 
order to render it safe? A. Yes. i. ^as there a detonator 
in the bomb? A. Yes. Q. Is chat the bomb? A. This is it. 

Ex.22. Harked exhibit 22.
Ex.22A. It was in this container - marked exhibit 22A.

This is the detonator which was removed from the bomb - 
4x.23. Marked exhibit 23.

'  }. Did you remove it' A. ^es. Q. At that time' A. 
went to the police station. ^. Did you also find two gas-capes r 

Sx.24. A. Yes . These are they. Farked exhibit 24.
Q» Where did you find them? \ Near to the two accused.
Q. Some little way in. the gully did you find some other gun? 
A. I found this ^chmeisser sub-machine gun. (exh.20 identified) 
Q. Did you find any ammunition? A. I took off the magazine 
and found no ammunition either in that or in the gun itself. 
 3. Did you find any other magazines? .,. I found four magazines 
in the gully near that gun.
To Court: The four magazines were in one place and only 
2 or* 3 feet from the gun.
Q. Was any magazine loaded with ammunition? A. 'i'he one was

 &X.25. empty. Q. Aiese are the magazines? A. Yes. Marked exh.25. 
Q. Were the magazines loaded? A. One of them was unloaded. 
One of the other magazines had eight ammunition rounds 
of 9 num. ; and the other two were containing 26 rounds each 
of 9 num.
Q. Did you find anything else 9 A. I found a single sock 
containing 91 rounds of 9 num. ammunition. 
:}. Where did you find that? A. In the gully. Q. How far 
from the gun? A. About 5-6 feet from the gun.

-&C.26. Put in marked exhibit 26.
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•1. Did you find any expended- ammunition? A. I found 15 
expended cartridge cases of 9 num. and I produce them. 

Ex.27. Put in marked exhibit 27.
Q. Where did you find these? A. Near the gun, near the 
bushes, separately.
Ou . In front of the first accused Zakkos did you find any- 

Ex.28. thing else'A. I found one cap. (Marked exhibit 28)
^x.29. And one local bomb. (Marked exhibit 29)

This was filled with explosive. Detonator has been removed 
to render it safe, when I went back to the station same day.

Ex.30. (Detonator marked exhibit 3^)
Near the place where I found exhibits 28 and 29 I found 

Ex.31, this box (marked exhibit 3D containing 22 rounds of
ammunition of 7.65 num. calibre. I produce only 13. Others 
have been used for tests as I understand.
Q. What else did you find? A. I found this pistol (exh.19)
it was4bout 20 yards away from the two accused .
Q. Did you examine the pistol when you picked it up?
A. Yes, and I found to be loaded with 10 rounds of ammuni- 

 Sx.32 tion 7.65 mm. calibre. These are the rounds, marked exh.32.
Q. Did you search the two accused? A. I searched accused 2 

Ex.33, he was wearing this gas-cape (marked exhibit 33).
In one of the pockets of accused 2 I found this container 

Ex.34-. (marked exhibit 34)
To Court: In the right hand trousers pocket.

Ex.35. On accused 2's belt I found this water bottle (marked exh.35)
Ex.36. I found this container (marked exhibit 36) in the bag (ex.21) 

which contained the sticks of dynamite.
Ex.37 In the gully I found this box of matches (marked exh.37) 
Ex.38 and this scarf (exhibit 38). I found these about 10 paces

from the Schmeisser.
Q. Were they close to each other? A.They were fairly near
to each other.

' Court adjourned to 2:15 p.m. 

Resumed: 2:15 p.m. - Oourt_ a_nd_ j>artiej;_ as .before.

Q. Later in the same afternoon did you go 
to the locality of that olive tree (shown in exh.8) A. Yes. 
I was with Mj. Coombe and Sgt. Savvides. Q. What time did 
you go there? A. At about 2 p.m. I found 33 empty cartridge 
cases of 9 num. calibre and two live rounds of 9 num. calibre. 
Some I picked up and some Mj. Coombe picked up and handed to me* 

Ex.39. I produce them. Put in marked exhibit 39.
Q. Were you present when the last witness Cpl. 4ichan took 
Mouskos out of the gully? A. I was standing near these two 
accused' and I saw Buchan taking Mouskos out of the gully.

Q. Wow later on the same day did you examine the site portraye 
in exhibits 3 and 4- taken from opposite direction? A. Yes. 
Q. Did you examine the locality where these two men are 
standing on exhibits 3 and 4? A. Yes. Q. Was that in the 
same afternoon? A. Yes. 1. Now in exhibit 3 there appears 
in that photograph what appears to be tufts of grass. A. Yes.
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Q. Are they natural growth? A. Yes. Q. Did you examine the 
ground in that locality? A. Yes. Q. There what did you find? 
A. I found four shelters. Q. What sort of shelters? 
A. There were some bushes and behind the bushes there were 
stones. Q. Did they appear to be stones which had been 
deliberately placed there? A. They have been placed there. 
1. Bid you find any ammunition there? A. I found 34 empty 
cartridge- cases Q m.m. calibre. Q. "Till you produce them? 

Bx.iO. A. Yes.' (Put in marked exhibit 2,0).
Q. You were present when Cpl. 3uchan was giving first aid. 
to the first accused? A. Yes. r}. And after the military 
personnel were dispersed, to search the area did you take 
charge of the accused 2 and also all the exhibits which 
had been found on the sceiae? A. Yes. 4. Did you then remove 
them, both the second accused and the exhibits to Lefka 
Police Station? A. Yes. Q. Later on the same day did you 
caution the second, accused? A. Yes, before leaving the area 
for Lefka Police Station I cautioned accused 2. ]. Did he 
in reply to a question whether he wished to make a statement 
say anything? A. He said: "I was there cultivating my trees 
when these people came". 1. What did he say in Greek? 
A. "I was here cultivating my olive trees when the others 
came and found me".
Q. The exhibits which you have produced to-day did you 
eventually nand them over to Sgt. Savvides? A. Yes. 
<j. On the same day or when?A. On the same day. j. At 
Lefka police station? A. Yes.
Q. On the 28th December did you again proceed to this 
locality?A. Yes. Q. In company with a clerk from the Land 
Registry? A. Yes, in company with Tyriacos Papadopoulos. 
Q. And did you there point out to him the various positions 
in which you had found the exhibits which you have produced? 
A. Yes. Q. "fere those various positions .given numbers and 
subsequently transferred onto a plan of that site?A. Yes. 
1. Kow would you look at the plan; could you start with 
point 5 and tell us what that point is? 
A. Point 5 is the olive tree where I found 33 cartridge 
cases and. two live rounds (exhibit 39).
Point 15 - that was the point where I had found Mouskos 
lying down in the gully.
Point 19 - is the first shelter where I found 17 empty cases 
of, 9 .num., i.e. 17 cases out of exn.40.
Point 20 - was one of nhe shelters. Hothicgwas found there.
Point 21 - is the third shelter where I found 17 cases out 
of exhibit 40.
Point 22 - is another shelter. Nothing was found there.
Point 23 - is the place where I found exhibit 22. I think 
that container (^xh.22A) was about 2 feet away.
Point 24 - was where I found the haversack with 21 sticks of 
dynamite, and exh.29 inside. The bomb exh.29 was inside the 
container exhibit 36.
Point 25 - is the place where I found the two gas capes
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Point 26 - was the place where I found the sock with 91 
rounds (exhibit 26).
Point 27 - was where I found the Schmeisser gun (jSxh.20).
Point 28 - was where I found the cap (exh.28).
Point 29 - is the place where 1 found exhibit 31.
Point 30 - is the place where I found the pistol (exh.19)-

-L Q. You went to this locality with P.S. Savvides? 
A. Yes. Q. And were you always togecher with finding these 
various things that you have spoken about or did you find 
some yourself and some himself? A. These I have produced 
I found myself, and Savvides found other things. 
Q. I want you to tellus if you remember what of these 
exhibits which were produced were found when you were with 
Savvides. *>.. I think he saw me when I picked up the Schmeisser 
the pistol and the haversack. Q. But on other occasions 
he was looking for various things himself separately from 
you? A. Yes. Q. What each one of you were doing was really 
searching the area to see what you could find there? A. Yes. 
Q. Now you found, altogether four magazines. A. Yes. 
Q. Three are of one shape and one of another. A. Yes. 
3. T»hen I say shape I mean dimensions. Is this the one 
you say is different? A. Yes. 1. You said, that you found 
a pistol which is exh.19 and when you found it it was 
fully loaded with 10 rounds of ammunition? A. One'in the 
barrel and nine in the magazine. Q. All live ammunition? 
A. ail live.
Q. Now T want you to describe to Eis Tor r : ship what you mean 
by shelter. I suggest to you that there was on each occasion 
a few stones 2 5 3 - 5 loose stones side by side about six

inches in hsight. Some stones were smaller. 
Q. Are you making a mistake about the haversack, my infor­ 
mation is that the haversack was not actually found, at 
point 2i but somewhere between points 15 and 29. 
A. I am sure that I found the haversack at point 21*.

XXn. by KAHKIPES: ). When you approached for the first time accused 
No.2 at that locality and you asked him what he was doing 
there, was he lying on the ground? A. Ke was. Q,He appeared 
to be frightened A. Very frightened. Q. I want you to 
tell us his actual words, did he say: "I have been cul­ 
tivating myolive trees when the others came and found me 
there"? A. He said: "I have been cultivating my olive 
trees when the others came and found me here". 
Q. I put it to you that the word he used was "... found 
ms there;'. A. He said "... found me here 1 '. 
Q.Where"was the second statement made? A. The second 
statement was made by accused 2 when he was on the asphalt 
road. I took him to the asphalt road before he got 
into the car to go to Lefka, I cautioned him on the road. 
1. Vie 11 what were his actual words on the asphalt road when 
he made a statement? A. "I have been digging up my olive 
trees in this area and the others came and found me 5'.

RXn. F 1 1.
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P.W. 15.\S. CHAESAri]S. Sworn on the Bible, states in

. C.
English.

_ tour name is Michael Savvides? A. Yes. 
~lftiere are you stationed? A. I am stationed at Morphou. 

Q. On the 15th December last ^ere you the officer in charge 
at Xeros Police Station? A. Yes. Q. As a result of certain 
information which you received on that day did you proceed 
to the bridge shown on exhibits 1,2,3 and 4 fn the road 
to Pyrgos? A. Yes. 1. At what time did you arrive there? 
A. About 13:15 hrs. Q. v.'eie you by yourself or accompa­ 
nied by anybody? A. Accompanied by F.C. 5^-0 1". Antoniou 
and some soldiers. Q. Were you travelling in an army 
ambulance? A. Yes. Q. Yfaen you arrived at that spot did 
you see a vehicle drawn up in the ditch by the side of the 
road just beyond the bridge in the direction of Pyrgos? 
A. Yes. Q. And roughly in tne same position as that vehicle 
shown in exhibit 6? A. Yes. Q. i)id you see a I/Gpl. of the 
Royal Engineers in the front seat of the vehicle? A. Yes, 
slumped across the front seat in a prone position near 
the steering of the vehicle. Q. Was he wounded and 
unconscious? A. ves. ^. Did you remove aim from the vehicle 
and send him to hospital? A. I put hir in an ambulance and 
he was taken away. Q. Did you examine the wind screen 
of the vehicle and. find that opposite the passenger's seat 
there was a hole 9 A. ves. o. Did you examine the position 
where the four men are standing on exhibit I? A. Yes. 
Q. And is that the same site as it is portrayed in exh.3 
but from the other direction? A. Yes. Q. On that site 
did you find a black and a vrhite handkerchief? A. Yes. 
Q» ^ill y°u produce them? A. Yes. (Put in marked exh.i. 
the black handkerchief).

Ex. 2,2 (white handkerchief marked exhibit A.2.)
Q. Did you also find a bag containing rounds «f live rounds 
on that site? A. Yes. ]. How many rounds are they? A. 122.

Ex.li-3. This is the bag (marked exhibit 4-3),
Q.'?hat kind of ammunition? A. I don't know the calibre.

Ex.U. Inside the larger bag I found a smaller bag (marked exh.H) 
containing i.C live rounds of ammunition of the same kind. 
Q. Did you find something else? A. I found this magazine

Ex. i5. (put in marked exhibit i5.)
It contained 30 rounds of ammunition.
Q. Viii you explain to His Lordship the position in which 
you found that ammunition? A. I found the bag of ammunition 
here (marked X on exhibit I).
Q. Was that curved magazine (exh.45) found in the same 
place as the bag? A. Yes. Q. Did you also find in company 
of last witness, 34- rounds of expended ammunition in tw» 
piles each of 17? A. Yes. (exh.-lO).
Q. Would it be right to say that the first batch of 17 you 
found nearest to the second man from the right in exh.4? 
A. ves. Q. The second pile of 17 did you find nearest to 
the man on the extreme left of that photograph? A. ves. 
Q. After you had done that did you proceed up the gully 
until you came in the neighbourhood, of the positions shown 
in exhibits 11 and H? A. ves. Q. And .did you there find 
two men sitting on the hillside? A. Yes. Q. Were they 
in the position of the two men on the left hand side of 
exhibit U* A. Yes.
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Q. Would you recognize those men if you saw them again?
A. I recognize accused 1 as being one of those two men. 

Q. Would it be right to say that you knew him before? A.Yes. 
4. Do you recognize the other man? A.It was the first time 
I saw him. 3. ^o you see him in Court co-day? A. Yes. He 
is accused 2. Q. ?lhen you sav them which, was to the left, 
accused 1 or 2? A. As I faced them Zakkos (accused 1) was 
on my right, accused 2 on my left. Q. In the gully that 
was slightly below the two men did you find another man? 
A. Yes, he was dead when I saw him. Q. He had in fact 
been taken out of the gully and 'placed on the bank? A. At 
the time I saw him he was on his back on the slope near the 
gully. Q. Was thai; a man whose name you now know to have 
been Haralambos louskos? «-. Yes. .}. Did you know him before? 
A. No. Q. I think it was in fact Zakkos who told you the 
name of Mouskos? A. Yes. Q. Did you notice if he was bleeding? 
A. He was bleeding from the chest and head. 
Q. I think you asked the ns&ne of the second accused and he 
immediately gave his name as Charilaos Michael? A. Yes. 
Q. Did you speak to ^akkos and ask him ""hat he was going 
there 9 4. Ares. 1. I would like you to give his reply in 
Greek. A. He replied: "Egopsa dj'egho mazin dous djie 
epigha thima" (I was caught in with them and fell a victim". 
Q. Was there an array officer present at that time whose 
name you,now know to be Fajor Coombe? A. Yes. 
Q,. I don t want you to say what was said but did you hear 
Major CoOmbe address a question to first accused? A. Yes. 
^. And did he give a reply? A. Yes.
Q. Did you search the first accused? A. Yes. Q. And what 
did you find on him? A. I found a handkercaief, a notebook 
and £17.375 mils. I produce the handkerchief and notebook. 

Ex. ±6. (Put in marked exhibit 1+6.)
Q. Two paces from accused 1 to his left did you also find 

Ex.47. a pen? A. Yes. This is it. Exhibit 17.
Q. The pen was on the ground was it? A. Yes.
Q. Did you also find a haversac'-- containing some chees?

Ex. 4-8. A. Yes. This is the haversack and the cheese. Marked exh.4.8. 
This was two paces from accused 1 to his left. 
I also found this empty magazine at the same place.

 Sx.4-9.(Magazine marked exhibit 49.)
Q. 10 yards away did you find three gas capes? A. Yes.
I saw them at a distance of 10 yards away but it was
P.O. 540 who seized them.
Q. Did you see an automatic sub-machine gun? A. Yes.
 4. Will you have a look at exhibit 20, is it similar to that?
A. Yes. Q. Where did you see that? A. Near the gas capes.
Q. That is about 10 yards from the accused? A. Yes.
Q. Did you also see a pistol? A. Yes similar to this exh.19.
Q u Do you know or did you know the Major Neish? ,\. I know
him. Q. At 4:30 p.m. same afternoon at lefka Police
Station did that officer hand you a quantity of electric
cable? A. Yes. Q. And do you produce that? A. ves .

Ex.50.Marked exhibit 50.
^. Die1 he also iiand to you the object which you have in 
your hand? A. TTes. It is a cake of T.U.T. (Put in

Ex.51.marked exhibit 51.
Ex.52.He also handed me a detonator (marked exhibit 52)
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tj. On the afternoon of the 18th December last did you 
again visit the same site of the occurrences? A. Yes. 
Q. On that occasion did you find seven empty cartridges? 
A. Yes. Q. Which you handed to whom? A. P.S. Myrianthous. 
Q. Where did you find them? \ I found them at about this 
side (points at points 8 and 9 on plan). 7 empty rounds 

Ex.53, put in marked exhibit 53. ,
Q. On the 29th December did you again go/the area?. A. Yes. 
Q. And were you accompanied by the I..R.O. clerk? A. Yes. 
Q. And did you there point out t« him the position which 
is marked as No. 32 on the plan exh.13. A. Yes. 
Q. What did you tell him that that point indicated? 
A. Indicated the point where the shelters were where I 
found the ammunition. '). Which ammunition? A. Exhibits 
^3, U.

XXn. by PAVLIDES: Q. There is one point I want to make clear. 
You look at exhibit 21, it is a haversack. It contained 
I understand some sticks of dynamite and a bomb in a 
container. A. Yes. Q. v'vere you present when that was 
found? *. No.

. by MARKIDES: Nil. 

RXn. by C.C.: Nil.

li_l^L.?.OR2JS mmA® WATERS. Sworn on the ^ible, states in English,

Xn. by C.C. : Q. Is your name ^orris Norman Waters? A.Yes.
q. Whatsis your regimental number? A. 25i-8139. Q. And your
rank is Quarter-Master Spt. A. Yes. Q. And are you in the
R.^l.F.E. service? A, Tes. Q. Are you a regular soldier of
13 years service? A. T7 es.  }. During the whole of your
army career have you been connected with armoury? A.Yes.
I have started off by serving of an apprenticeship of 3
years in armoury. Q. On the Vth January last were you
handed two weapons by Sgt. Myrianthous? A. I was.
Q. Was one a Schmeisser automatic carbine Heg.ifo. 4-137? A.Yes.
Q. Is that the weapon which you see on the table in front
of you? A. Yes. (exh.20). }. Did you strip it down? A. I did.
Q. And did you examine it? A. Yes. }. Did you find that
though notwell maintained, it was in serviceable condition?
A. It was. Q. And did you find that there was a corrosion
of the barrel and superficial damage to the body?
A. There was yes. Q. And did you find that the trigger
mechanism and breech block were both serviceable? A. Yes.
Q. And did you personally fire five rounds through that gun?
A. I did. Q. »'<hat is the bore? ^. 9 m.m.
<4. Is that similar in many ways to the sten-gun? A. Yes,
it works on the same principles as the sten-gun. Q. And
of similar appearance? A.Yes. Q. Would it be correct to
describe it as a lethal weapon? a. Yes, it would.
  }. Would you give his Lordship an indication as to its
effectiveness? A. Probably extreme effective range would
be 200 yards. Q. Do you mean to say it wouldn't shoot
a bullet further than that? A. Yes. The effectiveness would
be impaired by greater distance. Q. Would it kill any
^ V- -1 "hp 4- ~.T~--.«' A. T ?, " "::'+, n j. T4: is ,   o.Tfcine
ft.*, ao ou^ii it is a short-range weapon. Q. Generally speak­
ing .vith a carbine of that type what is ils accurate range?
A. 5° - 75 yards. •'-}, Ibes that apply to a sten-gun? A. Yes.
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Q. Would it kill any person beyond that range? A. I could
not say. It is a carbine anr1 as sijch it is a short-ranee
weapon. Q. Generally speaking with a carbine of that
type what is its accurate range 0 A. 5o-75 yards.
Q. Does that apply to a sten-gun? A. Yes.
Q. Of the magazines which you see on the table before you Ex.25)
and that one in the box behind you, could you tell His
Lordship which of them would fit that weapon? A. Only one
out of those four fit the Schmeisser; the other three are
sten-gun magazines.
Q. Passing on to the second weapon which you examined, is
it a 7.65 G-uernica Registration No.71233? A. Yes. This
is it exhibit 19. 1,. I think you describe its general
condition as poor, A. Yes. Q. But that it was mechanically
sound and in good working order? A. ves. Q. The slide
action anc1 the body are deeply pitted? A. Yes.
Q. And that you yourself fired six rounds through that
gun? A. I did yes. Q. -^nd are you satisfied from that
test that it is a lethal weapon? A. Yes.
Q. lould you look at that ammunition in exh.31 and tell
His Lordship what bore it is? A. This ammunition is
capable of being fired in this pistol, but I cannot say
for certain without actually firing it.
GRIFFITH-JONES, C.C.: I apply to the Court that permission 
may be given to the witness to tegt this pistol with 
perhaps five rounds of ammunition to be able to tell us 
definitely. ^(From exhibit 31)
COURT: Does anyone object?

DEFENCE do not object.
COURT: I give permission then.

COURT: Adjourned till to-morrow at 9:30 a.m.
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THIRD PAY OF TRIAL..

9:30 a.m. 
Court and parties as before.

P.W. 16. MAyRICE_ JORMN WATERS. Reminded of his- oath.

Q. Just before the Court adjourned 
yesterday, you were asked to take five rounds f*r the 
purpose of testing exhibit 19 by firing these rounds, 
did you do so? A. I did yes. Q. What was the result? 
A. I .have fired five rounds and found it to be in good 
working order.
COURT: Q. What ammunition does it take? A. 7.65 m.m. calibre. 
Q. Have you got the expended cases? A. I have got three 
empty cases which I return to Court.
Q. TThat is ammunition calibre of that Schmeisser (exh.20)? 
A. 9 m.Tn. Q. Same as a sten-gun?A. Yes. Q. But the magazine 
is different? A. Yes.

XXn. by PAVLTIBS; Q f Will you take exhibit 15, that is the curved 
Tnaqazine"."!. Yes. Q. It is the magazine of some automatic 
weapon? A. It is. It is not an English weapon used by 
the army. 0. Can you say what its calibre is - the bullets? 
A. I didn't measure it, I cannot say what its calibre is. 
i. In any case I think it is correct to say that it is 
different calibre from sten-gun ammunition and different 
shape. A. Yes. Q. Could it be used in a sten-gun? A. I would 
say not. But there again I would have to try. 
Q. Could it fit in any of the sten-gun magazines which 
are exhibits? A. (witness tests) No, it would not fit 
in these three sten-gun magazines. 
Q. Or in the Schmeisser magazine? A. It could not get ..
COURT: Q. Could it go in the breech of the Schmeisser? 
A. No.
Q. Would that curved magazine fit in the Schmeisser gun? 
A. $o, much too big. Q. And it could not fit a sten-gun. 
A. jfo. Q. Could tnose cartridges which fit in the curved 
magazine be fired off by the pistol (exh.19)? A. No.

XXn. by MARKIDES: Nil. 
RXn. by C.C. : Nil.

P . W. 17. G^T. JD3REK HUNTBR WILSON BROWN. Sworn on the Bible,
"sta'tes in English.

Xn. by G.C. : Q. Is your name Capt. Derek Hunter Wilson Brown?
A. Yes. Q. Are you the Adjutant of the 1st Bat. Gordon 
Highlanders? \. I am. Q. Stationed where'' A. Aberdeen 
Camp, -Xeros. 1. Serving in that Battalion is there a Major 
John ATeish? .*. ves. o. Is it Fithin your knowledge that 
Major Neish is not now in the island? A. It is. Q. And 
that he proceeded on leave to the U.K. on what date? 
A. 2nd February. Q. When is he expected to return to the 
island? A. 8th of March.
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Q. can you tell fc'i 8 Lordship ox his present whereabouts? 
A. He is in Portugal.

XXn. by pavlides;

XXn. by Marfcides: lTil.

GRIFFITH-JONES, C.C. : I apply that the depositions
of ifiajor Neisli under s*96 ofcap*Ui of criminal procedure
Law, be put in*

i-.-yy.18* DEPOSIT ION OF i.i/iJOS JOHN OISH (witness 17 in tower court) 
5iU is put in end marked exhibit 5i|.

(Reed out end translated into Greek).

) Electric cable (exhibit 29 in lower court) now; 
marked exhibit 5o»

lv-ap, exhibit 2 9 is marked exhibit 15 in this court.

Cake of T.Lr «T. (exhibit 30 in lower court) now aarkefi exh«51<

P.W. 1U. P.O. 5^0 MIOH»,EL ANTONIOUj, recalled by court. He minded

_ Q. Did you find one bomb or two bombs? ;; . 
Q.'"just take exhibit 22 S is that the one you found in the 
haversack? ^. no. Exhibit 29 was founo' in the container 
(exhibit 36), and both exh.29 the bomb ana exhibit 36 
its container were found in the haversack (exhibit 21). 
The other botob (exhibit 22) was found on the ground in 
front of the two accused. Q. Hov? far away from the&i? 

i3 bout lo feet. Q. ;md that borab was found in container
(exh. 22A)? ;4 . yes. The container v;as found separately 
about 3 feet avay from the bomb.

PiVTLIDES * through court : Q, were you with cpl» Buchan 
when you went up to the accused on the first occasion whilst 
they were lying down? ^. jje went near accused before my 
arrival, g. Di<2 you st any time see yourself that haversack 
(exh. 1^8) with the cheese? ,\. i know nothing about it. 
Sfft- Ssvvides found it. Q. v/hen you say that the bombs 
were at soiue distance from the prisoners , you mean towards 
the gully? A. Yes. Q. -"-ou said before you found the 
haversack containing the dynamite very neer the accused, 
how near? j,. On the right -side of accused 2 ; about 5-6 
feet away. Q» When you say to the right side, you as an 
to his right side? /». accused 2 was lying on his back 
and the haversack w§s to the right of accused 2. focused 
Jio.l was to the left of accused 2. Q. HOW far was accused 
1 from accused 2? ^. About 5 feet.

M;,2KIDES» through court; q.^his haversack was found at 
point 214 on exhibit 15. ^. yes* Q. j think that from this 
plan it is shown that this haversack was rather to the 
right and in front to the gully; was the haversack 
nearer to the accused or nearer to the gully? :t. The 
same distance.

Nil-
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P.W. 19..GAPT. PETER G. MACDONALD. Sworn on the Bible, states
in JCnglish.

Xn. by C.C.; Q. Your name is Peter G. Macdonald and you are 
a Captain in the Royal Army Ordnance Corps? A. Yes. 
Q.And a trained ordnance officer? A. Yes. Q. And a trained 
and qualified expert in ammunition and explosives? A. Yes. 
Q. On the 17th December last as a result of certain infor­ 
mation which you received did you go to the Lefka Police 
Station? A. I did. Q. From Sgt» Myrianthous were you 
handed certain articles? A. Yes. Q. Is that the Sgt.? 
A. Yes. (witness identifies 3gt. Myrianthous) 
Q. Did they include 30 live rounds of ammunition (ex.4-5)? 
A. Yes. Qi "Old you examine that ammunition and found it 
serviceable and in good condition? A. Yes. 
Q. Can you assist His Lordship as to the identity of that 
magazine, do vou know what gun it fits? A. Yes. This 
magazine belongs to a Sturmgewehr, which is a machine 
carbine which I understand was designed for issue to Herman 
paratroops. Q. Have you ever seen such a weapon on this 
island? A. No. Q. Were you handed a khaki bag (exh. 4.3) 
containing 122 live rounds of ammunition? A. Yes. 
1. Did you examine it and found it to be serviceable and 
in good condition? A.Yes. Q. »hat is the calibre? A. 7.92 
m.m. calibre. -}. Is this suitable for sten-gun? A. Ho, 
for the Sturmgewehr.
Q. Were you also nanded a smaller bag containing 4-0 rounds? 
A. Yes. (exh.U) Q.What is the calibre of that? 
A. 7.92 m.m. -<j. So that is exactly the same as the others? 
A. Yes. Q. And were those rounds serviceable and in good 
working condition? A.Yes. Q. "ere you able to fire to 
test them? A. No. Q. Can anyone be sure that live rounds 
will fire? A. One could tell from visual examination 
that they are serviceable. '^.Firing would be considerably 
better test I suppose; cannot the stuff go bad? 
A. It is possible but one can usually tell from the external 
condition whether it is going to fire or not. Q. You 
are satisfied that these rounds would fire? A. Yes. 
3,. Were you handed magazines which would be suitable 
for firing by a sten? A. Tnree empty magazines, two 
Smeisser and one sten, (exh.25) and two full sten magazines 
and one full Schmeisser magazine. These are the tw» empty 
Schmeisser (ex.25); this is the empty ^ten (exh,25). 
This is one of the two full Stens (exh.25) and I took the 
rounds out of the other - 26 rounds - in order to count them, 
(exh.55). A.nd this is the Schmeisser magazine (exh.-19) 
I took out the rounds in orr'er to count them - there were 
26 rounds in it, all live.
'1. Were .you handed that weapon exhibit 19? A. Yes. Q. Did 
you examine the magazine? A. I did. Q. Was it loaded? 
A. Yes. Q. With 10 rounds of 7.65 m.m. ammunition? A. Yes. 
Q. And was that ammunition serviceable and in good condi­ 
tion? A. Yes.
Q. Were you handed six rounds of 9 .m.m. ammunition? A. Yes. 

Ex.56. (Now marked exhibit 56.) These are serviceable and in 
good condition.



Q. rtere you handed a sock containing 91 rounds of 9 m.m. 
ammunition? A. Yes. Q. Kave you examined that ammunition 
and found it serviceable and in good condition? A. Yes. 
Q. This 9 m.m. ammunition is for a Sten? A. All Schmeisser, 
or Sten. (Exhibit 26).
Q. Were you alscrfianded exhibit 27, 15 empty cases? A. Yes. 
']. At the time you were handed over could you say from 
examination whether they had been recently fired or not? 
A. I could not say.
Q. Vow take exhibit 22, were you handed that? A. Yes. 
Q. When you received it was it in a fused condition and 
in an explosive state? A. It was. 0. -are they quite safe 
now? A. The detonator has been removed but they still 
contain high explosive. ]. Do you know what sort of 
explosive there is? A. T.N.T. Q. Was that home made bomb 
in your opinion in the condition that it was handed over 
to you a lethal weapon'-' A. It was. Q. Does the same 
evidence apply to the other exhibit 29? A. It does. 
They are in fact of exactly the same pattern.
Q. fJid you examine those three containers (exhibits 22A, 
34. and 36) when you received thtrr were they e"ipty? A. Yes, 
they were. They are of American manufacture and are 
made to contain the American fragmentation grenades. Its 
identification number is M.41A1.
Q. ^ere you handed a parcel of empty 9 m.m. cases containing 
34 empty cases (exhjbit 4.0)? A. Yes. I had them in my 
custody till the time they were required for production 
in this Court.
I was alsohanded a further parcel of 10 fired 9 m.m. cartridge 

Ex.57. cases. (Put in marked exhibit 57.)
Q. ifere you handed a parcel containing the substance which 
is just being handed over to you now 9 A. Yes. (exhibit 51) 
Q. What is that? A. It is the T.F.T. content 'of an Italian 
anti-tank mine.
Q. Were you handed 22 live rounds of 7.65 m.m. ammunition? 
(Sxhibit 31) A. Yes. 3. Were 9 of those rounds expended 
in the ammunition wing for proof? A. Yes.
Q. Were you handed one electric detonator (exh.52)? A. Yes. 
This is a W.D. type of electric detonator known as No. 33. 
Q. Would that be suitable for firing a charge consisting 
of the T.N.T. cake exhibit 51? A. Yes.
Q. Did you examine the cable exhibit 50?- A. Yes. 
Q. Supposing that Italian anti-tank mine, that cable and 
that detonator were all linked up what form would it neces­ 
sarily take to explode that charge? A. An electric charge 
of a battery would be sufficient.
COURT: Q. Would you say the voltage of the battery? 
A. It is difficult to say; but provided that the wire 
resistance is not too great I should say that a- pocket 
size battery could set off. But an electric detonator 
could be set off with a pocket torch battery.
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Q. Would you look at exhibit 13, that is the cavity below 
the bridge and there is also evidence that the Italian 
anti-tank T.F.T. was packed into that cavity. In your 
opinion had that charge been exploded what would have 
been the result 9 A. I should say that if exh.51 had 
been exploded in that cavity under the bridge shown in 
exh.l?, it would have rendered the bridge unuseable. 
1. would it damage people if they were crossing the 
bridge in a vehicle? A. I should say so. Q. It might 
have killed them? A. It might. Q. And of course people 
passing on foot? A. Yes.

'}. ftere you handed 33 empty cases and two live rounds 
of ammunition (exh.39)? A. Yes. '.}. Are they in good 
condition and serviceable? A. Yes.

Q. »'ere you handed a haversack (Exh.21)? A. Yes. 
Q. When it was handed to you did it contain 11 two-oz. 
sticks of Belox? A. Yes. Q. Is that basically nitro­ 
glycerine? A. It is a commercial high explosive. 
Q. Whgn it was handed to you was it in such a highly 
dangerous condition that you exploded it? A. It was. 
Q. .Would it need a detonator to explode it? A. Yes. 
The danger v/as due to the fact that they would have been 
exploded without a detonator because of its condition. 
Any explosive containing nitro-glycerine which is in a 
state of breakdown when the nitro-glycerine commences 
to exude then it is possible to explode by friction. 
Q. Was it exuding in this case? A. It was exuding. 
Q. How, by friction; by striking it with a hammer? 
A. Even by pinching it between two hard surfaces. 
Q. ?/hat were the condition of those sticks? A. They 
were also in a dangerous condition. Q. So you exploded 
them? A. ves.

Q. Were you also handed from the same haversack (exh.21)
two two-oz. sticks of dynamite? A. Yes. Q. r7ere they
too in a dangerous condition and you exploded them? A. Yes.

Q. Did. you also take 7 2-oz. sticks of C-elinog? A. Yes. 
That is also a commercial high explosive based on nitro­ 
glycerine. Q. And one oz. of Gelignite? A. Yes. Which 
is also a high explosive. Q. What was the condition of 
the Gelinog and the C-elignite? A. They were in dangerous 
condition. Q. And for that reason they were destroyed? 
A. Yes. Q. Except for the substances which you destroyed 
the other articles remained in the ammunition Wing through­ 
out except when required for production in Court? A. Yes.

ES: Q. This Schmeisser gun is not a gun which 
isin service with the British Army? A. No. Q. And 
although it fires 9 m.m. ammunition, the magazines of 
the Sten gun which are also 9 m.m. would not fit the 
Schmeisser. A. I am not qualified to say. (witness 
tests). Magazines of Sten gun would not fit a Schmeisser. 
<4. It would be correct to say that apart from this one you 
have never seen another one in this Island. A. I think 
that is correct, yes.



Q. Now coming to the curved magazine, you have described 
that as belonging to a German manufactured gun; would 
you say it is a light machine gun? A. It is a machine 
carbine - Sturmgewehr. Q. Is it correct that with 
regard to a pistol and the ammunition handed to you it 
was in good working condition and no empty cartridges 
were handed to you? A. The pistol, exhibit 19, was in 
good working condition and no empty cases were handed 
to me. Q. Did you notice when you were handed this 
pistol whether there was a round in the breech? A. To 
the best of my recollection tnere were ten rounds in 
the m.agazing but none in the breach. 
Q. Now the ten machine gun is gas operated' A. Yes, 
.). And. it w5rks very much on the same principle as the 
Schmeisser. A. Yes.
Q. Prom your experience do you get such thing as jamming 
or cease firing with this gun? A. You can get.that with 
any weapon. '}. But it is more common with automatic 
weapon because of the self-ejection of the rounds? 
A. I would not like to say. I can simply say that it 
does happen in all weapons.
<•}. YOU were not handed'any'empty c.-r triages of ammuni­ 
tion similar to that in the curved magazine which is 
7.92 m.m. I believe? A. I was not. 
Q. You examined various cases of rounds given to you 
and you found that they were in serviceable condition? 
-i. Yes. Q. With regard to the pistol, exhibit 19, 
ammunition, you fired a number of them? A. Yes. 
Q. You fired a certain number to test them? A. Yes. 
Q. But you did not fire any of the other rounds? A. Yes. 
<«. You rely on visual observations? A. That is s» 
Q. Rounds of ammunition have a certain life for certain 
years - effective life? A. I would not agree. 
Q. And there is a rule in the army that after so many 
years they are automatically condemned? A. Fo. 
1. T-Ias it often happened that a round which appears 
perfectly alright will not fire at all? ". It can happen. 
Q. ou will agree with me th~t ammunition which is not 
packed properly such as in tin container or boxes and 
is carried out deteriorates. A. Ifc greatly depends on 
the circumstances under which it is carried out. All 
the ammunition issued, in use in the ^rmy, can be 
carried out for considerable time without effecting 
or deteriorating its condition.

COURT: Q. Did you say you have not seen a Sturmgewehr 
gun in Cyprus before? A. Yes. But I have seen empty 
cases. Its calibre is 7.92 m.m. Q. This weapon the 
Sturmgewehr is not used, in the British Army? A. No. 
Q. About these cases you said they are cases of American 
fragmentation grenade. Have you seen .American fragmenta­ 
tion grenade in this Is lane;? A. I have seen them. 3. In 
proper hands 9 A. ^ot in proper hands. Q. ^here are no 
American units such as police in this Island? A. Ho. 
Q. I mean American personnel? A. I have seen them. 
used by the terrorists.
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XXn. by Markides: Nil.

HXn. by C.C. : ]. You have told about the deterioration 
orfne explosives but so far as any of the ammunition 
you have examined, did you see the slightest sign of 
deterioration? A. Apart from surface deterioration 
its age would not affect its working at all.

Court rose at 11:45 a.m. for a short break. 

Resumed at 11:4-0 a.m.

P.W. 20 . FRANCIS TAYLES. Sworn on the Bible, states in English.

isP-iJ 3. You are No.Ul87566 Coy. Sgt. Major ^'rancis 
Tayles of the Gordon Highlanders? A. Yes., i). Stationed 
at Aberdeen Camp, J>eros? i.Yes. Q. On the 15th December 
last at approximately 1 p.m. did you proceed under the 
command of Major Neish to the bridge shown in exh.4? 
A. Yes. Q. Is that on tne ^ros-Pyrgos road? A. Yes. 
Q. ^.nd when you got there did you see a military vehicle 
parked in the position shown in exhibit 6? A. Yes. 
 *. *»ere you with a detachment of Gordon Highlanders? 
A. I was. Q. what time did you arrive there? A. Approxi­ 
mately at 1:30 p.m. ). !<hat was the strength of the party? 
A. Approximately 60 - 70 men. 3. At 'approximately ^ p.m. 
did the detachment which you have referred to form up 
again by that bridge? A. ^es, Q. Vhilst you were waiting 
to move off did you observe footprints leading under the 
bridge? A. Ves. % Did you follow those footprints to 
a spot under the centre arch? A. ves. Q. And did you 
there find that a cavity had been  ade in the stone work? 
A, Yes. Q. Exhibit 1? does that portray the cavity? A.Yes. 
Q. You have, I believe, done a course in the handling 
of explosive substances. A. Yes. Q. »*as that cavity 
packed with the T.r.T. (exhibit 51) and with stones? 
A. Yes. 0. And was there a wire leading to the cavity? 
A. Yes. Q. Was it similar to exhioit 50? A. Yes. 
Q.Was the bridge-end of that wire fixed to a detonator? 
A. Yes. J. V<as that similar to exhibit 52? A. That is 
correct. Q. I believe you informed ]  ajor Neish who 
also went down and inspected? A. Yes. Q. I believe 
that you cleared, the area and then extracted the deto­ 
nator by jerking the cable? *•-. Yes. Q, Before doing so 
did you follow the course of the wire that ran away 
from the bridge? A. Yes, I did. Q. Would you look at 
points 17 and 18 on exhibit 15. Did the wire go from 
point 17 to 18? A. Yes. Q. At point 18 there was a 
tree shown on the map. A. Yes. Q. And was it beneath 
that tree that the caole finally came to an end? A. Yes. 
Q. It is right to say 1 think that at point 18 there was 
no electrical contrivance which could be used for exploding 
the explosive. A. No, there was not. Q. fre have had 
expert evidence on this, but fror. your experience would 
you care to tell us your opinion as to what would happen 
had. this explosive been exploded, A. Had the charge 
exploded it would not demolish the bridge completely 
but it would damage the bridge so that traffic would be 
in hazard to cross it.



Q. Also if some person or persons either on foot or in 
vehicles had been on the bridge when the charge was 
exploded how v/ould they be .effected? A. Had it been a 
vehicle, a three-ton army vehicle would have been thrown 
off the bridge.

XXn. by PAVLIDES; Q. These footprints where did they commence 
from? T.""T"hey commenced further along the stream bed. 
I was standing on the bridge and I. noticed going under 
the archway of the bridge.  ]. They did not start from 
the road? ,'<. Kb.  .}. They started where V A. They started 
somewhere at the stream bed. ^. iJas there running 
water in it at the time? A No. -I. But they were quite 
visible you said? A. The stream had sand and mud and the 
footprints were quite visible.

XXn. by MARKIDES: Nil.

COURT: Q. Footprints of one person or more persons? 
A. Probably two or three. 1. Bear foot or with shoes'? 
A. With shoes.

RXn. Nil.

P.W. 21. / TOT.IAV SYDNEY" GREY. Sworn on the Bible, states in   _     .... ..    . .     - English.

Xn. by C.C. : Q. You are Derrick William Sydney Gren and your 
number is 23160554, a Private from the Gordon Highlanders 
stationed at Aberdeen Gamp, Xeros? A. Yes. 
Q.^n the 15th of December last were you given certain 
instructions by Lieut. Simpson of your unit? A. Yes. 
Q. And in pursuit of those orders did you proceed to 
the position which is shown in exhibit 11 on the hillside? 
A. Yes. Q. Did you there find two men in the approximate 
positions shown by the two men on the left of exh.ll? 
A. Yes. Q.And whilst you were there did you see Gpl. 
Buchan of your unit? A.Yes. Q. ..as he there when you 
went there? A. I am not sure whether he came about five 
minutes after us or tie was with us. < }. Did you see 
him pick up something from the ground? A. Yes. 
ci. v«as there also a police officer there? A. Yes. 
' i. -LS this the man? A. Yes. (P.C.54-G ^ntoniou identified). 
^. in exhibit 11 there is a gully, what was your 
approximate position when you saw Gpl. Buchan? A. I was 
on the left hand side as you look at that photo. 
Q. After he had picked this object up what did he do 
with it? A. Ke threw it across the gully to where I 
was standing. Q. What was it? \. A pistol. Q. Did you 
pick it up? A. Yes. Q. Was it similar to this exh.19? 
A. Yes. Q. What did you do with it? A. I placed, it with 
some of the other articles which had been found on 
the hillside. Q. I think your fluty was to stay on guard 
over the two men who were on that hillside? A.
Q. t Would, you recognize those two men if you saw 
them again? A. Yes. They are the two men in the dock.



Q. Did you speak in English to the first accused? A. yes. 
Q. Did you ask aim to whom the pistol belonged? A. yes, 
Q. And did he tell you that it belonged to a man who is ' 
lying dead in the gully a little f UP ther down? A- Yes. 
Q. Did you ask him if he knew the name of a man who 
escaped? A' Yes. Q. And did he reply that he did not 
know? A» That is right.

XXn. by PAVLIDES; Q« in fact with regard to the pistol he said 
————— Etiat it; nad been dropped by the dead man? A» When I

asked to whom it belonged , he seid it belonged to the 
dead man. Q. Might he have said that It vcas dropped by 
the dead man? A« He might have said so. Q. YOU remember 
saying in the c°urt below "i asked him to whom the pistol 
belonged and he said it was dropped by the dead man" 
do you remember saying that? A« Yes.
Q. i;"0w you remember seeing the accused*! there, he was 
lying on 'the ground i think? A« Yes. Q. D° you remember 
that he was wearing or carried on him a haversack? 
A. I cannot remember that,

XXn. by itaRKIEES : Nil- 

by C.C,: Nil*

p.W. 22. chief inspector NEOPHYTOS VASSILIOU. sworn on the Bible —————————————————————————————— s-lrgrtes in

Xn. by CkC. : Q» Are you a chief inspector of "police now
stationed at Lsrnaca? A« yes. Q. on. the 15th of December 
last were you stationed at i,efka? A« yes. Q. On that date 
did you go to the position in the area of the bridge which' 
is shown in exhibit U? /*. yes. Q. is that on the Xeros - 
Pyrgos road? A« Yes. Q. And having arrived there did 
you go up on the right hand side till you come to a 
position which is shown in exhibit Uj.? A. yes. 
Q. Did you also examine the place which is shown in 
exhibits 3 and i*? A. yes. Q. They are two photographs 
of the1 same place taken from opposite direction? /,. yes. 
Q. Did you describe thst position to HIS Lordship? 
A. The position is on the right hand side after the 
bridge going to Pyrgos direction - i.e. going away from 
Nicosia - and it is up on a hill.
Q» At 5:30 on the same day in the afternoon did you take 
formal custody of the first accused? A- yes. Q. where 
A* At Pendayia hospital. Q. «nd did you caution him and 
formally charge him of malice aforethought causing the 
death of cpl- Morun? /,. yes. f/. ;,nd did he deny killing 
the cpl«? u». yes. Q. ^nd did he say anything else? 
A* He said that he reserves his rigtus and whatever he 
will say he will tell in court.

by pavlides; Nil. 

XXn. by Markides- Nil.

P.W. 23 MICILigL NICOLA TOPLBKKI8. S«orn on the Bible, states in
Greek.

Xn» by C.C. j. Q» Is your name j;ichoel N» Toulekkis? A« Yes. 
Q. And do you come from the village of Gelini? A. yes. 
Q. Do you know a man named Michael Theochsris poutashis? 
ji. yes. Q. And you elso know his wife? /». yes. Q. And 
are they the father and mother of the second accused? 
A« yes.
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Q. Do you know a locality called Mersinadji? A. yes.
Q. shortly before Christmas last did you go with two
police officers to that area? A. yes. Q. .and did you
point out to them an olive tree on the left hand side
of the road as you go to paphps? A. Yes. Q. /ind that
is on the xeros-pyrgos road? ^. yes. Q. is that a tree
which accused 2 has inherited from his grandfather? A* yes,
Q. Do you know this bridge portrayed in th&se photographs
exhibits 3 and U? />. i know the bridge. Q. HOW far is
it from the bridge? ;4 . 15 donums from the bridge.
Q. Qn that day that you went there with the sgt . did
that olive tree show any sign of having been recently
tended and cultivated? A* J\TO S did not show signs of
having been recently tended or cultivated.
Q. H a <3 it been recently pruned would you have been bound
to observe the fact? A* j was asked by the policemen to
look but it was neither cultivated nor pruned.
Q. If it had been recently pruned could you have noticed
it? A* yes. Q. Did you show the officers another olive
tree? ^. yes. Q. where in relation to that bridge is
that olive tree - how many donuns from the bridge?
A« It is 2o - 25 donums before reaching the bridge
on the right hand side when going to paphos.
(Note; paphos is on the saiae direction as pyrgos).
Q. Do you know if that tree belongs to accused 2's
mother? /,. yes. Q, Did that tree show any sign of having
been recently cultivated? /,. NO. Q. would it be right
to say that there were cut branches underneath it?
A* yes. Q. From the condition of those branches could
you give any estimate of the time when they had been
pruned? A* 2o or 25 days before our visit.
Q. And your visit was on the 22nd December? A* Yes.
Q. if they had been cut within 7 &ays of your visit
would that have been obvious to you? A» yes.

XXn » by pavlides-

Q. it is customary for villagers to go
and see their trees which are in the area of the village 
from time to time? A. yes. Q. without necessarily 
cultivating them. ;,. TO see whot their condition is, 
Q. jind it is also customary to dig them from time to time 
especially in winter months when the ground is soft. 
A. yes. Q. YOU remember the days before that visit you 
had to the trees, for considerable spell of time the 
weather was raining. A» yes. Q. .And afterwards also? 
..i. yes. Q. Having this in mind in case there was some 
digging - to a small extent - woulcl you expect even 
then after the rainy weather to find visible signs , 
say after a week? /». when it rains the soil settles and 
no signs are visible. Q. 30 if a little digging liad 
been done you wouldn't expect any signs after a week. 
A - Tha t is so .

RXn. by C.C. : Q» what kind of implement is it customary to 
use for digging round the trees? ^. Usually o spade or 
a fork.



P.W. 3» MAJOR B. J. COOMBE. Recalled by court. Reminded of his oath

COURT: Q. When the fourth, raan was going away was he 
carrying a sten gun or any tiling like that? /». Yes, he was* 
Q. go when he disappeared he disappeared with the Sten gun. 
;;• He had a sten gun and a magazine in his hand when he 
disappeared from ray view. The gun i saw with him could 
not possibly have been this one exhibit 2o« 
Q, I think you were fired at from altogether five places., 
as far as i could gather; first of oil when you were 
approaching the bridge, and then when you went up the 
ridge and then from the olive tree, and then from some­ 
where in the gully when you were at point 8 or 9, 
and the firiAg at the final point. NOW let's teke 
them one by one. The first firing was when you were 
in the vehicle. A» yes. Q. And then when you went 
along the ridge,1 ;,. yes. Q. /»nd the third is at the 
olive tree is it? /,. That was much the sarae time. 
Q. could that second burst offire have come from the 
oiive tree too? /». it could have come. The second time 
I was fired at the firing may have come from the region 
of the olive tree. Q. on any of those five occasions 
when you were fired on are you able to say that there 
was always one automatic weapon that it was firing or 
could you definitely say it was more than one weapon. 
On the first occasion you said it was from one or possibly 
two firing at the same time.. 4;, i cannot recollect 
any occasion when there were two automatic weapons firing 
et the same time. Q. j)id you notice any difference in 
the type of fire which indicated thst it was more than 
one type of weapon used? ;,, once again that point is 
not very registered with me; i couldn't identify the 
different types of fire, it is possible within my 
recollection but i have no positive recollection at all, 
Q« Any occasion which the firing went for so long that 
there must have been a man following when a second 
automatic weapon was used; i mean he would have finished 
his magazine and the other chap would have carried on — 
anything like it? /». N0 t really, unfortunately my own 
concentration at the time - whatever firing there was 
was coming from the group of men and i made no attempt 
in my own mind to try and differentiate and therefore 
I have no recollection at all of any Incident which 
might &ive the impression that it was two weapons. 
I cannot say that one and the same automatic weapon 
could not alone have been responsible for all the firing, 

Q» Did you hear any single shots that would make you 
think that a pistol was firing instead of a revolver. 

A* i am afraid i have just no recollection of hearing 
single shots, but there may well have been such.
P/tVLIDES through court; Q. could it possibly not have been
a sten gun, because i understand you said it could not have
been exhibit 2o being carried away by the ijth man.
A. I don't think it was a gun like exhibit 2o» I am fairly
sure it was a sten gun. Q, What would be the difference
in the make of a sten gun or this one schmeisser?
;,. The sten is a smaller gun than this exhibit 2o; and
there are different types even of a sten gun.

Court adjourned till Monday 27th peb. 1956. 
st 9:3o a.m.



FOURTH DAY OF TRIAL 

27.2.1956 - 9:30 a.m. 

Court and parties as before. 

P.W. 2i*» P.S.19i* GEORGHIOS MYRIANTHOUS . Sworn on the Bible, states

by C.C. : Q« Yo^r name is Qeorghios j.ryrianthous stationed
at Nicosia? /». yes. Q. Are you p.s. 19^ attached to the
C.I.D.? A« Yes. Q. On the l6th December last did you
proceed some four miles down the Xeros-pyrgos road to
the site which is shown in exhibit U? A. Yes. i went to
the locality Mersinadji by the 38/7 milestone Nicosia-
Pyrgos road. Q. where did you go from? j. prom Nicosia.
Q« Did you there meet Major coombe who has given evidence
in this case? ^. yes. Q. «nd chief insp. Neophytos vassillou?
A* Yes. Q. on walking round the locality did you find
10 rounds of ammunition? „. yes. Q. Are they these exhibit 57?
A. Yes, Q. will you tell His Lordship the locality where
you found those lo rounds? A. ^t point 31 on plan exh.15.
Q. on. the 22nd December did you go with a man named M»N«
Toulekkis (wit. 23)? /». yes. Q. And did he then point out
to you two olive trees? A. 'Two olive trees belonging to
his mother and father, as he said (of accused 2).
Q. Where is that? &. one of the trees was koo - 500 yards
from the bridge towards pyrgos. Q, HO W f ar from the road
was it? A. it was exactly on the left side of the road
going towards pyrgos, Q. Did he also point out to you
another olive tree in the opposite direction? &. yes,
in opposite direction towards xeros. o. H°W far from
the bridge was that tree? /,. 7oo - 800 "yards in the
Xeros direction. Q. ^nd how far from the road? A» Between
200 - 300 yards from the road to the left of the road as
one goes to xeros.

Q. On the 17th December last did you hand over to 
Macdonald at Lefka Police station all the exhibits and 
ammunition in this case? ;,. All the exhibits and ammunition 
and empty cases in this case except the two firearms which 
had at that time been found,

Q. on the 18th December last did you again visit the scene 
of the offence and did you then find 7 more empty cartridges 
of 9 m.m, (exh.53)? A. Yes. Q. On the 2^th December last 
did you hand those also to c apt. Hacdonald? A» yes.

Q. On the 23rd December last did you take charge of the 
clothing which had been worn by the second accused at 
the time of his arrest? &. yes. Q. And do you produce 
that clothing? A. yes. (pu t in marked exhibit 58.)

XXN. BY PAVLIDBS ; Q. Did you also take charge of the clothing 
——— of the first 'accused. A. I took charge from chief insp. 

Neophytos. Q. Did they include of a raincoat? /,. I cannot 
remember now, Q. where are they? A. They are in Ni°osia. 
Q. can you make sure whether they included a raincoat? 
A. yes. Q. Your object of going there and looking around 
was to find bullets and arms and you had very carefully 
searched the whole of that arear ^, yes. Q. On what 
dates did you go to the scene? A« On the 16th and 18th 
December I went to the place to see if i could find anything.
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XXn» by MYRIAHTHIS; Q« Ag you go from xeros towards Pyrgos 
the lirat tree you find is before you conie to the bridge 
and is on the right hand side of the road? ,A. yes. Q. is 
this the mother T s tree? /v . i don't know. The first 
mentioned tree in my evidence is exactly by the side of 
the road on the left hand side as one goes to pomos. 
The other tree is on the other side of the road, 
Q. All these distances you have given are approximate? 
j>. They are approximate - they are estimation, i have 
not measured them. They may be less. Q. IB it possible 
those distances which you have given - koo - 500 yards - 
and the other ?00 - ^00 yards to be less? A. it mifeht 
be less but not very much.

PiiVLIDES through the court; Q. YOU look at exhibit -18 
which is the poster of men wanted by the police with a 
price on their head. There appears to be the photograph 
of one M° U S^°S. A. yes. Q^ind is he the MO US^OS °f this 
case? ui. Yes.

COURT: Q. You said on the 18th December you visited the
scene again and found seven cases of 9 m»m. could you
tell me where you found those? A* At point 9 on plan gxh»15»

P.W. 15* P.S. 313 MICHAEL SA WIPES recalled. Reminded of his oath.

Xn» by c.C. : Q» could you assist His Lordship in the matter 
of exhibit 55, Does it fit the s°hmeisser gun? A» This 
magazine fits the schmeisser gun so i think it is a schmeisser 
magazine. Q. Where was it found? A. TWO paces to the left 
of where accused 1 was sitting, q. Look at this exhibit 11 
the photograph, where was accused 1? j\. accused 1 was 
where the centre man is s and i found the magazine at the 
foot of the spot where the right hand man is standing; and 
that is th the l£ft of the accused 1.

PAVLIPBS through court; Q. .Actually when you went and 
round them, tnere were only two persons there, yes. 
Q. Only accused 1 and 2? A. Yes.

GROWN COUNSEL; Q. These exhibit 56, where did you find 
them? jfii in t'he pocket of Mouskos; that was on the day 
of the offence. Q. was that before he was taken away 
from the place? /*« At the place where he was found and 
where i searched him.

MgKIDS8_through court; Q. Look at exhibit 11. The person 
in police uniform represents the place where accused 2 was 
found? *. yes* in the group of three the left hand man 
represents the position of accused 2.

COURT; Q»This exhibit 55 when you found it was it empty?
**. yes. Q. Did you yourself see where the schmeisser was 
lying? ^, It was about IQ yards away from the accused 
near the gas capes. Q. How far was exhibit 55 from 
where the schmeisser was lying? i».^bout lo - 11 yards. 
Q. And the Schmeisser was lying down in the gully was it?
*• At the time when i went there and saw the schmeisser 
was in a pile with the other things and a soldier was 
guarding them. Q, QO that was not where the schmeisser 
was picked up. ^. i did not see where the schmeisser was 
picked up. i did not see before it was picked up.
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P.W. 13 • GPL. G. S* BUCHANj recalled on application of Mr.pevli4es,~
————————————————————Reminded of his oath*

Xn. by pavlides; Q. I think that you were the first one 
to go to the prisoner to give first aid. A» T^st is 
correct. Q. And do you remember that accused 1 was 
at that time wearing a raincoat? A. Yes, he was. 
Q. This is the raincoat he was wearing? A» i think 
it was longer than this onej it was a civilian raincoat.

C.G. : No questions.

CASE FOR THE GROWN-

Both accused are informed of their rights* 

focused 1 states; i want to aiake an unsworn statement. 

ACCUSED 1: ANDREWS CHARILAOU ZilKKOS. Stat- 'in

I was working at the c.M.C. as a draughtsman. 
I always wanted to improve uiy career s for this reason 
I applied to the Army for employment.

(Note; court adjourns in order to get a Greek interpreter)

Resumed after a short break. 
Court and parties as before,

Accused l continues; when the *irmy published an adver­ 
tisement in the beginning of November, 1955 s in the 
Eleftheria newspaper (copy of which i produce in court -

Ex.p pu t in marked exhibit pi i also produce copy of my
EX«G application to the -army marked exhibit G»)

prom the manner in which the advertisement in the newspaper 
«ipn was framed i was convinced that i would easily be 
employed and as i needed some time in order to prepare 
myself, as i forecast that there would be some examinations* 
on the 17th November i resigned my post at the G.M.C. 
I continued to stay at my family's house at Lefka and 
I started to study certain lessens in engineering 
which i received by correspondence from abroad. At the 
intervals during my studies i used to go for short walks 
(hikings) in the area round Lefka. Hiking has been 
always my favourite sporty as well as one of the main 
activities of the Greek sporting club at Lefka in 
which club i was president at one time. This can be 

ascertained from the C.M.C. Welfare News which was 
previously produced in court for identification B. 
At intervals i used to visit xeros where i met certain 
local athletic sportsmen among whom was j^r. Haralambos 
pakallouris who was secretary of the Greek sporting 
Federation of solea, in which i was president at one time. 

Among those whom I met was Andreas christofides who was 
in charge of the xe ros sporting club. One of those days 
I met also by chance Mr. ^hmet salih who was a telephone 
operator in the central office of the C.M.C. where I 
was previously working.

Such ... /



Such was the situation when at the beginning of 
December a letter came to my hands in which very strangely 
and unexpectedly i was informed that my application was 
rejected by the /irmy. I produce the letter, put in 

BX»H« marked exhibit H»
Despite this i was not disappointed and continued 

with my studies and to think of where i should apply 
for finding a new employment.

On the 15th December, 1955 I went for one of my 
customary hikings in order to pay a visit to the palace 
of the ancient 4'ie pia, that is the youni palace. i was 
very near my destination walking along the main road, 
when near a bridge of the small river i noticed a person 
rtho was unknown to me, i now know a posteriori that that 
person was charalauibos Mouskos. i learned his name from 
Mouskos himself some moments before his death when he 
was answering to a question of policeman ^ntoniou. 
At tne moment i noticed Mouskos, he noticed me as well. 
He approached me - he was unarmed. He had one of his 
hands in his pocket which was rather bulky. He asked 
me to follow him. He led me to the slope of a hill where 
we met another two persons who were armed. Mouskos 
stooped and picked up a gun. it is the gun which i now 
see in court as exhibit 2o« The two persons asked M 
who i was. He told them that i was somebody who had seen 
him and that as he was afraid that i might reveal their 
presence there, he had taken me there to render me harmless. 
I started to protest and i asked them to let me so that I 
might go to my destination promising that i would say nothing, 
They had a talk (discussion) among themselves as to whether 
they should let me go or not. whereupon one of them shouted; 
"1 military truck". Then one or two of them started to shoot, 
I found the opportunity and went in a hurry to a gully 
nearby where i fell on the ground with my face towards the 
ground to protect myself from stray bullets, 
At one moment i heard shouts of persons coming near to me 
and who stopped near to me. Then the shots were repeated. 
Then i started to crawl up the gully carefully. Before 
reaching the top of the hill i met the second accused in 
the gully, i did not know him before.

prom the top of the hill to the north-west 
a man's head showed, as well as the muzzle of a gun. 
At that moment one of the three persons i mentioned before 
started to run up the gully shouting that his gun was not 
working. He passed us and made towards the head of a man 
which showed from the hill, in the meantime the other 
two persons had started to run in the same direction 
through the gully. When they approached us, they seemed 
to havenoticed something, they took up positions and 
started to fire. The fire came from both directions. 
Then one bullet hit me on the head, i shouted to the 
two armed persons that something should be done or we 
would be killed through no fault of ours and as i 
received no answer I stood up and i shouted in English 
"Cease fire", ^t the same time the second accused 
stood up as well, as well as Mouskos who threw his 
gun in the gully and also threw something resembling 
a pistol a little further. Then we were ordered 
in English to go a little to the eastern direction on 
a higher and clearer place which we did.

/it that ...



.At that moment from the gully which we had left shots were heard and at that moment we were shot at ourselves. I fell on the ground and when after a little i regained consciousness i noticed that on my right hand side the second accused was, with his face downwards. He seemed to be dead. TO my left hand side was Mouskos groaning and twisting on the ground, in front ofme there was a British military man; i now know him to be Major coombe. He ordered me to speak to the person who was in the gully in Greek and to tell him to throw down his gun and to join us, which i did. That person started to shout in English "wait" - as i had told him that he would be shot at if he did not comply with the order. Major Coombe addressed himself to that person directly and told him that he would count up to lo and if he did not come out of the gully he would shoot. The Major started to count rather slowly and when he reached 10 he repeated the number lo for some times, and then he fired three shots. Then Major coombe turned to me and told me that that person had succeeded in escaping, and that as he was wounded he would soon be arrested.
Then i was given the opportunity of complaining to the Major that he had shot at us unjustly. The Major answered that he did so after having been shot at by the person who had escaped. i then requested him whether he could give .„ first aid to Mouskos who seemed to suffer a lot, and then to me - because the other person* accused 2, seemed to be dead. Major coombe said that his driver as well needed first aid but that he couldn't do anything. We continued to parley on various subjects which were mostly irrelevant, until military reinforcements arrived. A soldier gave me first aid after removing some clothes of mine among which was a haversack. After that i was removed to the hospital.
I deny that on the 15th December i discharged any firearm against Major coorabe. Also i deny that on the same day i was carrying any kind of firearm.. That is all.
I want to add that in the haversack there was a piece of cheese, the one that has been produced in court (exh.itf).

PAVLIDES; We are calling three short witnesses*

p*W«l» OHABALAMBQS BAKALLOURIS. Sworn on the Bible, states in Greek
Xn« by pavljdes; Q. Yo u are of Xeros? ^, yes. Q. V/hat is your trade or profession? A. i own a cinema at xeros. Q. And also a coffee shop? A. Yes. q. attached to the coffee shop? A. The coffee shop is in the cinema. Q. And you are a member of the committee of the Xeros Development Board? A* I am an elected member. Q. DO you know Andreas charilaou zakkos? ;,. yes. Q. is it a long time? A. More fchan two years. Q. You knew that he was interested in sporting activities and that he was president of several athletic associations? A. Yes. Q* were you also interested in sport activities? A. yes". Q. were you holding any office? A. i was secretary of the sporting clubs Federation when zakfcos was president. Q. You knew that he was employed with the C.M.O.? **•

Q. Did



Q» Did you become aware that he left the service of the 
company? ^. accused 1 told me that he wculd resign his 
post at the G.M.C. in order to get employment in the .army. 
Q. Did you at any time become aware that he had resigned? 
,1. accused 1 did not tell me but i heard from other sources 
that he had resigned and that he would apply for employment 
in the array • i don't know the exact date of his resigna­ 
tion.

Q. NOW you have heard of the day on which following 
an encounter Mouskos was killed. ^. yes. Q. ?/hen was that 
do you remember? /4 . i think it was on the 15th December. 
Q. Between the time that accused 1 left the G.M.C. and 
the day of this occurrence did you see zakkos at all? 
A» I saw accused many times at xeros. q. vvere you speaking 
together? /*, Yes. He regularly came to my office next 
to the cinema and talked on subjects relating to sport 
clubs. Q. when was the last occasion that you had seen 
him before the 15th December? .A. it was the Saturday 
immediately before the incident - i think it was the loth 
or llth

by GROWN GOUNSE; Q« Di<2 you also know the deceased man 
Mouskos? A. No I did not know him. Q. YOU do read the 
papers don't you? ^. Yes. q» ^nd did you read that a man 
named Mouskos had escaped when the police went to serve 
him with Detention order? ^. i was not in Gyp^s at that 
time. Q. when did you come to cyprus? ^. i think at the 
beginning of ^ugustj, 1955* Q» YOU have not seen one 
of those before (witness shown exh.lP)? ^. i think i 
saw in the coffee shop. Q. in your own coffee shop? 
A* I saw outside my coffee shop on the wall, 
Q«SO you used to see that every time you went in and out? 
^i. jt was on a Government notice board which was on the 
wall. Q, in fact you have seen that poster time after 
time. ii. i saw it sometimes. . The notice board was on 
the wall of ray cinema and this exhibit 18 was on the 
notice board.v Q. Even though you were not in the island 
at the time that it occurred i suggest to you that you 
knew perfectly well the story of Mouskos 1 s escape when 
the police went to serve him with the Detention Order. 
/,. i heard about this after i cane to cyprus. I am not 
in the habit of discussing such things. 
Q. You mean that they failed to serve it do you? A. Yea. 
Q. YOU knew however? did you not, that iouskos was a 
relation of His Beatitude the Archbishop. A. i learned 
it from the newspapers. Q. i suggest to you that that 
poster was a matter of greet interest to you, as t o 
indeed all other cypriots in this island, A. i am never 
interested in such things. 
(2QURT: Q. so you were not interested in this poster? ^.N^»

C.C.: Q« I suggest to you thet the character and appearance 
of all those persons who are shown in that poster is well 
known to you. A» I don't know such persons; i learned 
their appearance from the poster.

COURT: Q. Have you noticed Mouskos 's picture in this 
poster? A* I have.
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D.W.2. ANDREWS CHRI3TOFIDES . B«orn. on the Bible, states in Greek.

by povlides; Q, where do you live? A* At Xeros. Q. What 
are you by profession? A« I am employed at the C.M.C. 
as a mechanic. Q. YOU know Andreas zaklios? A. yes. 
r... He was also employed by the C.M.C.? A« Yes. 
Q. AS wh? t? A- AS a draughtsman at G.M.C. Q« Skourio- 
tissa and xeros are two different places and how far are 
they? A. 5-6 miles. Q. Are you interested in sporting 
activities? A» Yes. Q. DO you hold any position in any 
athletic association? /,. i am in charge of the sporting 
section of the club Nei S°li at Xeros. Qi And did you 
know Andreas zakkos as also interested in sport and being 
a chairman of athletic associations? A» yes, he was 
president of the sporting essjcistion. Q. Did you become 
aware that he resigned his post at the C.M.C.? /»• At the 
end of November he came and told me that he had resigned 
his post in order to find a post in the Government. 
Q. You heard of the encounter during which Mouskos was 
killed. ;,. yes. Q. You remember when it was? A- On the 
15th December. Q. Between the time that you became aware 
that Andreas had left the C.M.C. and the 15th December 
did you see him at any time? /,. i saw him two or three 
times a week when he came down to xeros. Q. Did you 
speak to him? A- yes. Q. v*hat about? /,, fje asked me about 
the! progress of the sports club, Q, DS y^u remember the 
last occasion that you saw him before the 15th December? 
A« yes- Q. when was it? ^. it was on the afternoon of 
the previous Sunday - the llth December.

by prown Qounse 1» Q. When zckicos told you that he was 
giving up his employment with C.M.C. were y^u surprised? 
A. i was not surprised as he had told me he was not 
pleased with his dob and he wanted a better job and he 
wanted to apply to the military. Q. of course every one 
tries to get a better job with higher pay but do you 
approve of one giving up his job without finding a better 
one first. A. por example myself, when i came to Nicosia 
and went to the Exchange office asking for a job, they 
asked me whether i was out of employment, and v?hen j told 
them that i was employed, they said that they could not 
facilitate me in finding a jjiob; so i had to give up 
my job before i could get another one. Q. Have you been 
in the Island ever since last April? A. yes. Q. you 
read the newspapers? ^. of course- Q. Discuss the poli­ 
tical situation? ,;. no. Q. D-^ you remember that they 
created some disturbance in the island when police 
officers went to serve a Detention order on one Mouskos? 
A» I read in the newspapers that Mouskos had escaped but 
I do not remember when. Q. A photograph appeared in the 
newspapers didn't it? * t . i did not see jv.ouskos photograph 
in the newspaper i read. Q. Yo u have seen a photograph 
of him? i,. After this incident of 15th December i saw 
Mouskos photograph in the newspaper and also his posters. 
I have seen similar posters to exhibit 18 in coffee shops. 
Q. it appears that copies of that are plastered up all 
over the island? A« I don't know whether they are posted 
up in the whole of the island, i saw such a poster at 
the police station at xeros. Q. You knew that 
was a relative of the Archbishop? A» I learned it in 
the newspapers.



Q« I suggest thst his identity and appearance are well 
known to every member of the oreelc couiuunity of ttie 
island, A» i knew tne appearance of Mouskos from the 
newspapers. Q« ^ou mean before or after the 15th DGC~ 
ember? £. After the 15th, not before. Q. i'ou know 
that he appears on thet poster? ;-». I don t knov?. I shall 
have a look. He is in it. Q. i suggest that you knew 
that photograph well long before the 15th De cecxber. 
A. i didn't know before; i never happened to see it (ex.18)

. Nil,

D«W»3» AHMED SALIK nriAH2ADI!. S«orn on the Koran 9 states in Turkish.

Xn. by pavlides; Q. where do you live? ;4 » At skouriotissa. 
Q. j tninK that you are there working in the Telephone 
Exchange of skouriotissa? A- Yes. Q» /4 nd during the lest 
Evkaf elections were you appointed by the commissioner 
as a mukhtar for the elections? ;.. yes, 
Q. You know /.ndreas zakkos?- ^. Yes. q. DO you know that 
he left the company's service and when? A» On the l?th 
November, 1955- Q» HOW did you come to know that? 
A» Because when an employee is about to leave the service 
his account for telephone calls is presented by us for 
payment. Q. DO you remember hearing the affair of Mouskos? 
A. Ilo« I did cOiiie to hear of his death. Q. Did you 
before thst see ;4 ndreas and where, was it? ^. i saw him 
on the loth December, 1955 on cay way to };avrovouni near 
the Turkish school where i stopped and spoke to him 
and i asked him why he hacl left his job whereupon he 
informed me that he was about to take up a job with 
the military; and that as the military had turned down 
his application he was to go to Lin^i mines to as.: for 
worit.

XXn. nil.

OASE FOR ACCUSED *•

Accused 2 elects to make an unsworn statement. 

ACCUSED 2? OHARILAOS L'lCH^SL - States in Greek.

in the morning of the 15th December last, after 
having breakfast j took the spade and my water bottle 
and my raincoat, because it v?as raining., and started 
on my way to jiersinadji to cultivate the olive trees. 
As soon as i started to cultivate my mother's olive 
tree i saw two armed persons coming towards me. The 
one was holding a big gun and the other a smaller 
weapon. .AS soon as i saw them, they saw me. They 
had their guns directed towards me. They approached 
me and asked tie what i was doing there. i told them 
I had come to cultivate my parent's olive trees, and 
they told me to leave my spade there near the olive tree 
and follow them otherwise they would shoot me. 
I was frightened, i took my raincoat and my water bottle 
and started to follow theui across fields. The one who 
was holding the small weapon told the other "Take him 
up to the hill and tell him to sit there and do whatever 
you tell him", and that if i tried to escape to shoot at 
me*
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On our way through the fields i found a paper case like 
exhibit 3^4? which wes empty and open, i picked it up 
out of curiosity and looked at it. /is i thought it 
might be of some use to me. i took it in order to 
put seasoned olives in it whenever i v;ent to cultivate.

When we reached to 8 spot about lo yards below the 
top of the hill, he told me to sit there and not to go 
away or he would shoot at me. pje went to the top of the 
hill ond directed the rouzzle of his gun at me. Two or 
three minutes after i had sat there j heard shots. 
While sitting there in the gully i saw a person unknown 
to rue coming towards me. j now know that person as 
accused 1. ne was not holding a gun. The shots continued. 
I saw another person holding a gun.- coming towards me. 
That person passed by me &nd went away.

Two or three minutes after the shots ceased i saw 
two armed persons coming from down the gully, i.e. up the 
gully towards me. They came and fell or; the ground in 
the gully where I was. ^s soon as they fell on the ground 
I heard shots, i heard someone say - : i have been wounded, 
I shall put up my hands", ^a soon as he put up his hands 
I put up ay hands as well. Behind me somebody else was 
coming with his hands up. AS soon as we came out of the 
gully i heard shots, ^s soon as i heard the shots i fell 
on the ground with my face downwards and stayed there* 
I did not move at all until the police came.

The police took me dovm the hill to the road and 
asked me what i was doing there, i told them that i had 
gone to cultivate my parent's blive trees and that those 
had found me there and had brought me to that place.

On the 15th December i was not carrying a gun. 
Neither did i discharge a gun at ajor 
That is all.

Calling no witnesses.

C.MSS TOR ^CCUS^D 2. 

Court adjourned till 2;3o ?•'"• for addresses.

?£.s-U.^Jfi 8t 3-. : ^JP P« U1 * court and parties as before.

tvtr. P/iVLIDES addresses the court; ...
Mr- MARKID3S addresses the court ; ...

Hr« GRIFFITH-JONES, G.C. addresses the court; ...

COURT; Adjourned till 9 : 3c a.m. on 28th February, 1956
for judgment.
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in the spefcial court of Nicosia.

Before SHAW* J.

case NO. 51/55 

QUEEN 

v

1. Andreas Rarilaou 
Michael

Date; 28.2.56. 
Appearances as before.

JUDGMENT

The two accused persons - Andreas ch« zakos 
and charilaos Michael - are charged on an indictment 
which contains two counts, yhe first count is discharging 
firearms contrary to Regulation 52(a) of the Emergency 
powers (public safety and order) Regulations, 1955, and 
the criminal QO&e, cap* 13, sections 20 and 21. 
The particulars of offence are that the accused oa 
the 15th day of December, 1955* at oalini in the District 
of Nicosia, did discharge firearms at Major Brian coombe 
of the 37 pield squadron R«E- The statement of offence 
in the second count is carrying firearms contrary to 
Regulation 52(c) of the Emergency powers (public safety 
and order) Regulations 1955* and the criminal code 
cap. 13> sections 20 and 21; and the particulars of 
offence are that the accused at the time and place in 
count 1 hereof mentioned did carry firearms.

The principle witness in this case is p»w» 3 
Major Brian j. coombe. He has stated that on the 15th 
December at about 10*30 a.m. he left Troodos. fie was 
in a military vehicle Jcno.tti as a champ driven by L/Cpl- 
Morun, and was at first accompanied by two other 
vehicles. Later he sent those other vehicles on to 
Nicosia by another route and he continued on his way 
towards pomos.

At about 12.15 p.m. he arrived near the bridge 
shown in Exhibits 1 to k - at point 1? shown in Exhibit 15* 
At that time Major coombe was driving and Morun.was 
sitting to his left. AS ne passed over the bridge there 
was a burst of machine gun fire and the cpl»'s body 
slumped across Major coombe. The champ was then coming 
towards the camera as one looks at Exhibit 1. jt was a 
short burst of about 6 rounds and Major coombe 1 s 
impression was that this came from one weapon, but it 
might have come from two weapons; and it appeared to 
come approximately from the direction of the persons stand­ 
ing on the slope in Exhibit k» that is to sry from the 
direction of points 16,^19, 20 and 32 in Exhibit 15* 
The champ was then at point 1 in Exhibit 15* Major c°ombe 
steered the champ into the cover of the bonk on the 
right hand side of the road (see exhibit 5), and the
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vehicle came to a rest at the point marked with a cross. 
That is to say at about point 2 in Exhibit 15« 
After the vehicle had come to a rest'major coon*6 saw 
that Morun had a wound in the head and he thought that 
he was dead. Major coombe then took his sten gun and 
got out of the champ, and started to walk round the 
corner shown in Exhibit 5, and he then climbed to the 
top of the ridge shown in Exhibit 7. The dotted line 
in that photograph shows his route. As he started to 
climb two grenades exploded in the area, but Major 
Coombe could not say where exactly those explosions 
took place. He reached the top of the hill at point 3 
in Exhibit 15» and looked around to try and locate the 
person or persons who had fired, in doing so he exposed 
himself on the top of the ridge and was almost immediately 
greeted by another burst of machine gun fire. That fire 
came from somewhere below where he stood but Major coombe 
could not see his assailants. H@ retired below the 
edge of the hill in order to change his position and 
climbed up again more cautiously to point 14 on Exhibit 
15* He then saw three men below him. TWO were behind 
the olive tree shown on Exhibit 8, which corresponds to 
point 5 on Exhibit 15> and were standing below the terrace 
behind the tree, and the third man was crouching down 
behind the terrace wall about two or three yards from 
the others. Their positions ore shown approximately by 
the three crosses in Exhibit 8. The olive tree was 30 
yards or, a little more from point k» Major coombe opened 
fire on what he could sec of those three men, and he 
says that he saw a gun of some description with each 
of them. There was an interchange of fire and Major 
Coombe fired when they showed themselves sufficiently, 
and he changed his position from time to time^ Major 
Coombe used up all the ammunition in his two magazines, 
approximately forty rounds, and also fired two or three 
rounds from his .38 crlibre revolver, and he states that 
a considerable number of rounds were fired at him. He 
did not appear to hove hit anything. HC then went back 
down the slope to the champ where he found Morun still 
breathing and lying in the same position. Morun was 
not conscious, and thinking that he could do nothing 
for him he left him after taking his (Morun's) 
gten gun and two magazines. There were twenty rounds 
in each magazine. AS he was goingawoy from the champ 
he saw a vehicle come down the hill and going towards 
Nicosia. He stopped it and spoke to the driver. There 
is no doubt that the driver was p*w« 5» Adil suleiman, 
who drove on to xeros police station and made a report 
to p.s* Michael sovvidcs.

Major coombe then Hid his sten gun in a bush at 
point 7 (Exhibit 15), and he again climbed the hill 
shown in Exhibit 12, arriving at about the place where 
a person is shown standing in that photo. That point 
corresponds to point 8» Exhibit 15. The slope was 
fairly steep and Major coombe paused half wny up to get 
his breath back, and he then heard the sound of subdued 
voices coming from the other side of the slope and also 
the sound of persons moving from his left to his right.
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That is to say those persons would have been going away 
from the camera (in Exhibit 1) which shows the view over 
the gully from about point 8 (Exhibit 15) • when Major 
Coo robe reached the summit of t he ridge he was able to 
peer over, and he then saw a group of men walking in 
single file up the bottom of the gully to his left front. 
The crosses in Exhibit 11 show the approximate positions 
of those men. Major coombe cannot say how many men he 
then saw. one of them turned round and saw him, and they 
all ducked down at once, iuajor c°ombe got into a firing
position and opened fire at what he could see. But before 
he was ready to fire automatic fire was directed at him 
from that group of men and the shots appeared to come 
close to him. A^ter an exchange of fire iviajor coombe 
saw three men put up their hands and these three men 
cliiubed out of the gully - up the positions of the 
three men shown on exhibit 11, which corresponds to 
points 10, 11 end 12 of inhibit 15- AS they surrendered 
one of these three men called out in •?nglish - "stop 
firing", and *,ajur coombe states that the man who said 
this was accused 1. Major coombe moved further forward 
from point <$, ^xhibit 12, in order to cover those men, 
and in doing so he exposed himself fully to the position 
from whisr-h the three men had just come. AS he did so 
there was a long, burst of fire from a man at point 13 
in sxhibit _„ , in the area of the gully from which the 
three men had emerged. Lajor coombe could see that man 
when he opened fire. Major coombe then re-opened fire 
on ell the four men, and he continued to fire, mainly 
at the 4th man in the gully, till he thought that he 
had used up all the ammunition in the two magazines. The 
fourth man then put up his hand, and started to shout 
in snglish ~ "Don't shoot", or words to that effect. 
Major coombe states that that man got up, so that he 
could see his head and shoulders, and that he put up 
his hands with a 3 ten gun in one of them. Major coomb e 
saw blood on his face and on his empty hand, yhe distance 
from point 9 to point 13, Exhibit 15, is about 50 yards, 
and the distance from point 9 to points 10, 11 and 12 
is forty yards or a little more. ;,.ajor coombe told the 
/4th man to throw away his gun and join the others on 
the slope but he did not do so. uajor c°ombe told accused 1 
to tell the 4th man to throw away his weapon and to 
join the others, anS he says that accused 1 appeared to 
pass that message on. jhe 4th man appeared to be struggling 
up from his position, at the same time shouting "wait, 
wait", but he did not actually get out of the gully. 
Major coom.be then told that man that he would count 10 
and that if he did not get out by then he would open 
fire again. M8 Jor coo tab e then counted up to 10 slowly 
and loudly. A S he did so the 4th man said, "Wait, I am 
getting out", or words to that effect, Major coombe 
did not shoot after he had counted 10 as he had very 
little ammunition left, and he gave the 4th man a few 
more minutes, eventually the 4th man got out of the 
gully, but instead of going towards the other three 
he started to scramble up the bank behind him towards 
the top of the ridge', more or less directly away from 
Major coombe. That is to say tie went towards the top of 
the ridge immediately behind the single figure shown on 
Exhibit 11. iuajor coombe fired the three remaining shots
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of his revolver at him* The uian stumbled and fell, 
but picked himself up and stumbled over the top of the ridge 
and disappeared from Major combe's view at point ik of 
Exhibit 15* when that uian disappeared he was carrying a 
Sten gun. Major coombe looked at his watch and it was 
then 12;iio P«m«

There can be no doubt that the three men who 
came out of the gully and went up onto the hillside 
to the positions shown on exhibit 11 were the two accused 
end charalambos Mouskos. when they fell down, after 
Major coombe had fired at them, they lay in this order; 
Accused 2, accused 1 and Mouskos - going from left to 
right as one looks at Exhibit 11. Accused 2 had not 
been hit, but both accused 1 and i^ouskoe were wounded* 
Mouskos lay on his back twisting from side to side and 
groaning, and he gradually slipped down the slope 
towards the gully, ^caused 1 then complained to Major 
Coombe that he had shot them. TO the best of Major 
Coombe 's memory accused 1 said, "why did you shoot me 
(or us)t we had surrendered". Major coombe pointed out 
to accused 1 who had shot first, accused 1's next 
complaint was that he and his friend were wounded, and 
that another friend was dead, and that MOD or coombe must 
get help quickly* Major coombe says thct when he pointed 
out that they had shot first he was referring to the burst 
of machine gun fire directed at him after they appeared 
to have surrendered, in reply to accused 1's last 
complaint i;;ejor coombe pointed out that his driver had been 
Killed and that help would depend on hie compatriots. 
Major coombe was referring to the driver of the timber 
lorry. Major coombe then congratulated accused 1 on 
his English and asked him where he had come from. 
Accused 1 replied that he had worked in the drawing office 
of the Cyprus pining corporation, and that he had run 
away because the police had wanted him. Mojor coombe 
asked his name and he said his name was zokkos. Major 
Coombe asked why he was fighting them end he said 
he was fighting for his freedom. Major coombe replied 
that freedom was never won by murder, and that the 
British Army was fighting to preserve freedom, ne 
pointed out that in I9kl f and again in I9k5, British 
soldiers had fought ond died in Greece in order to preserve 
the freedom of Greece. HE said that in I9k5 the British 
helped to fight E.L.A.S. in the seme way as they are 
fighting E.O.K.A. to-day, and he pointed out thst if 
it hadnot been for British arms and help Greece to-day 
would be a satellite country, yajor coombe states thst 
accused 1 made no particular answer to these remorks. 
While this conversation was going on several vehicles 
were passing along the roaci but did not stop.

At about l;lo p»m. Major coombe heard a 
Rover approaching from the direction of Nicosia, ne 
eventually succeeded in stopping the vehicle. He spoke 
to the driver who appeared to understand: and turned 
back in the direction of Nicosia. Major coombe then 
returned to his covering position and by that time 
Kouskos had just about slipped down into the gully. At 
about l : 3o P-to. a party of the 1st Gordon Highlanders, 
accompanied by police officers errivedfrom the direction 
of Nicosia, and Major coombe pointed out the three men 
to Lieut. sinipson who was in commend of the detachment.

/5
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Lieut. sirapson posted a guerd over tlie three men. A 
search was made without result for the Uth man* Later 
on a larger party of troops and police arrived and an 
intensified search was made for the Uth man but without 
success. Major Coornbe told the court that he did not 
himself pick up or handle any weapon found at the, scene, 
and t he. t he cannot associate the two accused with the 
use of any particular weapon or with any weapon at all. 
When he examined the champ Major coombe found three 
bullet holes .one in the centre of the windscreen on the 
passenger side; one just below the windscreen on the 
passenger side; and one through the top of the bonnet. 
The hole in the windscreen was approximately opposite 
the place where Lands Cpl» Morun's head would have been. 
At a Inter date MPJor coombe was shown a poster (like 
Exhibit 18) with the portraits of wanted men, and he 
picked out the portrait of a man celled Drokos as 
resembling the Uth man.

I shall now refer to the various Exhibits which 
were found in the vicinity of the place where the two 
accused were when M°jor coombe fired on them, points 10 
and 11 in jxhibit 15 show the approximate positions of 
accused 2 and 1 respectively, and point 12 is where 
Mouskos was before he slipped down*
A pistol Exhibit 19 - This is a 7»65 cclibre Guernica 
pistol, NO. 7^2.5:5, which although its general condition 
is poor is mechcnicolly sound and in good working order** 
It is a lethal weapon rnd ?.'-..» 16 tested it by firing 
shots with it. p.w» 13 Bucteii h c s stated thfct when he 
approached accused 2 he saw an automatic pistol lying 
at his side and about o foot away from him or 18 inches 
at the most, i find as r fact thct Exhibit 19 is the 
pistol in question, v/hcn examined it hod one round in 
the breech and 9 rounds in the magazine (Exhibit 32). 
At point 29 of Exhibit 15 a box (Exhibit 13) containing 
22 rounds of 7«65 ammunition was found by p.w« 1U ^ntoniou* 
NO cartridge cases of this calibre were picked up 
anyw he re.

.A Schmeisser automatic carbine NO* U137(Exhibit 20). 
P»W» 15 J«S. Buchan stated that he saw this weapon about 
15 yards from where accused 2 was lying and at about 
the place where the single figure appears in Exhibit 11. 
It was picked up by p.w- 1U ,vntoniou who says that it 
was at point 27 (Exhibit 15). ^ntoniou took out the 
magazine and found no ammunition in it or in the gun 
itself. He found four magazines (Exhibit 25), together, 
about 2 or 3 feet from the gun. one of these magazines 
was empty, one contained 8 rounds of 9 num. ammunition* 
and the other two each contained 26 rounds of 9 m.m. 
ammunition. He also found a single sock containing ^^ 
rounds of 9 m.m. ammunition in the gully about 5 to 6 
feet from the gun, and 15 empty 9 m.ni. cartridge cases 
(Exhibit 27) near the gun. v;hen examined by P«W» 1 6 
M. Waters, who is an armourer Q.M»S« in R.E«M»B»» this 
weapon was found to be in serviceable condition, and 
the witness fired five shots with it in order to test it* 
Its bore is 9m,m. i will say here that i am conscious 
of the fact that there are some discrepancies in regard 
to the magazines which hove been produced in this court.

* . % % » • /6
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There is no doubt hat three of the magazines are sten 
gun magazines and the other three ore schmeisser*

I do not think: the discrepancies ore of any 
importance so for rs the innocence or guilt of the two 
accused persons is concerned; I accept that the magazine 
which was picked up near accused 1 was empty*

P*W» 19 Copt, Mac dona id who is an inspecting 
Ordnance officer, and a trained end qualified expert in 
ammunition and explosives* tios stated thnt the s c hoieisser 
is not a weapon which to his knowledge is aver used by 
the British /irmy, and he does not think: that he hcs seen 
another in

Exhibit, Exhibit 21 s a Haversack - This contained 
11 two-ounce sticks of Belax; 2 two-ounce sticks of 
dynamite; 7 two-ounce sticks of gelinog; and one ounce 
of gelignite, it also contained o locclly made bomb 
(Exhibit 29). Be lax is r comiaerciol high cxplosivo 
which is basically netroglycerine and gelinog is similar* 
jrill these explosives were in such a dangerous condition. 
that they had to be exploded by p.w. 19 C apt*

p«W» l^J Michael ;,ntoniou his stated, he found 
this haversack with its contents. The haversack was found 
at point 2k (exhibit 15) which is rbout 9 feet from 
where accused 2 lay* The bomb had a detonator (Exhibit 30) 
in it and in the hrversack there was rldo a container 
(Exhibit 36)*

Bomb (Exhibit 22) and container (exhibit 22^) - p.W* Ik 
M. Vihtoniou f ounu the se articles on the ground nc ar 
accused 1 and 2. yhc container wrs 2 or 3 feet from the 
bomb, point 23 (Exhibit 15) is where he found the bomb. 
The bomb had o detonator (exhibit 23) in it,

TWO gas capes (Exhibit 2U) . These were found by p.w» 1^4 
near to the two accused (at point 25 in Exhibit 15) •

A cap (Exhibit 28) - was found by ^ntoniou at point 28. 

A goa o.s_pe (Exhibit 33)~ was being worn by accused 2.

,\ o on t s ine r ( gxhi b it 3U ) - p.W« 1U /,ntoniou stated that 
he found this in the right-hand trousers pocket of the 
second accused, police witness 19 Capt. Mo«donald stated 
thrt this container, which is similar to Exhibits 22;i 
and 36, is of ^merican manufacture and is made to contain 
on ^merican fragmentation grenade, it is known as M^1 ^1 
for ident if icrtion. c^pt' Mocdonold stated that he has 
seen such grenades in Cyprus but never in proper hards. 
They are not used by troops or by police in this 
country, and G-Pt. 1'podonald stated that the grenades 
of this kind that he has seen were those used by the 
terrorists*



Woter bottle (Exhibit 35) - This was found by p.wi Ik on 
the belt of accused 2.
Box of matches (Exhibit 37) and scarf Exhibit 38 - were 
found by""p*W* w in the gully about lO paces ironi the 
Schmeisser«

aandkcrchief and notebook (gxhi bit U6) - These, together 
with a sum of £17*398 rails, were found on accused 1 
when he was searched by sgt, savvides*

pen (exhibit ^7)* and haversack with cheese in it , gxh* 38
one! an empty qagazine (Exhibit U9) -• were found by Sgt. 
Saw ides two paces to the left of accused 1.

Magazine (Exhibit 55) - this fits the gchmcisser gun 
r.nci vans lounci by p«w» 15 (Sovvicles) two paces to the 
left of where accused 1 was sitting, at about the place 
where jjouskos hrct been.

Six rounds of 9 num. live ammunition? (Exhibit 56) - these 
were found in the pocket of jjouskos. —————

I shall now refer to other exhibits which were 
found in other places.

33 empty cartridge coses and two live rounds all of 9 m.m. 
(Exhibit U) - These were picked up by Major coombe and 
by P.W. 14 at about 2 p.m. on the 15th December in the 
locality of the olive tree shown on Exhibit 8, i.e. at 
point 5 in Exhibit 15* it was from the vicinity of this 
tree that fire had been directed at Major coombe os 
mentioned before. p.w» 19 Macdonaid has stated that the 
two live rounds are serviceable and in good condition*

empty cartridge cases of 9 m.m. (gxhibjt 
These were found on 'the afternoon of the i 5th December 
by P.W. Ui in the locality where the persons who appear 
in Exhibits 3 and k are standing, which corresponds to 
obout point 32 in exhibit 15. Thot is to say, they were 
found at the place from which fire was first directed 
r>t wajor co^rabe in the champ. They were in two seporate 
piles of 17 cases each, at points 19 and 21 in sxhibit 15. 
The distance between the two points is about 9 yards. 
^t that piece p.y;. ;4ntoniou found what he described as 
four shelters. These were each made of k or 5 loose 
stones, side by side, and about 6 inches in height. 
Some of the stones were smaller than others.

gne bto ok handkerchief (exhibit ill ) » and one white handkerchief 
i4'd) -were also founL. at the same pi o ce by 
on 15.12.55.

A bag of ammunition (Exhibit U3) containing 122 live 
rpunas 01 ammunition, anc: also a smaller bag (gxfaibit hk) 
containing 40 live rounds all of 7.92 calibre - these 
were f juni; at the seme piece by sgt. SaWicles on 15 • 12. 55 
and the sgt. also found there a magazine (Exhibit io) 
which contained 30 live rounds of the same kind of 
ammunition. The magazine was in the same place as the bag 
This magazine will not fit either the schmeisser or a 
Sten gun. ;,ll these cartridges were of 7*92 m.m. calibre, 
and capt. fjacdonald states that the magazine belongs to a 
gturmgewehr machine carbine which, he understands, is 
designed for use by German paratroops. He has never

/ seen . . .
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ticen such a weapon in Cyprus. He states thst all of this 
ammunition is serviceable and in go->d condition* but he 
hod t;> rely on a visual examination as he was not able 
to tatlte a test by firing rounds. NO empties of this 
kind ware picked up anywhere.

7 empty cartridge cases (Exhibit 63) - these were found
on The hi 1 1- s i de by t he gully at point 9 on Exhibit 15.
They sre 9 m.m. esses, and ore presumably from Major coombe's
Sten-gun.

?•?. -emP t y 9 m. m. cart ri dge oasej ( Exhibit 57 ) - t he s e w e re 
"fduruTby F.W° 24 G. ifyrTeElfhoua "ot" point 3! (Exhibit 15) 
on the 16th December.

I shall now deal with the evidence as to what 
wss found ot the bridge. The evidence is thct of p«w* 18» 
Major j. Neish, whose evidence in the lower court was read 
in this court cs it was proved that he vias out of cyprua. 
Major Neiah stated that at approximately 2.30 p.m. on the 
15th December his sgt. Major called his attention to 
something by the bridge, with his c°y» S«lt« he wont to 
the underneath arch if the bridge, end there he found an 
electric coble going in under the arch to some loose 
stones thot hod been pulled out. Re said that Exhibit 29 
in the lower court which corresponds to Exhibit 50 in 
this court, was similar to the wi re he sew. He stated 
that Exhibit 13 showed the cavity where the wire dis­ 
appeared except tht t the stones had not been put bock. 
He traced the wire back. It ran in the line indicated 
in gxhibit 15 from point 17 to point 18. The distance 
between those points is 188 feet. He went with s^M» Tsyles 
beneath the arch of the bridge, end they removed the 
stones from the cavity, and there sow what there appeared 
to be an explosive charge which wcs removed by the s»M» 
When they removed it the wire disappeared into the charge. 

They put the charge on the ground end went some distance 
oway end pulled, and the detonator cr.iae out. Exhibit 51 
in this case is the charge. Major Neish expressed the 
opinion thot if the charge had been detonated it would 
have blown o hole in the rood if it hscl not knocked the 
whole bridge clown.

Mocdonold has stated thot Exhibit 51 is the 
T»N«T« content of on Italian anti-tank mine, and that 
Exhibit 52 is an electric detonator of the w»D» type known 
as No. 33« This would be suitable for firing Exhibit 51.

Coy. S«M. Toyles, J?»w» 10 has given evidence 
about this, and he said that at about k p.m. his detachment 
formed up by the bridge, and whilst waiting to move off he 
observed footprints leading under the bridge. He followed 
them under the centre arch ancl there he noticed that a 
cavity hi*d been -made in the stone work. He made a report 
to Major Neish who also made ?n inspection.

I shell now refer to the medical evidence. p»w» ^ 
M«B. corner! ord s who is e elector holding the appointment 
of .Assistant Medical Officer at the C«M»C« Hospital, pendays, 
states that on the 15th December at approximately 2 p«m. 
o British soldier wcs admitted to hospital, and frora 
information received one! frora documents on the soldier's body
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tie came to know that tie was Lance corporal J»B« Morun. 
When admitted Morun was unconscious and seriously ill. 
He was suffering from a through and through wound of the 
skull with" extravasation of brain from both wounds. Both 
the entry and exit wounds were close together and were 
approximately on the top of the head. Morun died about two 
hours after admission to the hospital, in the doctor's 
presence.

p.W. 9 Major M^ry Munro of the R.^.M-O hos stated 
that on the 16th December she conducted en autopsy on the 
order of the coroner on the body of a young soldier. The 
body was identified to her by c spt. Mocdonald as the body 
of i,ance corporal Morun. The appearance of the body was 
compatible with his age being about 20 years. She found 
two wounds in the scalp, entry and exit* and the result 
of these wounds wcs such thct a large fracture of t he 
skull had been caused. This fracture was consistent with 
having been caused by bullet. The cause of death in her 
opinion, was o gun-shot wound on the heed causing fracture 
of the skull, intercranial haemorrhage, and laceration 
of the brain.

p.W* k Dr. comcrford has stated that on the same 
day at about 3 p.m. he took in another patient - accused 1. 
He examined him end found thct he was wounded in the chest 
and in the scalp. There was no fracture of the skull. 
There were two wounds in the chest - one wound was 5 inches 
belo.w the left arm pit, and the other was 1-g- inches on 
the medial side of the left nipple. There appeared to be 
no injury to the lung at that time. The patient was 
subsequently transferred, on the following day, to the 
Nicosia General Hospital. Br. comerford states that while 
accused 1 was under his care his chest was X~rayed» and no 
damage to the lung was seen and no metallic foreign body 
such as a bullet was seen. There wcs however a very small 
collection of fluid at the left pleuro-costal angle. He 
says that there was also a fracture of t he left 7th rib. 
prom the clinical details it appeared to the doctor that 
the bullet had entered the left axilla, hit the 7th rib, 
and then diverted to emerge from the front of the chest. 
The scalp wound was superficial and the other injuries were 
serious. $11 the injuries were compatible with having been 
caused by bullets.

Evidence has been given as to the employment of 
accused 1 and accused 2. p«W» 11 Noel phillips has stated 
that on the 15«11«55 accused 1 was in the employment 
of the Cyprus Mines corporation. On that day accused 1 
asked for the following day off. on the 17th he returned 
to the corporation and informed Mr« phillips of his intention 
of leaving the corporation as he was going to work for the 
armed services in Nicosia. Accused 1 was a draughtsman in 
the Department of Mr. phillips at skouriotissa, and that 
place is about six to eight miles from xeros.

p.W* 10 Mr. Q..M. Bornett of the c»M«C» at Xeros 
states that according to the corporation's records 
accused 2 entered the c«M-O service on I*.1.5U, and 
remained till 17th November, 1955> he thinks, on or about 
that date, either on the 16th or on the 17th, accused 2 
failed to report for work, and having been absent for six - 
consecutive deys he was, under the Regulations of the 
Corporation, discharged from their employment.

...... /10.
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/iCcused 2 was on assistant operator in the grinding and 
flotation plant, which WPS manual and not clerical work, 
and the plant was at xeros.

Evidence has also been given about the attempt 
to serve a Detention order on' ch°rainmbos Mouskos. 
Sub-inspector p.W- 12 L^ukis Kyriacou of Nicosia says 
thct on the 26th July, 1955 he attended the District 
Court, Nicosia, with a Detention Order- That Detention 
Order was made under the Detention of versons L^W in 
respect of charalcmbos ivlouskos- He saw Mouskos in thc- 
Court and asked him to accompany him outside to serve 
the order, but Mouskos turned back and ran nvjcy through 
the other djjr of the c -urt and was not seen again. Re 
stated that from that tine the police hrd bc-cn looking 
far M~>uskos.

There is the evidence of p.iv« 1^4 B^chan who 
states thrt on the 15th December he got Mouskos out 
of the gully and laid him on the side of it, and 
th^t Mouskos died in his presence.

(Court rose at 11 a.m. for a short break. 

Resumed at 11.10 a.m.)

I shall now deal with the defence evidence, and first 
of all with the evidence rs regards accused 1. He 
decided tj make an unsworn stateusnt fr-m the dock. 
He was of course perfectly.entitled to do that. 
<-n unsworn statement from the dock obviously does not 
oarry the same weight as a statement on jath which 
has been subjected t.", cross-examination. Nevertheless 
it is entitled to the most careful consideration. I can 
quite imagine that an innocent person might decide that he 
could not bear to be cross-examined although innocent - 
a nervous person - and that he might decide to make 
an unsworn statement rather than subject himself to the 
ordeal of cross-examination.

Accused 1 has told the c-urt that he was working 
at the c»M»C« °s a draughtsman, that he always wanted 
to improve his career , and for that reason he applied to 
the 4'4 rmy for employment. He has produced a copy of the 
application which he sent to the <»rmy (axhibit G)• He 
said that he left pretty sure thnt he would bd employed 
by the 4irmy, and thct as he needed some time to prepare 
himself he resigned his post ot the c»M»C» °n the 17th, 
November. ft s it turned out at a later date he hod a 
letter from the ^rmy saying that they could not offer 
him employment. He said that he continued to stay at his 
family's house at Lefka, and started to take lessons in 
engineering from abroad by correspondence. He said that 
at intervals during his studies he used t o go for short 
walks in the area round Lefka, and that walking has 
ulways been his favourite form of sport as well as being 
one of the main activities of the Greek sporting club 
at Lefka of which he was at one time president. He says 
that on the 15th December he went on one of his usual 
customary hikings in order to pay o visit to the palace of 
ancient Epio. He was very near his destination, walking 
along the main road near a bridge which is clearly the 
bridge which has figured in this case. There he noticed 
a man whom he did not know before - a man whom he sub­ 
sequently came to know as charalambos ipuskos. lxe states
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thot he did not fine! out Mousfcos's name until some moments 
before Mouskos died, when Mousfcos was answering a question 
of F»C« ^ntonious. /jccused 1 states thnt the moment he 
noticed Mouskos Mouskos noticed him end approached him. 
Mousfcos wcs unarmed but he had one of his hands in his 
pocket which was rather bulky, j/puskos asked him to 
follow him to the slope of the hill where they met two 
other persons who were armed. Mouskos then stooped down 
end picked up a gun which accused says is Exhibit 20, 
the Schmeisser. These two men whom they met asked Mouskos 
who accused 1 was, and Mouskos replied thct accused 1 was 
somebody who had seen him, and th:t os he was afraid that 
accused 1 might reveal their presence there he had taken 
accused 1 there to render him harmless. ;iccused 1 states 
that he strrted to protest and cs.ked them to let him go 
so thst he could go to his destination, and he also said that 
he promised thct he woule! say nothing about what he had 
seen. They lied a discussion among themselves as to whether 
they would let him go or not, and then suddenly one of 
them shouted - "A military truck". .Accused 1 states that 
then either one or two of them started to shoot, and 
he (accused 1) found the opportunity and went in a hurry 
to a gully nearby where he fell on the ground with his face 
to the ground to protect himself from stray bullets, ^t one 
moment he hecrd shouts of persons coming near to him who 
stopped near to him, and he says th^t the shots were 
repeated. He then started to crawl up the gully carefully, 
and before reaching the top of the hill he me t accused 2 
in the gully. H^ did not know accused 2 before* He goes 
on to say that from the top of the hill to the northwest 
a man's head showed GS well as the muzzle of a gun, and at 
that moment one of the three persons about whom he had 
already spoken started to run up the gully shouting that 
his gun was not working. Thr*t man passed accused 1 and 2 
and mode towards the head which showed itself from the 
hill, in the meantime the other two persons started to run 
in the seme direction through the gully, when they approached 
accused 1 and 2 they seemed to have noticed something. 
They took up positions rnd started to fire. The fire came 
from both directions, and then a bullet hit accused 1 
in the head. He then shouted to the two crmed persons 
that something should be done or they would be killed 
through no fault of theirs. Thct is to soy he and accused 2 
would be killed. ;vs he received no answer he stood up and 
shouted in English - "cease Fire", *t the same time 
accused 2 stood up, and so die! Mouskos who threw his gun 
away in the gully. Mouskos also threw something resembling 
a pistol a little further- Ke goes on to say - "we were 
ordered in unglish to go a little to the eastern direction 
on a higher cncl clearer ground, which we did." ^nd at that 
moment from the gully which they had left he heard shots. 
And ct that moment they were shot at themselves, focused 1 
states that he fell on the ground and the t when after 
a little he regained consciousness he noticed thct on 
his right hand accused 2 wcs lying with his face downwards 
accused 2 seemed to be dead^ end to his left hand was 
Mouskos groaning and twisting in pain, accused 1 states 
thct in front of him there was a British military man, 
end'that he now knows that it was Major coombe. He 
then gives a description of hov. the fourth man wcs told 
to come up out of the gully, and in this respect he 
agrees very closely with whet Major coombe has said.

...../12
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regard to the conversation that he hod with Major 
Cootnbe he said thot they continued to parley on various 
subjects which were mostly irrelevant until military 
reinforcements arrived. He denied thot on thot day 
he hod discharged cny fire-rm ot Major coombe, and he 
olso denied having carried any kind of firearm. HG claims 
the haversack (exhibit i|8) with the piece of cheese in 
it which «CB produced in court. Accused 1 hcs called 
three defence v;.itnesses. i don 1 1 think it is necessary 
for me to gc in detail through their statements, i accept 
what they soy about accused 1, and what accused 1 
himself soys, thrt he v?cs interested in sporting activities.

The first defence witness charalombos B 
hos stated thot the lost time he had seen accused 1 
before the dote of occurrence vrr.s on the Saturday preceding 
which would hove been the 10th December. The second defence 
witness Andrecs christof ides hrs given somewhat similar 
evidence, rnd states thnt the lost occasion when he had 
seen accused 1 before the 15th December w-'s on suncloy 
the llth, T^e third defence witness, Ahme-t saiih jmomzade, 
has strted that /he lest srw accused 1 on the 10th 
December on his way to M^vrovouni - near the Turkish 
school. He then rsked accused NO. 1 why he hoc! left his 
job, and accused 1 told him he was about to take up a 
job with the military and as the military hod turned down 
his opplicrtion he w-s intending to go up to Lirani mine 
to ask for work.

P.W* 15 P»S. Michael scvvides has stated that 
when he saw the occused 1 on the hillside he spoke 
to occused 1 and asked him what he wcs doing there. 
Accused 1 replied that he - "was caught in with them and 
fell a victim." He states that he searched accused 1 and 
found on him the exhibits which i have referred to (the 
money, handkerchief and o note-book).

p.W. 21 D»W Grey, who is a private in the 
Highlanders, strtes that he nsked accused 1 to whom the 
pistol belonged and accused 1 said thot it belonged to 
o man who was lying deed in the gully. This witness said 
that he thought that accused 1 did say that thrt Mouskos 
had "dropped" the pistol, evidence h s been given about 
what accused 1 said when he wrs cautioned and charged 
with having killed L/Cpl- Morun. it must be remembered 
thrt in the present case I am not dealing with the 
question jf the murder of L/Cpl- Morun. That was a 
most tragic happening but i am not dealing with it. 
When that charge was put to accused 1 he denied that 
he hcd killed the

I shall now deal with the evidence OB regards 
occused 2. .Accused 2 also elected to make a statement 
from the dock. He said that on the morning of the 
15th December, after breakfast, he took the spade and 
his water bottle, and his raincoat because it was 
raining, and started on his way to jjersinodji to cultivate 
his parents 1 olive trees. 44 s soon as he started cultivating 
his mother's tree he sow two armed men coming towards him. 
He soys one of them was holding o big gun and the other a 
smaller weapon. AS soon as he sow those persons they saw 
him, and they had their guns pointed ct him.



They approached accused 2 end asked aim what he was doing 
there. He replied thot he hnd come to cultivate his 
parents' olive trees. They then told him to leave his 
spade there necr the olive tree and to follow them or 
they would shoot him. H^ says thrt he wrs frightened 
and took his raincoat and water bottle and started to 
follow them across the fields. The men who was holding the 
smaller weapon said to the other: "T^ke him up to the 
hill, and tell him to sit there, and to do whatever you 
tell him". Thct man also told the other man that if 
accused 2 tried to run away he was to shoot at him. 
accused 2 also said thct on his way through the fields 
he found a paper case similar to sxhibit 31j. which wee 
empty and open. He took it up and looked nt it as he 
thought it might be useful, and he took it to put 
seosohed olives in it* When they reached about 10 metres 
from the top of the hill the man told him to sit there 
and not is try to run awcy otherwise he would shoot at 
him. The man went to top of the hill one: turned his gun 
towards accused 2. Two or three minutes after he had sat 
there accused 2 heard shots, and while he was sitting 
there in the gully he sow a man whom he did not know 
before, coming towards him. He now knows that that person 
was accused 1. ^caused 1 was not holding a gun. The shots 
continued, focused 2 saw another person holding a gun 
coming towards him. Thnt person passed accused 2 and went 
away. TWO or three minutes after the shots ceased he saw 
two armed persons coming from down the gully, thct is to 
soy up the gully towards him. T^-se persons came and 
fell on the ground in the gully where accused 2 wcs. As 
soon as they fell on the ground accused 2 heard shots. 
He heard someone s/»y: "I have been wounded, i shall put 
up my hands", accused 2 says as soon as that man put up his 
hands he put up his hands as well, ontl that behind him 
someone else was coming with his hands up. AB soon as they 
came out of the gully he heard shots, end as soon os he 
heard those shots he fell on the ground with his face down, 
and stryed there and did not move at all until the police 
came. He says the police took him down to the road and 
asked him what he was uioing there, an£ he told them that 
he had gone to cultivate his parents' olive trees, and 
that those had found him there and had brought him to 
that place. H^ states thct jn the 15th December he was 
not carrying a gun, and that he did not discharge o gun 
st Mod or coombe.

p»W» 1U Antoniou has stated that accused 2 
told him he wes there cultivating his olive trees and 
that the others had met him there, p.y/. Antoniou states 
that before leaving the area for Lefka police station he 
cautioned the accused and accused said; "i was here 
cultivating my olive trees when the others crnie end 
found me", when cross-examined ^ntoniou said thct when 
he first approached accused 2 and asked what he was doing 
he was lying on the ground and appreared to be very frightenedj 
and that accused 2 said - "i hove been cultivoting my 
olive trees when the others come and found me here." 
Antoniou emphasized thct the word used was "here" and 
not "there", ^nd when asked rgain about whot accused 2 hod 
said rfter he had cautioned him he stated th°t accused 2 
said - «i have been digging up my olive trees in this 
area and the others came onO found me.
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p.V7. 23 iviichael Toulekis tics given evidence 
th-'t he showed the police officers on olive tree which is 
about 22 to 25 donums from the bridge - on the right hand 
side of the road before you rench the bridge when going 
tjwsrds prphos. This witness stated thct when he went 
to see the tree on the 22nd December it did not show signs 
of bnvinr been recently cultivated. They found some cut 
branches underneath it, but from their condition he would 
say th-t they must hove been cut 20 to 25 days before 
their visit. But he stated th-t before the 22nd December 
it hrd been raining for a considerable time, and afterwards 
also, ond thot if a small amount of digging had been he would 
not hove expected to see signs of it after a week, having 
regard to the weather.

P.M/. 2k J"»s« G-. Myrianthous has stated that that 
olive tree of accused 2's mother wrs 700 to 800 yards 
from the bridge, and 200 to 300 yards from the road - 
to the left of the rosd as you go towards xeros. when 
cross-examined by the defence he said that the distance 
could not be much less than 700 yards. Th^t olive tree is 
on plot 331* p.W. 2 rapadopoullos has stated that the 
distance from the bridge to plot 331 is 650 feet - in a 
straight line to the nearest point of the plot. He has 
not given the exact distance irom the bridge to the tree, 
and plot 331 is a plot of considerable size. Mr. pavlides 
has commented on the fact that the police have not given 
any evidence es to the footprints which were seen below 
the bridge, it is not at all clear whether the police saw 
those footprints, and i think, thst th^t point should have 
been put to the police witnesses if it was desired to raise 
it. The footprints were seen, as i have stated, by Tayles 
and there is no evidence as to whether those footprints 
were of a type that would lend themselves for purposes of 
comparison with other footprints. If they had been made 
in sand or soft ground they might have been of very little 
use for purposes of comparison.

I must now state my conclusions on the evidence 
that I have heard in this case. The case for both of 
the accused persons is thct they were perfectly innocent 
men who were unfortunately caught up in this incident. 
Well now, as regards accused 1 when he met j-puskos 
accused 1 says that Mouskos was not armed, snd it is not 
at all clear to me why Mouskos should have taken him up 
the hill; he might have waited until accused 1 had 
gone away. By taking, as accused i says he did, this 
unknown man up the hill he was introducing a possible 
witness against himself and his companions, a very dangerous 
thing to do.

regards accused 2 - when he says the 
armed men met him this was a considerable distance from 
the bridge, and again i do not see why those men should 
have brought accused 2 to the place where they were 
going to conduct operations. According to accused 2 he 
was unknown to them, and if he saw what they were doing 
he might obviously at a later date have been a witness 
against them.

./15
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regard to tlie statement of accused 2 when he says 
that he picked up the container - it was strange that he 
should hove come across that container which is used for 
packing an American fragmentation grenade. Cspt« Macdonald 
has told the court he teas not seen such grenades in 
proper hands. Ke hss only seen them when they have been 
used by terrorists. Another point thst strikes me very 
strongly is that this engagement was not a very short 
one. The first shots were fired et about 12.15 p.m. 
and v?hen Major coombe looked at his watch after the fourth 
man disappeared over the hill it was 12.^0 p.m. it is 
conceivable thst innocent persons might be caught up 
in a sudden short engagement, but according to their 
statement accused 1 and 2 were in contact with the 
persons who were attacking luajor coombe for a longer 
time even than I stated, because they were in contact 
with them even before the shooting started, and I do not 
believe that during that time they had no opportunity 
of running away, if indeed they hod been taken there 
against their will.

I questioned Major coombe on the point and he 
told me that he did not see anything to suggest that any 
of the men whom he saw might be an innocent man who 
hod got mixed up with his assailants. Major coombe 
struck me cs being a most ccreful end s most honest 
witness, and' I feel perfectly certain that if he had 
seen anything to suggest that innocent man hod been 
drawn into thct engagement, or was present during that 
engagement, he would hcve been the first to say so. when 
Major coombe looked over the edge of the ridge and saw 
the men walking up the g-ully they clearly had the 
appearance 01 being men who were f.oing along one after 
the other together, and when one of them sow Major coombe 
they all ducked down. At thot time accused 1 and 2 must 
have been present, and the evidence does not suggest 
that they were in any way separate from the other two. 
My own view of what happened just before the lost burst 
of fire took place at Major coombe is th?t that was a 
trap, and thi t it was hoped thrt if those three men, 
cccused 1 end 2 and Mouskos, went up the hill, apparently 
surrendering, Major coombe would expose himself to the 
shots of the fourth man. Fortunately those shots missed 
Major coombe and he, with perfect justification, fired 
then on all the four men. &t the time those three men 
walked up on to the hillside it must be remembered thot 
there were two mcchine guns - s sten gun and a schmeisser - 
and plenty of 9 num. ammunition, end a pistol, in the 
gully, end there was no apparent reason why those men 
should hove decided to surrender. They did not, it is true, 
know thct Msjor coombe was ot that time practically 
ct the end of his ammunition.

Mr. povlides has commented on the foot that no 
Sturmgewehr gun was founcl although a magazine, and Q 
Quantity of ammunition which is suitable for Sturmgewehr, 
were found. Well* it is all o matter of conjecture. The 
fact thot no empty ccses of the Sturmgewehr were picked up 
does suggest th^t no Sturmgewehr wr.s fired, and it may be, 
as Mr. tavlides suggests, thot there wos another man 
who carried the Sturmgewehr, and thct that man went oway
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rfter the sturpgevehr h?d jammed. He has pointc-d out
that if the sturiugevvehr hrd been carried by either
r.ccused 1 or 2 it would h^ve been found beer use they
were found, AS I soy it is a matter of conjecture and
conjecture cannot corry us very far- it is conceivable
that one of the men succeeded in hiding the sturmgercehr
after it -had jpmtnecN I can reach no conclusion on the point.
It is elso pointed out th r t no empty cartridges of the
pistol were picked up, end thrt there is no evidence
th:t the pistol was used ot ell, and thnt it may be that
Mo u skos was carrying both the Schmeisser ond the pistol
and th^t he contented himself with using only the 3 chine laser.
But it fuay be thrt someone else wr,s corrying the pistol,
and thot the pistol wrs net used or thct it was used
that the cartridge cases were not found when search
was made, with regord to the conversation which took
place between Major cootabe E ^d accused 1 ur. psvlides
has submitted tht-t it WE s a conversation to pass the time,
and thct too Much importance must not be otteched to it.
And thet when accused 1 said he was fighting for freedom
it does not necessarily me/.n thot he had been physically
fighting.

I may not hove dealt with every point it has 
been brought out by Mr- pavlides end ;-.:r. ^arkides, but i 
can cssure them that i have given every point the 
most careful consideration, ond the conclusion I hove 
reached is that the stcteiaents which accused 1 ond 2 
have made from the dock are not true, and thst they 
were present there, aiding in this attack on Mcjor c^'abe. 
It uisy well be th.. t they were not the two most imp or tent 
persons in that attacking party, and th. t they plcyed a 
minor part as compered with the other men, but what they 
did brings them quite clearly within the scope of sections 
20 ond 21 of the c^'i^inal code. They shared in the common 
object and they were there present and aiding the attack, 
in the result i find both of the cccused guilty on each 
count.

IEBVIOUS CONVICTIONS:

Crown counsel f in so far as accused ]\TO. 1 is concerned 
apart from the offences of which he now stands convicted 
he is a men of previous good character. He is a single man, 
25 years of cge, c draughtsman by occupation. Re is one 
of five children of most respectful parents.

The second accused was 20 years of age when 
these offences were committed. He is now in fact 21 years 
old. ;,lso a single man, a labourer by occupation, ond 
apart from the offences of which he nor; stands convicted 
he is of previous good character, and as in the csse of 
the first accused he is one of five children of most 
respectable parents. His family are in poorer circumstances 
thnn those of the first accused.

./17
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Mr- povlides addresses in mitigation .... 

Mr- iviorkides addresses in mitigation ....

ALLOCUTUS'

Accused 1 has nothing to say.

Accused 2 has nothing to soy.

COURT: ^ceased ^ntirecs zakos, you hcve been convicted 
"51 tfEese two offences end they ore punishable with death. 
you ore r, young mon, 25 yecirs of rge , of previous excellent 
conduct, a son of s perfectly respectable end honourable 
family, ond I om very sorry to see you standing here 
on charges of this kind, but you were quite old enough 
to know what you were doing, you must hove realised what 
a serious thing you were doing. The Emergency Regulations 
came out in November, and this occurence took place 
on the 15th of December, ond you must have known the risk 
you were running when you decided to engage in whet you 
did. I hcVc said already thrt i rm quite ready to believe 
that you were- not the leader of this offcir, but it WGS 
obviously c most serious offence. The object of the 
people who were ottccKing Major coombe in his chomp was 
obviously to kill him. ^nd that attock did not stop 
there - it continued, it is true tact he was then himself 
proceeding against gong, but there was nothing to stop 
you from going owcy. i om sorry to soy that i feel 
I should be not doing my duty if i did not in this case 
pass sentence of death; and my sentence is thct you be 
taken bock to the prison from where you have come, 
and from there to a piece of execution, end that you 
be hanged by the neck until you are dead, end nicy (jod 
hove mercy upon you.

Chapilaos ^ichael, whet I hcve said to accused 1 
also applies to you. you ore a younger men than accused It 
but you were 20 years of oge when these offences took 
ploce ond quite old enough to realise the seriousness of 
what you were doing, i can see no recson for not passing 
on you the seme sentence. The sentence is that you be 
taken back to the prison from where you have come, and 
from there to o pice of execution, ond that you be hanged 
by the neck until you are dead ond may &od have mercy 
upon you.
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the special court, Nicosia.
Case HO. 51/55-

LIST OF EXHIBITS.

HO S. 1 to Ik
15
16
17
18
19
20
21
22
22A
23
24
25

26
27
28
29
30
31
32
33
34
35
36
37
38
394o
41
42
43
44
45
46
47
48
49
50
51
52
53
54
55
56
57
.58

photographs.
plan
Key of the plan.
Key of distances.
poster with pictures of wanted men.
pistol.
German sub-uia chine gun (schmeisser)
Haversack.
Home made bombt
C ont a ine r of b oub .
Detonator removed from, bomb exh.22
TWO gas capes.
Four magazines (one unloaded, one containing 8
9 in.ou ammun. , two containing 26 rounds.)
One sock containing 91 rounds of 9 ui.m. amraun.
15 empty 9 m.m. cartridges*
One cap.
One home-made bomb.
Detonator
Box containing 13 - 7»65 m.m. ammunition
IQ - 7.65 num. rounds of aoaiunition found in pistol.
One gas cape (big one).
Container.
Water bottle.
Container found in haversack exh.21.
BOX of matches.
scarf.
33 euipty cartridge cases of 9 a.m. & 2 live rounds.
34 empty cartridge cases of 9 in.m.
One black handkerchief.
One white handkerchief.
Bag containing 122 live rounds of 7*92 in. in. anraun.
Small bag containing 4o rounds (live) of 7 .92 num. ammu
One magazine fully loaded.
Handkerchief and a notebook.
/, pen
Haversack containing cheese.
Empty magazine (gchmeisser)
Electric cable.
A cake of T.N.T. (Italian anti-tank uine)
A detonator.
7 empty cartridge cases of 9 m.m.
Deposition of Major john fteish.
Sten magazine (empty)
6 rounds of 9 m.m. ammunition.
IQ fired 9 m.m. cartridge cases.
Clothes of accused 2.

DEFENCE EXHIBITS :-
A
B - C -
E
F
0
H

Plan
D Title Deed.

C. M. C. Welfare News.
Copy of Eleftheria newspaper.
Accused 1's application to Army for employment.
Reply from Army.
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EXHIBIT

P.W. 18 . ESPOS
(W«17 in lower court)

Major in Gordon Highlanders. on 15.12.55 I was 
stationed at Aberdeen c^ lJP st xeros. on I:;. 12. 55 I 
went down the road with a detachment as t ortrayed on 
1 of exhibit 1. it was to reinforce a detachment of 
Gordon Highlanders u'ho hod already gone out. Jn arrival 
at the site i saw the deed body of a man further up the 
gully to my right. There were two other men present under 
military guard. T would recognise those two men i think 
if i saw them, those are the aen in the doci*.. I then 
proceeded with my men to search the ares, j then returned 
to the bridge as portrayed in 1 of exhibit l. i then 
L'-ut on a road blocii and searched ell passing vehicles. 
/it approximately 2;5o p.m. mysgt. i.;sjor colled my 
attention to something by the bridge, wit h ray 
I went to trie underneath arch of the bridge. 
found electric cable going in up under the arch to some 
loose stones thet had been pulled out. Sxh.29 is similar 
to the wire i saw. ]\ro.l2 of exti.l shows the cavity 
where the wire disappeared except that the stones have 
not been put back, i traced the wire back, it ran in 
the line indicated on that map exh.2. it runs from 
point 1? to point 18. The wire was not connected up to 
anything- at point 16 only loose ends were there. Between 
points 17 and 18 is 188 feet, i posted c sentry to see 
it wasnot interfered with, i then returned to the bridge 
and there i saw ss^» MaJ« Tsyles. fie has been on infantry 
/issault pioneer course. That includes the handling of 
explosives, y/e both went then beneath the arch of the bridge. 
We removed the stones from the cavity and there savt what 
appeared to be an explosive charge which v?as removed by 
the S'\> ",7hen we took it out the wire disappeared into 
the charge. v/e put the charge on the ground and vi>ent 
some distance away and pulled. The detonator came out on 
the end of the wire. That is the charge we found, Exh.3o» 
I then took the wire detonator and charge to ^efka p0 lice 
Station, i handed it to a sgt. who gave evidence in 
Court this morning, i have some training in explosive 
substances. i formed the opinion that the charge exh»30 
could have been the filling of some projectile which 
appeared to have been immersed in water because there was 
a piece of rusted metal adhering to the outside. A S far 
as i can tell the detonator was an ordinary commercial 
industrial electrical detonator. The centre of the charge 
is filled with some soit material which i could not 
identify, in my opinion i think that if the charge had 
been detonated it would have blown a hole in the road if 
it had not knocked the whole bridge down.

Reserved for both accused.

Re ad over etc.
(Sgd) john Feish.

Taken down etc.
(S fl ) S»S. John,

Special justice.
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Extract from C.F.C. Welfare News, dated 9.10.54- 

Translation of Exhibit E.

The Greek Sporting Club of Lefka is 
making progress.

The Greek Sporting Club of Lefka, wLich in 1953 
was the weakest of our nine Clubs, was fully reorganised 
in 1954-. It now has 33 members, and almost all monthly 
subscriptions (2 shillings each) have been paid up. The 
programme of activities is prepared by an energetic 
Executive Committee consisting of Andreas Zakos, President, 
Christodoulos Lefkatis, Secretary, ^rrikos Fyriakou, 
Treasurer and Michael Nicolaou and Alekos Theodossiou, 
members.

Recently there have been organised two excursions 
on foot, the first to Troodos and the second to Kykko 
Monastery, in each of which 11 members participated.

The Government Medical Officer at Lefka has 
courteously accepted to give first aid lectures which 
will start soon and which will be attended by ten members 
as well as five members of the Lefka Turkish Sporting 
Club on invitation.

Extract from ELEFTHERIA Newspaper 
dated 1st November, 1955.

Translation of Exhibit F.

Vacancies for skilled draughtsmen at the 
far Department at Nicosia, Larnaca and Limassol. 
Regular employment, attractive salary. Applicants 
should forward details of their qualifications to 
CEPO, H.Q. Cyprus district, British Forces Post 
Office 53.
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EXHIBIT 0.

Andreas Zacos 
c/o C.M.C. 
Skouriotissa,
7-11-55.

CEPO
H.Q. Cyprus District
British Forces Post Office 53.

Dear Sirs,
J-'he undersigned, now in the service of C.M.C, 

with a Drawing Office experience of 6 years, in the 
capacity of Structural, Architectural and Fechanical 
details and also of mapping, tender you my services, 
if your conditions are satisfactory.

Yours sincerely,
Andreas Zacos

EXHIBIT H.
Civ Estab & Pay Office
HQ Cyprus ^istrict
British Forces Post Office 53
Tel. Civ 2U7
Ref: CEPG/8/1
22, November, 1955. 

Dear Sir,
With reference to your application for employment 

as Draughtsman, will you please note that your services 
will not be required.

Yours faithfully,
(Sd) V. L. ?

for Civilian Estab A Pay Officer 
To: Mr. Andreas Zakos, 

c/o C.M.C., 
Skouriotissa.



Medical Certificate.

This is to certify that I have examined the 

undermentioned unconvicted prisoners who are to be 

tried by the Special Court, Nicosia, on the 23rd 

February, 1956, on the fallowing dates. 

26th Jan. 1956, and 1st, 9th, and 20th February, 1956,

(a) U.C. No.218 Andreas Charilaou Zakos of Linou 
now Central Prisons.

(b) U.C. No.224. Charilaos Michael of Galini, 
now Central Prisons.

No condition of insanity has been exhibited 

and they are furthermore fit to plead and make their

defence.
(Sd) lr. A. P. Mikellides

Mental Hospital, Junior Specialist (Mental). 

Nicosia, 20.2.56.
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Criminal Appeal No. 2042.

In the Supreme Court.

Coram: HALLINAN, C.J.., ZEKIA, J., and ZANNilTIDES, J.

1, Andreas Har, Zakos 
2«. Charilaos Michael,

Appellants, 

v. 

The Queen,

Respondent.

For Appellant No, 1: Mr. St. Pavlides, Q.C.,
Mr. G, Clerides and
Mr. A. Triantafyllides.

For Appellant No. 2s Mr. F. Markides and
Mr. C. Myrianthis.

For the Respondent: Mr. M,P. Griffith Jones, Crown Counsel. 

JUDGMENT

In this case the appellants were convicted under 
Regulation 52(a) and (c) of the Emergency Powers (Public 
Safety and Order) Regulations, 1955. They were found guilty 
both of discharging firearms at Major Coombe under 
Regulation 52(a) and of carrying firearms under Regulation 52(c), 
The trial Court applied the provisions of section 20 and 21 of 
the Criminal Code which relate to the aiding, abetting, 
counselling or procuring of an offence and to the criminal 
liability of those who form a common intent to prosecute an 
unlawful purpose and commit an offence in the prosecution of 
that purpose. Regulation 52 provides that e.ny one found guilty 
of an offence under that regulation is liable to be sentenced 
to death or imprisonment for life or for such lesser terms as 
the Court think fit to impose. Both the appellants were 
sentenced to death.

The evidence in this case was very carefully summarized 
by the learned trial Judge in his summing up and it is only 
necessary on this appeal to state concisely the case against 
the appellants put forward by the prosecution; secondly the 
statements of the appellants, together with the evidence of 
the witnesses they called; and, lastly, to consider whether 
or not the evidence is sufficient to support the conviction.

The evidence for tho prosecution showed that a gang of 
terrorists on the 15th of December were operating on the road 
between Xeros and Kato Pyrgos. They had mined a bridge at 
point 17 on the plan (Exhibit 15) and a wire led away from the 
charge to point 18 on the plan. About 12.15 as a military 
motor-vehicle was passing the bridge the gang opened fire 
from some high ground on the north side of the road and fatally 
wounded one of the occupants of the. vehicle. The other 
occupant; Major Coombs, parked his vehicle under the hill 
from which the gang had fired and, ascending the hill with 
his gurij sxchanged fire with them. At that time he saw three



men under an olive tree below the northern slope of the hill, 
which tree was at the eastern end of a gully that extended 
away, to the west and to the left. He returned to the vehicle 
when his ammunition was exhausted, t«ok the gun of the other 
occupant, who was fatally wounded, and again ascended the high 
ground further to the west.

On reaching the crest there was another gun battle between 
himself and the terrorists who had moved up the gully to the 
west and were opposite to him. One of the gang in the gully 
shouted to him to cease fire and three men emerged from the 
gully and moved up on the further slope where they stood with 
their hands up. As Major Ctombe rose to go towards them a 
concealed terrorist opened fire to the left, that is, further 
to the west up the gully. Coombe raked his assailants with 
fire from his sten gun. His assailant on the left, although 
pretending to give himself up, managed to make his escape. 
He also was carrying a sten gun. Coombe went up to the three 
men standing on the slope on the further side of the gully; 
two of these men were the appellants and the other was a certain 
Mouscos, who was fatally wounded. The first appellant had 
also been wounded and the second appellant, although he lay on 
his face as if seriously hurt was in fact unharmed, Coombe 
deposed that in the course of a conversation between himself 
and the 1st appellant, the first appellant told him that he 
had worked in the drawing office of the Cyprus Mines 
Corporation and had run away because the police wanted him; and 
in answer to Coombe's questions as to why he was fighting the 
security forces he said that he was fighting for his freedom.

The prosecution gave evidence of' the weapons which were 
found (fire arms, bombs and ammunition and explosives) in 
the vicinity of the terrorist operation. It is particularly 
relevant to state the weapons that were found in the 
immediate vicinity of the appellants and Mouscos at the point 
they surrendered to Coombe. A pistol with one round in the 
breech and nine rounds in the magazine was found about a foot 
or 18 inches away from the second accused. About 15 yards 
away there was also found a Schmelsser automatic carbine 
with four magazines for that gun two or three feet away from 
it. Another magazine for the Schmeisser was found negrby 
and some ammunition for this gun was found in the pocket of 
Mouscos. A haversack containing high explosive and dynamite 
was found about nine feet from where the second accused lay; 
also a bomb and a container were found on the ground near the 
first and second appellant in whosepocket was found a similar 
container.

When the security forces examined the bridge It was 
found that a cavity had been made which was filled with a 
bomb and all was in readiness to explode the charge except 
that the wire running away from the bridge had to be connected 
with a battery.

That in short is the evidence for the prosecution.

The first appellant made a statement not on oath and 
was therefore not cross-examined. He said that he had left 
the employment of the C.M.C. Skourlotissa on the l?th November, 
and that he made an application for employment as draftsman 
to the War Department. At the end of November the War 
Department had written to him and told him that his services 
would not be required. He was a prominent member of the Greek
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Sporting Club of Lefka who used to make excursions on foot to 
such places as Troodos and Kykko Monastery. He ssid that on 
the IJfth December he was walking along the road near the bridge 
at point 17, on his way to visit an archaeological site when 
he was stopped by Mouseos who was unarmed. Mouseos asked him 
to fellow him up the hill, where he met two other people who 
were armed* The first appellant had started to object to his 
being detained when a military vehicle arrived and the 
terrorists opened fire. He crawled towards a gully where he 
met the second appellant; later a man passed shouting that his 
gun was not working, and presently two of the armed party came 
up. Fire opened between M~jor Coombe and the armed men and the 
first appellant was hit on the head. He shouted "cease fire" 
and then stood up and so did the second appellant and Mouscos 
who threw his gun away in the gully. Then followed the 
surrender to Mujor Coombe. His witnesses were called merely to 
corroborate his evidence as being a member of the Sporting Club 
and of his having applied for employment to the War Department.

The statement of the second appellant is that he was 
cultivating an olive tree of his mother at the north side of 
the road about 700 feet to the east of where the attack on 
the military vehicle took place. He said the two armed men 
came up to him and told him to follow them or they would 
shoot him and he had to do so. He was taken to a point about 
ten metres from the top of the hill over the gully. After 
some minutes he heard some shots and shortly after he was 
Joined by the first appellant. After further shots he was 
Joined by two armed persons; after that his story roughly 
follows that of the first appellant. He did not call any 
•witnesses,

At the close of the evidence for the prosecution the 
appellants undoubtedly had a formidable case to meet. They had 
apparently been operating with a gang of terrorists who had 
laid an explosive charge under a bridge and who had made a 
murderous attack on a passing vehicle, and who had subsequently 
engaged Major Coombe in a mortal combat. The appellants' 
defence is that they came innocently to the scene »f this 
terrorist operation and were forcibly detained by the terrorists. 
It is significant that both left the employment of the Cyprus 
Mines Corporatio on or about the 17th November and both 
appeared in the company of a terrorist gang on the l?th of 
December. The statement of the first appellant that he left 
becausehe hoped to take up employment with the War Department 
is contradicted by a statement he made to Major Coombe that he 
had left because he was wanted by the police. The second 
appellant who was an unskilled worker of the company at Xeros 
has given no reason for his leaving that employment. The story 
of both appellants that they were forcibly detained by 
terrorists is intrinsically improbable. The first appellant 
was passing by on his way to an archaeological site; the 
other was according to his story peacefully cultivating his 
mother's olive tree nearly half a mile from where the 
terrorists had already completed the operation of mining the 
bridge. It is most improbable that the terrorists would bring 
unknown and innocent men into their company who after their 
release might inform on them and identify them, whereas if the 
first appellant was left to pass and the second appellant to 
cultivate his olives there is no reason to think that they would 
have endangered the terrorists. The allegation that they were
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forcibly detained Is also contrary to the statement nade by the 
first appellant to Major Coombe that he was fighting for 
freedom and by the fact that the container of a bomb was found 
in the possession of the second appellant, and that a similar 
container with a bomb was found on the ground near the 
appellants.

Counsel for the appellants have strongly rolled on the 
fact that a search of the scene of this crime revealed that 
there had been three guns: The Schmelsser, which it was 
submitted was in the possession of Mouscos because amrunltion 
was found in his pockets. The sten gun was in the possession 
of the terrorist who escaped after being wounded. There was 
also the Sturmgewehr gun the presence of which is inferred from 
the findihg of a magazine and of ammunition for that gun at the 
point where the terrorists opened fire at the military vehicle. 
It is submitted that this gun was taken from the scene of the 
crime by the man whom the appellants alleged passed them saying 
that his gun was jammed. It is argued that since these guns 
were not in the possession of the appellants thet they did not 
form part of the terrorists' gang. We agree with the remark of 
the trial Judge when he said that these submissions are a matter 
of conjecture. They leave out of account the pistol and the 
haversack with explosives that were found near the appellants 
and Mouscos when they surrendered. The evidence of Major 
Coombe showed that the men who moved up the gully, who attacked 
him there, and who purported to surrender while one of them 
opened fire, were acting in close concert as a unit. It was not 
necessary that each member of the gang should be carrying a gun, 
for some might have a different task such as the carrying of 
explosives. Nor do we know who was carrying the pistol.

Having carefully considered all the evidence in this case 
and the submissions of counsel we consider that there is ample 
evidence to support the conviction of both the appellants.

As regards the sentence, counsel for the appellants have 
submitted that the appellants, even if guilty, only played a 
minor part in the operations of the gang and should not suffer 
the supreme penalty of death. Reading Regulation ?2 it is clear 
that the death penalty can legally be imposed under that 
regulation, hot merely for discharging a fire arm but even for 
carrying any firearm or ammunition or any bomb or grenade 
without a reasonable excuse. Now the appellants he^e been 
found guilty of discharging a firearm and, whether they were 
leaders or led, they have committed an offence more serious than 
that of merely carrying firearms, ammunition or bombs without 
reasonable excuse. The main consideration of a Court when 
imposing a sentence under this regulation must be to decide 
Whether the supreme penalty should be attached to any particular 
class of offence created by the regulation having regard to the 
activities of the terrorists and to the violence and disorder 
prevalent in Cyprus at the time the offence was committed.

In the present case the appellants were found to be 
members and operating with the gang of terrorists who had mined 
the bridge and who had discharged firearms on the security 
forces. This is such a serious offence in the present state 
of the country that we cannot say that the trial Judge Imposed 
an excessive sentence when he considered that those who took
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part in such an operation, whether as leaders or led, should 
suffer the penalty of death.

The appeals both against the convictions and sentences must 
therefore be dismissed.

(Signed) E. HALLINAN

Chief Justice. 

(Signed) M. ZEKTA

J.

(Signed) C. ZANNETIDES 

J.

6th April,


